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Κάθε καινούργ ια καθα-
ρή φωνή στη δημοσιο-

γραφία,ε ίναι και μια ν ίκη 
τ ο υ π ν ε υ μ α τ ι κ ο ύ ανθρώ-
που. Αρκεί εσύ να πασκί -
σεις, να μπορείς να την α-
κούσε ις . Τ ό τ ε ε π ι τ έ λ ο υ ς 
θ' αρχίσεις ελεύθερος να 
νοιάζεσαι . . . Γ .Λ. 
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Γ ο έχομε επ ισημάνε ι ξανά, 
με δ ιάφορα δημοσιεύματά 
μας, πως οι τ οπ ι κ έ ς ιδ ιο-

μορφίες και ιδιαιτερότητες, ο ει-
δικός ρόλος, ο συγκεκριμένος ει-
δησεογραφικός χώρος, το ίδιο το 
αναγνωστικό κοινό, δεν αφήνουν 
περιθώρια παραπληροφόρησης 
στον τοπικό Τύπο. 

Κι αν συμβαίνει κάποτε, στον η-
μερήσιο, να ανατρέπονται και να 
διαψεύδονται αρχικά θεωρούμενες 
δημοσιογραφικές αλήθειες, εξαι-
τίας οικονομικοπολιτικών ή και άλ-
λων εξαρτήσεών του, δεν μπορεί 
κάτι ανάλογο να ισχύσει σε τοπικό 
επίπεδο, οπότε, κατά κανόνα, ο το-
πικός Τύπος μένει αδέσμευτος, α-
μερόληπτος και ασυμβίβαστος, ει-
δικά στην προβολή και την παρου-
σίαση θεμάτων γενικού χαρακτή-
ρα. 

Παρ' όλα αυτά, όταν πριν από 
μερικά χρόνια παρουσιάσαμε τα ή-
δη φανερά τοπικά Εκκλησιαστικά 
μας προβλήματα, όταν αναφερθή-
καμε σε άτομα και καταστάσεις, ό-

ταν διατυπώσαμε ανησυχίες, προ-
βλέψεις και ενδεχόμενα, θεωρηθή-
καμε, από ένα σημαντικό μέρος 
της τοπικής μας κοινωνίας, μερο-
ληπτικοί, κινδυνολόγοι και εκφρα-
στές προσωπικών μέχρι και τοπικι-
στικών απόψεων. Οι υπαιν ιγμοί 
μας κρίθηκαν υπερβολικοί, αναπό-
δεικτοι και χρονικά ανατρέψιμοι, α-
κόμη ότι έπλητταν το πλατύτερο 
κοινωνικό θρησκευτικό συναίσθη-
μα, αλλά και ότ ι καλλιεργούσαν 
μια ανυπόστατη, και επιζήμια πα-
ράλληλα, αντιπαράθεση. Η εφημε-
ρίδα μας κατηγορήθηκε τότε πως 
επιδιώκοντας αναγνωστικά οφέλη 
χρησιμοποίησε τον εντυπωσιασμό 
και τ α δημοσιογραφικά πυροτε-
χνήματα... 

Σίγουρο είναι πως με την αρ-
θρογραφ ία μας αγγ ί ξαμε έναν 
χώρο ευαίσθητο, θεωρητικά δύ-
σβατο και απαραβίαστο. Ομως σε 
καμία περίπτωση δεν γενικολογή-
σαμε θρησκευτικά. Ωστόσο, λίγοι 
συνειδητοποίησαν ή θέλησαν να 
συνειδητοποιήσουν πως οι αναφο-

Πληροφορήθηκα, φίλοι μου, πως μια μέρα του κα-
λοκαιριού, ο Ηγούμενος του Οσίου Θεοδώρου, 
στη μέση της Πλατείας του Ποταμού, αποκαλύ-

πτοντας μια άλλη πτυχή της συμπεριφοράς του, με απει-
λητικές διαθέσεις άρπαξε από τη γραβάτα τον Επαρχο 
μας... Ωστόσο δεν θα σταθώ σ' αυτό το νταϊλίκι, ούτε θα 
σχολιάσω την πράξη του ιερωμένου να «σηκώσει χέρι» 
δημόσια στον ανώτερο πολιτικό και μάλιστα εκλεγμένο, 
τοπικό μας άρχοντα. Κάποτε άλλωστε είχα δει το Δε-
σπότη μας να σηκώνει την «ποιμαντορική ράβδο» ενά-
ντια στο συνήγορο του αντίδικου, στην αίθουσα κάποιου 
δικαστηρίου... 

Θα σταθώ όμως στα λόγια του Ηγούμενου, που θέλο-
ντας να υποτιμήσει και να υποβιβάσει τον Επαρχο μας, 
μεταξύ των άλλων, τον αποκάλεσε «λαντζέρη» και «πια-
τά», επειδή στο παρελθόν έζησε και δούλεψε στην Αυ-
στραλία. Και δεν μπορώ παρά να γράψω για τους χιλιά-
δες, ναι χιλιάδες, Τσιριγώτες «λαντζέρηδες» και «πιατά-
δες»... ΓΓ αυτούς που δημιούργησαν ιδρύματα, για τους 
«πιατάδες» που άφησαν κληροδοτήματα, για τους «λα-
ντζέρηδες» που συντήρησαν και συντηρούν εκκλησίες 
και μοναστήρια, για όλους εκείνους που πριμοδότησαν 
ποικιλότροπα τον τόπο μας. 

Ούτε βέβαια ξεχνώ πως ο αείμνηστος ευεργέτης Ν. 
Τριφύλης ήταν και αυτός «πιατάς»... Μα μήπως και αυ-
τός ο ίδιος, ο νταής Ηγούμενος, πριν από λίγο καιρό δεν 
«ζητιάνευε» χρήματα από «πιατάδες» της Αυστραλίας; 
Μήπως ξέχασε ότι «λαντζέρηδες» τον φιλοξενήσανε στα 
σπίτια τους; Μήπως δεν ήταν οι ίδιοι, που από τον κόπο 
τους, του δώσαν μερικά εκατομμύρια για να τα διαχειρι-
στεί όπως ήθελε; 

Σίγουρα, λοιπόν, στο πρόσωπο του Επάρχου έγ ινε 
προσπάθεια εξύβρισης και υποβάθμισης του κάθε ξενι-
τεμένου Τσιριγώτη. Κι αυτό αποκαλύπτει την ξεκάθαρη 
σχέση του Ηγούμενου με τα Κύθηρα... Εγώ μόνο αναρω-
τιέμαι, δίχως να ξέρω το παρελθόν του ιερωμένου: 

Τι πιο έντιμο από το παρελθόν του... «πιατά» και του 
«λαντζέρη»;.. 

ΑΝΤΙ... 

ρές μας συνδέονταν με εξα ιρέ -
σεις, με ειδικές περιπτώσεις, που 
άλλωστε σημε ιώνοντα ι σε κάθε 
κοινωνικό πλαίσιο Και χρειάστηκε 
βέβαια αρκετός χρόνος, ο μοναδι-
κός δείκτης της αλήθειας, για να ε-
νισχυθεί η αξιοπιστία των δημοσι-
ευμάτων μας και να επιβεβαιωθεί 
το μέγεθος και οι διαστάσεις του 
τοπικού Εκκλησιαστικού μας προ-
βλήματος. 

Ηλθαν μια σειρά ενεργειών και 
αποκαλύψεων, μια αλληλουχ ία 
πράξεων, μέσα και έξω από το χώ-
ρο του Μοναστηριού του Οσίου 
Θεοδώρου, που έπεισαν και τους 
πιο δύσπιστους Κυθηρίους. Η συ-
νε ιδητή εξάλλου διαφοροποίηση 
και απομάκρυνση από την «ομαδα» 
του μοναδικού κληρικού Κυθήριου 
-αυθεντικού και απόλυτου γνωστή 
των γεγονότων- απέδειξε και την 
καθολική επικράτηση των τοπικών 
μας αντιλήψεων αλλά και τη δια-
φωνία και τη σύγκρουσή τους με 
τ ις εκε ί περ ίεργες και ανεπίτρε-
πτες Εκκλησιαστικά, παραδοσια-
κά, και όχι μόνο, αρχές και κινή-
σεις. 

Η αδιάκριτη παρέλαση ατόμων 
που είτε είχαν και έχουν, είτε δεν 
είχαν και δεν έχουν σχέση με την 
Εκκλησία, κάποτε ελεγχόμενης και 
ιδιαίτερα αμφισβητούμενης προέ-
λευσης, οι προχειρο-χε ιροτονίες 
κληρικών, που γρήγορα αποποιή-
θηκαν το Σχήμα, έπληξαν το σεβα-
σμό και υποβάθμισαν το ρόλο της 
Τοπικής μας Εκκλησίας, αλλά και 
δημιούργησαν, φανερές μάλιστα, 
εσωεκκλησιαστικές τριβές. Οι νυ-
χ τ ερ ι ν ές μ ε τ α φ ο ρ έ ς Ε ι κόνων -
Κειμηλίων και οι λαθρανασκαφές 
από τη γνωστή και «επαυξημένη» 
ομάδα των κληρικο-μοναχών έδω-
σαν έντονα την αίσθηση της περι-
φρόνησης προς την τοπική μας 
παράδοση, επιβεβαίωσαν την επα-
ναλαμβανόμενη ετσιθελική παρερ-
μηνεία των νόμων, καθώς και την 
κατάχρηση αρμοδιοτήτων. Οι δια-
χειριστικές αυθαιρεσίες, η ανεξέ-
λεγκτη διακίνηση εκατομμυρίων α-
πό εράνους και λαχειοφόρους, α-
ποκάλυψαν την προκλητική άρνη-
ση κάθε οικονομικού ελέγχου και 
διαφάνειας. Η δημόσια χειροδικία 
και η εξύβριση του Επάρχου μας 
από τον ίδιο τον Ηγούμενο τ ο υ 
Μοναστηριού απετέλεσε πρότυπο 
ασέβειας και αμφισβήτησης προς 
την πολιτική εξουσία και τους εκ-
φραστές της. Ολες οι παραπάνω 
ε ν έ ρ γ ε ι ε ς και πολλές άλλες σε 
συνδυασμό με α χ α ρ α κ τ ή ρ ι σ τ η 
προσωπική ζωή, σχημάτ ισαν το 
μοτίβο, περιέγραψαν την ταυτότη 
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0 ιερέας 
Σεραφείμ 
Μαρσέλος 
αποκαλύπτει: 
Η σημερινή 
εικόνα του 
Οσίου 
Θεοδώρου που 
βρίσκεται στο 
προσκυνητάρι 
δεν είναι η 
αυθεντική! Από 
την παλιά εικόνα 
έχε/ αφαιρεθεί το 
ένδυμα, 
το οποίο 
έχει τοποθετηθεί 
σε καινούργια 
εικόνα 
-αντίγραφο! 
Πότε, πώς, 
από ποιον; 
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ΤΟ ΧΡΟΝΟΓΡΑΦΗΜΑ ΜΑΣ 

Εκπληξη 
- Οι ρούγες ρίγησαν 
- Οι ναοί φοβήθηκαν 
- Οι Τσιριγώτες σιώπησαν 
Ποτέ στο παρελθόν δεν είχαν μείνει οι εκκλησίες τόσο κενές 

από πραγματικούς θρησκευτικούς πνευματικούς ανθρώπους. 
Ποτέ οι θρησκευτικοί ταγοί του τόπου δεν είχαν μείνει τόσο μο-
ναχοί μέσα στο κοπάδι των αδιάφορων ανθρώπων. 

ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΕΥΘΕΡΗ 

Απόμεινε το θυμιατήρι αδειανό, οι μετάνοιες ψεύτικες, σαν ε-
πί σκηνής θεάτρου. Και τα σταυροκοπήματα μεγάλα, αργά, επι-
δεικτικά, για να τα βλέπει ο Δεσπότης... 

Τα εσωτερικά δάπεδα των εκκλησιών κρυφά τις νύχτες σκά-
φτηκαν, κάποιοι ψάχναν στους αρχαίους τάφους για τους θαμ-
μένους θησαυρούς. Κανείς δεν έμαθε αν τους βρήκαν. Χρειά-
στηκε του εισαγγελέα η διαταγή, οι πόρτες για να ανοίξουν. Κι 
οι πόρτες άνοιξαν. Ομως το φως δεν φάνηκε ακόμα. Απομένουν 
ερμητικά κλειστοί μέσα στο σκοτάδι... 

- Ποιος αλήθεια ξέρει αν ποτέ θα ξημερώσει 
- Ποιος ξέρει αν η εξουσία θα προστάξει 
- Ποιος ξέρει αν ο Τσιριγώτης θα μιλήσει. 
Η Μάνη, ο Κάβο Μαλιάς, αιώνες κι αιώνες αγναντεύουν στο 

απέναντι νησί τα πολλά καμπαναριά. Εκπληκτοι τώρα, δεν μπο-
ρούν να το πιστέψουν, πώς εύκολα αλώθηκε ο τόπος, πώς έτσι 
εύκολα πουλήθηκαν οι άνθρωποι στους νιόφερτους κουρρά-
ρους... 
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LM\U\A Ζ Ρ 
τις 23 Ιουλίου, ο συμπατριώτης -τοτε ιεροδιάκονος, 

Mm σΠΜεΡα ι ερέας- Σεραφείμ Μαρσέλος, ύστερα από 
πέντε χρόνια παραμονής, αποχώρησε από το Μο-

^ ^ ^ H H f ναστήρι του Οσίου Θεοδώρου. Η αποχώρηση του, 
όπως ήταν φυσικό, δημιούργησε αίσθηση στο Νη-

σί. Τον βρήκαμε ένα μήνα αργότερα, ανάμεσα σε φίλους και... «πα-
λιούς» εχθρούς. Μας δήλωσε, πως η γνωστή ομάδα του Μονα-
στηριού τον απειλεί εφόσον μιλήσει, αλλά πως εκείνος είναι δια-
τεθειμένος να προχωρήσει σε αποκαλύψεις. 

Με έντονα τα χαρακτηριστικά της μεταμέλειας και χαραγμένη στο 
πρόσωπο την ικανοποίηση από την επανένταξή του στη φυσική του 
κοινωνία των Κυθήρων, τον δεχθήκαμε μετά από λίγες μέρες. Η συ-
νέντευξη που μας παραχώρησε ήταν πραγματικά αποκαλυπτική. 
Πολλά από τα στοιχεία της υπήρξαν ενδεικτικά και πολλά αποδεικτικά. 
Αποκορύφωμα αυτό της αφαίρεσης του «ενδύματος» και της αντι-
κατάστασης της παλιάς εικόνας του Αγίου Θεοδώρου με καινούρ-
για. Η αποχώρηση του ιερέα Σεραφείμ Μαρσέλου από το Μονα-
στήρι σίγουρα σηματοδοτεί νέες εξελίξεις στο χώρο της Τοπικής μας 
Εκκλησίας. Αλλωστε όπως μας δήλωσε, δεν σταματά εδώ. Το ότι μέ-
σα από μια περιπέτεια έμεινε Τσιριγώτης, είναι σημαντικό. Τα Κύθηρα 
τον χρειάζονται και καθώς είναι πια και φοιτητής της Θεολογικής Σχο-
λής, πάνω απ' όλα για έναν αγώνα αποκατάστασης... 

Φ Ω Ν Η ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ 

ΕΡΩΤΗΣΗ: Πάτερ Σεραφείμ, είναι 
γεγονός πως από τις 20 Ιουλίου 
περίπου, διαφοροποιώντας τη θέ-
ση σας, αποχωρήσατε από τη Μο-
νή του Οσίου Θεοδώρου, στην ο-
ποία μείνατε σαν δόκιμος και ιερο-
διάκονος, πέντε ολόκληρα χρόνια. 
Μπορείτε να μου πείτε ποια ήταν η 
αιτία και η αφορμή που σας οδή-
γησε σ' αυτή τη διαφοροποίηση 
και σ' αυτή σας την απόφαση; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Τα αίτια μάλλον, κ. 
Κομηνέ, ήταν πάρα πολλά κι είχαν 
αρχίσει να συσσωρεύονται τον τε-
λευταίο χρόνο και ειδικότερα μετά 
την επιστροφή του Καθηγουμένου 
από την Αυστραλία και την είσοδο 
στο Μοναστήρι και στη Μητρόπο-
λη του Ιάκωβου Γιοσάκη, ο οποίος 
με τις ραδιουργίες του και τις μη-
χανορραφίες του μεθόδευε τόσο 
πολύ καλά το θέμα ούτως ώστε να 
εκβληθώ από το μοναστήρι και να 
αποβληθώ γιατί ήμουν ο μόνος άν-
θρωπος που αντιδρούσα σ' αυτά τα 
οποία ήθελε να κάμει, σ' αυτά που 
ήθελε να περάσει μέσα στο Μονα-
στήρι, μέσα στη Μητρόπολη, και 
σαν αντιδραστικό στοιχείο έπρεπε 
πάση θυσία να εκδιωχθώ εγώ από 
εκεί μέσα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Πιο συγκεκριμένα. Ποι-
ες ήταν οι κινήσεις του Γιοσάκη, 
τον οποίο αναφέρατε. Ποιες ήταν 
οι κινήσεις του εναντίον σας; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Κοιτάξτε. Ο Ιάκωβος 
Γιοσάκης ήθελε από την πρώτη 
στιγμή, από την ώρα που ήλθε στα 
Κύθηρα, να πετάξει τον πατέρα Κύ-
ριλλο από Αρχιερατικό κι από 
Ηγούμενο και να αναλάβει Πρωτο-
συγκελία Κυθήρων, για να έχει στο 
χέρι το Δεσπότη, όπως είχε και τον 
Παντελεήμονα στη Λήμνο, και να 
μπορέσει αργότερα να του φάει το 
κεφάλι, όπως έφαγε το κεφάλι και 
του άλλου γέροντα εκεί κάτω. Εκεί-
νο που μεθόδευσε οργανωμένα, ή-
ταν να οδηγήσει τον Κύριλλο και 
γενικά το Μοναστήρι μας σε λάθη 
τρομερά, για να μπορεί να είναι πιο 
εύκολη αυτή η πραγματοποίηση 
αυτού του σχεδίου. Ενα κύριο λά-
θος που ξεκίνησε ήταν το θεμάτων 
εικόνων. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Δηλαδή ήταν ο Γιοσά-
κης ο εισηγητής του θέματος των 
Βυζαντινών Εικόνων; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Αυτός ήταν ο ειση-
γητής. Το δήλωσα και σε άλλη Κυ-
θηραίκή εφημερίδα και τον απο-
καλύπτω δημόσια, γιατί έχει το τα-
μπεραμέντο και την τακτική να κρύ-
βεται όταν κάνει τις δουλειές του. 
Εγώ πάντως δεν διστάζω να τον α-
ποκαλύψω. Ο άνθρωπος αυτός με-
θόδευσε την κίνηση των Εικόνων, 
πείθοντας το Σεβασμιώτατο, ότι η 
κίνηση αυτή είναι κατ' εξοχήν στην 
εξουσία του, αποκρύπτοντας το 
συγκεκριμένο περιβόητο άρθρο 73 
του καταστατικού χάρτη, που ναι 
μεν δίνει τις εξουσίες αυτές στο 
Μητροπολίτη, αλλά παρουσία και 
αρχαιολογικού κλιμακίου του 
Υπουργείου Πολιτισμού ή της 
Αρχαιολογικής Υπηρεσίας, για να 
γίνουν αυτές οι μεταφορές. Πι-

στεύω πως αυτό το έκανε όχι τόσο 
για το Δεσπότη, όσο για να μπορεί 
να δέσει καλύτερα τον Κύριλλο και 
να μπορέσει να τον απομακρύνει. 
Δεν το πέτυχε με την πρώτη αυτό 
που ήθελε και ξεκίνησε μετά μια 
καινούργια μέθοδο να σκεφθεί πώς 
θα μπορέσει να διαλύσει το Μονα-
στήρι. Η δεύτερη αυτή μέθοδος ή-
ταν η αποτρόπαια πράξη των ανα-
σκαφών, οι οποίες έγιναν στον 
Πρωτοχριστιανικό ναό του Σεργίου 
και Βάκχου. Παλαιόθεν, εδώ και 
δύο χρόνια, που πρωτοεμφανίστη-
κε στα Κύθηρα, πέρασε στον Κύ-
ριλλο το μήνυμα, πως μέσα εκεί εί-
ναι θαμμένοι Αρχιερείς Κυθήριοι 
και ίσως τιμαλφή αντικείμενα και 
πρέπει να τα βγάλουν, να γίνει α-
νακομιδή για να πάρει αίγλη το Μο-
ναστήρι, όσο και το όνομα του 
Ηγουμένου. 

tZ Τα αίτια της απο-
W μάκρυνσής μου 

από τον Οσιο Θεό-
δωρο ήταν τιάρα πολ-
λά ία είχαν αρχίσει 
να συσσωρεύονται 

τον τελευταίο χρόνο 
και ειδικά μετά την 

επιστροφή του Καθη-
γουμένου από την ^ 

Αυστραλία... ™ 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Πιστεύετε ότι υπήρχε ι-
διοτέλεια πίσω απ' αυτή την κίνηση; 
Στόχευε δηλαδή στην εκποίηση αυ-
τών των Βυζαντινών Εικόνων; Στό-
χευε στο ότι μέσα στους τάφους 
μπορεί να βρεθούν τιμαλφή, που 
μπορούσαν ακόμη και να πουλη-
θούν; Διακρίνατε κάτι τέτοιο στις κι-
νήσεις του; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Αυτό δεν το ξέρω ού-
τε μπορώ να σας το πω γιατί δεν ή-
μουν παρών ούτε στις ανασκαφές 
ούτε μετά τις 23 Ιουλίου ήμουν στο 
Μοναστήρι, οπότε όπως πληρο-
φορήθηκα ανοίχτηκε κι άλλος τά-
φος από μέσα από την πόρτα, κά-
τω από το παλιό δάπεδο που βρή-
κανε, οπότε δεν μπορώ να γνωρί-
ζω. Γνωρίζω όμως ότι στη Λήμνο εί-
χε κατηγορηθεί για τέτοια πράγ-
ματα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Είσαστε όμως παρών 
στις Εικόνες. Πείτε μου κάτι. Κατά 
τη μεταφορά των Βυζαντινών Ει-
κόνων έγινε παραβίαση της θύρας 
του ναού του Αγίου Ιωάννη Θεο-
λόγου στη Χώρα, όπου φυλάσσο-
νταν; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Παραβίαση δεν έγινε 
με την έννοια που το τοποθετείτε, 
αφού ό,τι έγινε έγινε παρουσία του 
Μητροπολίτη, αστυνομικού οργά-
νου και δέκα ατόμων. Ηταν τα ά-
τομα του Μοναστηριού μας, εγώ, ο 
πατήρ Νείλος, ο Ιάκωβος ο Πα-
στός, ο πατήρ Κύριλλος, ο Παύ-
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λος ο χωροφύλακας κ.ά. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Εκόπηκε τότε ένα λου-
κέτο. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Δεν εκόπηκε το λου-
κέτο. Ανοίχτηκε όμως ο χαλκάς, οι 
δύο χαλκάδες που πιάνε το λου-
κέτο, διότι η κ. Ελένη Χάρου εδή-
λωσε επανειλημμένα στο Μητρο-
πολίτη ότι δεν υπήρχαν κλειδιά, δεν 
μπορούσε να βρει πού είχε βάλει ο 
πατέρας της τα κλειδιά γι' αυτό το 
μικρό λουκέτο. Το μεγάλο κλειδί 
της πόρτας το είχε ο Μητροπολί-
της, και τέλος πάντων αυτό δεν νο-
μίζω ότι ήταν πολύ σοβαρό. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Ομως γιατί δεν είχε ει-
δοποιηθεί η Αρχαιολογική Υπηρε-
σία; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Η Αρχαιολογική Υπη-
ρεσία δεν ειδοποιήθηκε γιατί ο Γιο-
σάκης είχε πείσει αμφότερες τις 
πλευρές ότι ο Μητροπολίτης μπο-
ρεί να προβεί σ' αυτή την ενέργεια. 
Θέλω δε εδώ να δηλώσω πως πο-
τέ ο Μητροπολίτης δεν ήταν σύμ-
φωνος μ' αυτές τις ενέργειες, ού-
τε κάλυψε ποτέ τέτοιες ενέργειες 
ούτε για θέματα Εικόνων ούτε για 
θέματα ανασκαφών. Δεν έδωσε έ-
γκριση. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Γίνανε λοιπόν αυθαί-
ρετα; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Οχι, δεν γίνανε αυ-
θαίρετα. Εγιναν με έγκριση του 
Μητροπολίτη. Ηταν όμως πολύ δι-
στακτικός και πείσθηκε από το Γιο-
σάκη, ότι δεν πρέπει να είναι πα-
ρούσα η Αρχαιολογική Υπηρεσία. 
Θέλω εδώ να δηλώσω, επειδή ή-
μουν παρών σ' όλη τη διαδικασία, 
ότι τόσο κατά το άνοιγμα του Αγί-
ου Ιωάννου Θεολόγου Χώρας, όσο 
και κατά τη μεταφορά τους, υπήρ-
ξε περιποίηση και κάλυψή τους με 
στρατσόχαρτο, όπως μας συμ-
βούλεψαν ο κ. Βάρδας και η κ. 
Τσοφοπούλου. Ετηρήθησαν όλες 
οι απαραίτητες προϋποθέσεις και 
θέλω να είναι ήσυχος ο Κυθηραϊ-
κός λαός, ότι μέχρι που φύγανε α-
πό τον Οσιο Θεόδωρο για να πάνε 
να συντηρηθούνε, όσο εγώ ήμουν 
παρών μέσα στο Μοναστήρι, δεν έ-
γινε καμία φθορά, καμία αλλοίωση 
αυτών των εικόνων. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Ομως εσείς φύγατε ε-
νώ είχανε μείνει οι Εικόνες στον 
Οσιο Θεόδωρο. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Εγώ έφυγα γιατί είχε 
δημιουργηθεί ένα θέμα στις 3 Ιου-
λίου. Είχα γυρίσει από δουλειά κι εί-
χα πιάσει το Γιοσάκη μαζί με... κά-
ποιο Κλαύδιο ονόματι μοναχό (μό-
νο μοναχός δεν είναι), να συζη-
τάνε και να μεθοδεύουν το πώς ε-
γώ θα απομακρυνθώ από το Μο-
ναστήρι, να με ανεβάζουν με τα χα-
ρακτηριστικά λόγια «βρωμιάρη», 
«γύφτο», «παλιοτσιριγώτη», «λάθος 
της δημιουργίας του Θεού» κ.ά. 
Εγώ κείνη τη στιγμή σκέφθηκα και 
αντέδρασα. Είπα στον Καθηγού-

μενο ότι αν εντός 20 ημερών δεν έ-
χει απομακρύνει τόσο τον πατέρα 
Γιοσάκη, όσο κι εκείνο τον άλλονε 
τον Κλαύδιο, εγώ θα φύγω από το 
Μοναστήρι. Τήρησα την υπόσχε-
ση μου και σε 20 μέρες, στις 23 
Ιουλίου, πήρα τα πράγματά μου κι 
έφυγα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Ο Γιοσάκης είπατε ότι 
ήλθε στα Κύθηρα πριν από δύο 
χρόνια. Ποιος ήταν αυτός που κά-
λεσε το Γιοσάκη στα Κύθηρα, ενώ 
ήταν η ταυτότητά του, όπως λέτε, 
γνωστή; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ο Γιοσάκης ξανα-
πλησίασε τον Ηγούμενο, έπεισε τον 
πατέρα Κύριλλο ότι έπρεπε να τον 
βοηθήσει να επανενταχθεί πάλι σε 
κάποια Μητρόπολη και να διορι-
σθεί. Ιδιαιτέρως οι γονείς του Γιο-
σάκη παρακαλούσαν για μια θέση 

^ Ο Γιοσάκης 
w μεθόδευσε την 

κίνηση των α 
εικόνων... ^ 

για να πάρει το παιδί τους, όπως 
λέγανε, ένα κομμάτι ψωμί, γιατί ή-
ταν αδιόριστος, όπως γνωρίζετε, 
μετά το διωγμό του από τη Λήμνο, 
μετά τις γνωστές δοκιμασίες που 
πέρασε εκεί κάτω, οι οποίες και 
δεν του έβαλαν μυαλό. Επεισε τέ-
λος πάντων τον πατέρα Κύριλλο, 
με τον οποίο ήταν φίλοι από πα-
λιά, ότι πρέπει να τον φέρει πάλι 
στα Κύθηρα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Επομένως υπήρχε μια 
διασύνδεση, ανάμεσα στον Κύριλ-
λο και το Γιοσάκη, αρκετά χρόνια 
πριν έρθει στα Κύθηρα. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ανέκαθεν υπήρχε. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Προηγουμένως ανα-
φερθήκατε σε κάποιον Κλαύδιο. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Αυτός ο άνθρωπος, ε-
γώ το μόνο που ξέρω να πω είναι 
ότι είναι ένα ανισόρροπο άτομο. 
Δεν έχε ι καμία σχέση με τον 
Ορθόδοξο Μοναχισμό και τον 
Ορθόδοξο κλήρο. Δεν γνωρίζω, α-
πό ό,τι όμως πληροφορούμαι δεν 
είναι γραμμένος σε κανένα μονα-
χολόγιο, σε κανένα Ορθόδοξο Μο-
ναστήρι και δουλειά του απ' ό,τι 
φαίνεται είναι να περιφέρεται τα 
μοναστήρια της Ελλάδας και να τα 
διαλύει. Η γνώμη μου είναι προ-
σωπική. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Στο διάστημα που εί-
σαστε, πέρασαν και πολλοί άλλοι α-
πό το Μοναστήρι του Οσίου Θεο-
δώρου κι έφυγαν. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Είναι συνηθισμένο 
φαινόμενο σε μοναστήρια να έρ-
χονται και να φεύγουν άτομα. Να 
ενδύονται το ράσο και αργότερα, 
σε κάποια στιγμή να μην αντέχουν 
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και να φεύγουν. Πολλά τέτοια φαι-
νόμενα υπάρχουν. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Μήπως κάποιο βράδυ 
«πέσανε» κάποιοι πυροβολισμοί 
στο Μοναστήρι του Οσίου Θεοδώ-
ρου; Μήπως γίνανε εκεί κάποια φα-
γοπότια; Πολλά λέγονται, όπως ξέ-
ρετε, στα Κύθηρα. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Με την έννοια που το 
λέτε, φαγοπότια και γλέντια δεν γί-
νονται στα μοναστήρια. Το Μονα-
στήρι έχει ανοιχτή τράπεζα για ό-
λο τον κόσμο. Και σεις ως Κυθή-
ριος γνωρίζετε, όπως κι εγώ, επί 
αειμνήστου Μόρμορη στην Αγία 
Μόνη, είχαν μείνει χαρακτηριστι-
κές οι βεγγέρες στο μοναστήρι. 
Δηλαδή το να 'ρθούνε πέντε φίλοι 
δικοί μου ή του Καθηγουμένου και 
να καθίσουμε να φάμε και να πιού-
με ένα ποτήρι, αυτό δεν το θεωρώ 
γλέντι, τσιμπούσι ή φαγαπότι ή πα-
ρεκτροπή. Πάντως για τις τουφε-
κιές που είπατε συγκεκριμένα, θυ-
μάμαι το περιστατικό. Μέσα στο 
Μοναστήρι είχε απομείνει ο πατήρ 
Νείλος με τον πατέρα Θεόφιλο, 
που τώρα έφυγε στην Κρήτη, και 
κάποιοι είχαν πάει απέξω να δουν, 
να ψάξουν, να κάνουν τι, κι όπως 
είχαν ανεβεί πάνω σ' ένα σωρό με 
κάτι ξύλα για να δουν μέσα από το 
παράθυρο, δεν ξέρω το τι ψάχναν 
οι άνθρωποι, καθώς έφευγαν 
τους εκπυρσοκρότησε το όπλο 
στον αέρα. Εμείς στο Μοναστήρι 
δεν είχαμε όπλα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Ακουσα, χωρίς να ξέρω 
αν είναι αλήθεια, πως κάποιοι εκεί, 
σας καταχράστηκαν είκοσι εκα-
τομμύρια. Κάπστε κερδίσατε στο 
ΛΟΤΤΟ δέκα εκατομμύρια, τα ο-
ποία χάθηκαν. Εφερε ο Κύριλλος α-
πό την Αυστραλία οκτώ περίπου ε-
κατομμύρια. Ολα αυτά τα λεφτά 
πού πάνε; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Είναι πολύ ευαίσθητο 
θέμα το οικονομικό, στο οποίο θέ-
λω με ειλικρίνεια και σαφήνεια να 
το καταθέσω στην εφημερίδα σας, 
για να γνωρίζει ο Κυθηραϊκός λαός 
τ ι έχει γίνει, επί όλων των οικονο-
μικών θεμάτων μέχρι τώρα στο Μο-
ναστήρι. Εγώ δεν μπορώ να ισχυ-
ριστώ ότι μου καταχράστηκαν χρή-
ματα, γιατί κάτι τέτοιο δεν συνέβη 
με την έννοια της κατάχρησης. 
Επρόσφερα όμως στο Μοναστήρι 
με τις φτωχές οικονομικές και σω-
ματικές μου δυνάμεις, πάνω από 
19 εκατομμύρια, όσον αφορά ερ-
γασία και δουλειά στο Μοναστήρι. 
Δηλαδή είχαμε κι απασχολούσαμε 
εργάτες στα χωράφια, τους πλή-
ρωνα εγώ. Πλήρωναν και οι άλλοι, 
αλλά λιγότερα. Είχαμε ανάγκες στο 
Μοναστήρι, έτρεχα κι έδινα λεφτά 
στον πατέρα Κύριλλο εγώ. Πλή-
ρωνα ρεύμα και τηλέφωνα. Σε μέ-
να ο πατήρ Κύριλλος ασκούσε 
μπορώ να πω μια πίεση στα οι-
κονομικά, γιατί νόμιζε, επειδή έχω 
πολλά μελίσσια κι είμαι καταξιω-
μένος επαγγελματικά μέσα στα Κύ-
θηρα, ότι μπορώ να τον βοηθάω 
χρηματικά. Εβοήθησα το Μονα-
στήρι πάρα πολύ οικονομικά και 
δεν μου αναγνωρίζεται τίποτα. Τα 
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10 εκατομμύρια που κέρδισα, πή-
γαν σε χρέη δικά μου, που είχα 
σης τράπεζες. Ομως τρία εκα-
τομμύρια πήγαν σε χρέη της Μο-
νής στον Ποταμό. Κι έχω μάρτυ-
ρες όλα τα μαγαζιά του Ποταμού, 
που μόλις κέρδισα το λαχείο, πή-
γαμε σε όλα και στο Γαλάνη και 
στο Χλαμπέα και στο Γκίκα και πα-
ντού κι ό,τι χρέη είχε το Μοναστή-
ρι τα ξεχρέωσα εγώ. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Μα είπατε πιο πριν πως 
μέσα στο Μοναστήρι επικρατούσε 
μοναχική ζωή. Μια μοναχική ζωή, 
δεν μπορεί, νομίζω, να ξοδεύει τό-
σα λεφτά! 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Κοιτάξτε. Τα πολλά 
λεφτά δεν ξοδεύτηκαν για τους μο-
ναχούς ούτε για τη ζωή τους. Ξο-
δεύτηκαν για μια σειρά μεγάλων 
έργων, που έγιναν μέσα στο Μο-
ναστήρι και δεν μπορούμε να μην 
αναγνωρίσομε τα έργα. Το ότι, ας 
πούμε, ένα ερειπωμένο κτίριο, το 
παλιό Αγγλικό Σχολείο, με προ-
σπάθειες του Κύριλλου και του Σε-
βασμιώτατου να αναστηλωθεί, είναι 
σημαντικό. Το ότι τα κελιά, που άλ-
λοτε ήταν στάβλοι, έγιναν κατανυ-
κτικά κελιά μοναχών, το ότι φτιά-
χτηκαν Ηγουμενεία δεν πρέπει να 
τα ξεχνάμε. Μέσα στο Μοναστήρι 
τα πέ\Λτε χρόνια που ήμουνα δα-
πανήθηκαν πάνω από 70 εκατομ-
μύρια για διάφορα έργα, και απ' 
αυτά έφερε με ενέργειές του ο Μη-
τροπολίτης πάνω από 30 εκατομ-
μύρια. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Υπήρξε κομματική σύν-
δεση, κομματική τοποθέτηση κι έκ-
φραση από τους μοναχούς στο 
Μοναστήρι; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ο πατήρ Κύριλλος εί-
χε κάνει το λάθος παλαιότερα κι 
είχε εκφράσει τις πολιτικές του πε-
ποιθήσεις. Οχι όμως ότι είχε πιέσει 
κανέναν από τους μοναχούς να κι-
νηθούν πολιτικά υπέρ κάποιου. Δεν 
έχει σχέση το μοναστήρι με κόμ-
ματα. Εχει σχέση με τους φορείς ί-
σα-ίσα, που μπορούν να το χρημα-
τοδοτήσουν. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Σας ασκήθηκε κάποτε 
Πίεση να εγκαταλείψετε την οικο-
γένειά σας, να αδιαφορήσετε για 
τις αντιδράσεις των γονιών σας, ει-
δικά του πατέρα σας, προκειμένου 
να ακολουθήσετε την ιεροσύνη; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Δεν μου ασκήθηκε 
πίεση από το Μοναστήρι, αλλά δυ-
στυχώς, δικαιώθηκαν οι γονείς 
μου, που δεν ήθελαν να πάω κο-
ντά σ' αυτόν τον άνθρωπο, διότι 
πραγματικά με κατέστρεψε. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Οταν λέτε αυτόν τον 
άνθρωπο, ποιον εννοείτε; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Τον πατέρα Κύριλλο. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Σας είχε δώσει αυτός ο 
άνθρωπος διαφορετική εντύπωση 
αρχικά; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ναι, όταν ξεκινήσα-
με με τον πατέρα Κύριλλο τη σχέ-
ση μας, ως Ηγούμενος και πνευ-
ματοπαίδι του, είχαμε ένα λάβαρο. 
Ο Θεός είναι αγάπη. Με αυτό το 
λάβαρο ξεκινήσαμε με οράματα, 
με σωστές φιλοδοξίες, σωστή ιδε-
ολογία να δημιουργήσουμε, αλλά 
δυστυχώς στην πορεία αυτός ο άν-
θρωπος φαίνεται ότι είναι ένας πο-
λύ ασταθής χαρακτήρας, επιπό-
λαιος, επικίνδυνο άτομο και όσον 
αφορά τα οικονομικά και διαχει-
ριστικά θέματα και τις σχέσεις του 
με τους ανθρώπους. Δεν ξέρει να 
ξεχωρίζει ποιοι είναι φίλοι του και 
ποιοι εχθροί του. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Πείτε μου τ ι εννοείτε 
όταν λέτε διαχειριστικά θέματα. 
Επικρατούν αυθαιρεσίες σ' αυτό 
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τον τομέα; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Στο Μοναστήρι πραγ-
ματικά ποτέ ο πατήρ Κύριλλος δεν 
ενημέρωσε ούτε το Μητροπολί-
τη, ούτε το Ηγουμενοσυμβούλιο 
του. Οπως γνωρίζετε, από το 1993 
υπάρχει στον Οσιο Θεόδωρο ε-
κλεγμένο Ηγουμενοσυμβούλιο, ο 
πατήρ Κύριλλος είναι Ηγούμενος κι 
εγώ και ο πατήρ Πέτρος Κασιμάτης 
Ηγουμενοσύμβουλοι. Εκλεχθήκα-
με από τους 9 μοναχούς που ζουν 
στα Κύθηρα. Από κείνη την ώρα 
που έγινε η εκλογή μας μέχρι και 
σήμερα που σας μιλάω, ποτέ δεν 
καταδέχθηκε ο πατήρ Κύριλλος να 
μας καλέσει στο γραφείο του να 
κάνομε μια συνεδρίαση επί των 
οικονομικών και διαχειριστικών 
θεμάτων της Μονής. Τα πρώτα 
χρόνια κάπως με σεβόταν και με 
άκουγε σε οικονομικά θέματα, α-
φού φυσικά έδινα κι εγώ χρήματα. 
Από κει και πέρα όμως πέρασε το 
μήνυμα πως πρέπει μόνος του να 
αποφασίζει. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Είναι αλήθεια πως γί-
νανε πολλές φορές λαχειοφόροι, οι 
οποίες κυκλοφόρησαν στην Κρή-
τη και αλλού εκτός Κυθήρων; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Εγώ ο ίδιος έτρεχα 
σ' όλη την Κρήτη και την Πελο-
πόννησο για να μαζέψω χρήματα 
για το Μοναστήρι. Απ' αυτές τις κι-
νήσεις μαζεύτηκαν εκατομμύρια, 
τα οποία στις αρχές δεν διαχειρι-
ζόταν αποκλειστικά ο Κύριλλος. 
Εκάναμε έργα και κρατάγαμε απο-
δείξεις. Εγώ δεν γνωρίζω τίποτα 
ούτε ο πατήρ Πέτρος από τη στιγ-
μή που ο Ηγούμενος ήλθε από την 
Αυστραλία. Γνωρίζω πόσα λεφτά 
έφερε από την Αυστραλία, δεν με 
κάλεσε όμως ποτέ να μου δείξει 
αποδείξεις για το πού δαπανήθη-
καν αυτά τα χρήματα. Ούτε εμένα 
ούτε τον πατέρα Πέτρο. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Ξέρετε καλά ότι ως εκ-
δότης της εφημερίδας κάθησα στο 
εδώλιο του κατηγορουμένου. Ενας 
από τους μάρτυρες κατηγορίας ή-
σασταν εσείς. Πιεστήκατε γι' αυ-
τό; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ουδέποτε πιέστηκα. 
Η αλήθεια είναι πως το πρώτο σας 
δημοσίευμα, αφού είχα βρεθεί στο 
Μοναστήρι, με είχε προσβάλει προ-
σωπικά. Δεν είχα καταλάβει σε ποι-
ους απευθύνεται και τ ι λέτε και τό-
τε που έγινε το πρώτο δικαστήριο 
ήθελα και ήλθα. Στο δεύτερο πάλι 
δικαστήριο - το ξέρετε, δυστυχώς, 
ότι στα Κύθηρα έχουμε διπλό πρό-
σωπο- ήλθα, γιατί ήλθαν άτομα α-
πό την Αγία Πελαγία και μου είπαν 
ότι τρέχατε και λέγατε το ένα και το 
άλλο για μένα. Και πάλι είχα εξορ-
γιστεί κι όπως ξέρετε και γνωρίζε-
τε σας είχα καταθέσει εγώ μήνυση 
γιατί έλειπε αυτή την περίοδο ο πα-
τήρ Κύριλλος από τα Κύθηρα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Τώρα πια μπορείτε να 
καταλάβετε πού απευθυνόταν το 
δημοσίευμα εκείνο; Το δημοσίευμα 
ήταν ουσιαστικά μια ανησυχία και 
μια πρόβλεψη γι' αυτά που συμ-
βαίνουν τώρα. Καταλαβαίνετε, λοι-
πόν, πού απευθυνόταν το δημοσί-

ευμα; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Καταλαβαίνω. Δεν 
μπορούσατε όμως να ξέρετε τ ι θα 
συνέβαινε το 1996 από το 1992. Τα 
όσα, τότε, γράψατε είχαν προσβά-
λει όλους όσοι ζούσαμε στο χώρο 
του Μοναστηριού. 
%ΡΩΤΗΣΗ: Μου είπατε πριν από 
λίγο πως δικαιώθηκαν οι γονείς 
σας, που το 1992 δεν θέλανε να 
πάτε στο Μοναστήρι. Εσείς ως μο-
ναχός μπορεί να μην βλέπατε οοι 
σμένα πράγματα. Εμείς οι τρίτοι, 
πιθανόν, βλέπαμε απ' έξω πολύ πε-
ρισσότερα. Οπως μου είπατε από 
τότε ο Γιοσάκης ήταν πασίγνωστος 
και είχε στενές σχέσεις με τον Κύ-
ριλλο. Γιατί λοιπόν να μην υπάρχει 
πρόβλεψη; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Οταν πήγα εγώ στο 
Μοναστήρι, δεν γίνονταν τέτοιες 
αυθαιρεσίες. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Ηλθατε, λοιπόν, σαν 
μάρτυρας κατηγορίας στο δικα-
στήριο, για να ολοκληρώσω, γιατί 
πιστεύατε ότι θίγεστε προσωπικά. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ηλθα στο δικαστήριο 
γιατί πίστευα πως από την εφημε-
ρίδα σας θιγόταν το Μοναστήρι, 
το οποίο και τώρα που ζω μακριά 
σαν εξόριστος, λατρεύω. Αφιέρω-
σα τη ζωή μου, το έργο μου, το εί-

Τρία εκατομμύ-
ρια, από 

το λαχείο που 
κέρδισα, πήγανε για 
χρέη της Μονής 
στον Ποταμό... 

ναι μου σ' αυτό το Μοναστήρι κι ό-
ταν είδα ότι απειλήθηκε από την ε-
φημερίδα σας, θεώρησα καλό μα-
ζί με τους άλλους να πάμε στα δι-
καστήρια. Λυπάμαι για όλα τα δι-
καστήρια και γνωρίζετε ότι στη χει-
ροτονία μου εζήτησα συγγνώμη 
δημόσια και από σας τον ίδιο και 
θέλω να τελειώνουν τα πάντα. Κύ-
ριε Κομηνέ, όχι μόνο για το συμ-
φέρον το προσωπικό το δικό σας 
και το δικό μας, αλά και της τοπι-
κής μας Εκκλησίας και των Κυθή-
ρων γενικότερα, πρέπει να τελειώ-
σουν όλα εδώ. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Πιστεύετε σεις ότι μια 
Κυθηράίκή εφημερίδα θα έπληττε 
τα συμφέροντα του Κυθηραϊκού 
λαού; Θα έθιγε τον Οσιο Θεόδωρο; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Σ' αυτό που σας ε-
πιρρίπτω ευθύνη είναι στο ότι προ-
τού γράψετε το δημοσίευμα έπρε-
πε να είχατε συγκεντρώσει τόσο ε-
σείς όσο και οι υπόλοιπες εφημε-
ρίδες τα στοιχεία σας, να τα είχα-
τε υπογράψει και να τα είχατε κα-
ταθέσει στο Μητροπολίτη. Κι αν 
δεν ενεργούσε ο Μητροπολίτης να 
απομακρύνει τα συγκεκριμένα ά-
τομα, να προβείτε στα δημοσιεύ-
ματα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Γιατί ο Σεβασμιώτατος 
δεν το κάνει τώρα που έχει πλέον 

αδιάσειστα στοιχεία. Φαίνεται να 
καλύπτει τα πάντα αυτή την ώρα... 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Σήμερα το πρωί που 
μιλάμε δεν υπάρχει ένα έγγραφο 
στη Μητρόπολη από έναν τοπικό 
άρχοντα, από έναν εκδότη, από κά-
ποιον που να λέει με απλά λόγια ό-
τ ι «εγώ κατηγορώ τον πατέρα Κύ-
ριλλο γι' αυτό και γι' αυτό». 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Δεν είναι χειροπιαστό 
στοιχείο η άποψη και η θέση ενός 
ολόκληρου Νησιού; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ο Σεβασμιώτατος έ-
χει στενοχωρηθεί πολύ κι έχει υ-
ποσχεθεί προς όλες τις πλευρές 
ότι θα δει πολύ σοβαρά το θέμα 
και θα δει πώς θα το αντιμετωπίσει. 
Πιστεύω πως πρέπει να αφήσομε 
περιθώρια χρόνου στο Μητροπο-
λίτη να ενεργήσει. Ο Δεσπότης μας 
δεν έχει καμία εξάρτηση και ποτέ 
δεν έδωσε άδειες για αυθαιρεσίες. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Υπάρχει λοιπόν... «πα-
ραμητροπολιτική» ομάδα που α-
ποφασίζει; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ας μην υπεισέλθομε 
σε άλλα. Ο Μητροπολίτης δεν αι-
σθανόταν τον Κυθηραϊκό λαό στο 
πλευρό του. Εκδιώχθηκε από τα 
Μοναστήρια, δίχως να αντιδράσει 
κανείς Κυθήριος, εκδιώχθηκε από 
τα Ιδρύματα, δίχως να αντιδράσει 
κανείς Κυθήριος. Η Μητρόπολη δεν 
έχει έσοδα ούτε για το ρεύμα και το 
τηλέφωνο. Από την άλλη είχε αυ-
τούς τους κληρικούς, οι οποίοι με 
το χαρακτήρα τους συνεχώς τον 
στενοχωρούσαν και του δημιουρ-
γούσαν προβλήματα και δεν είχε 
τόπο πού να σταθεί. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Μα οι Κυθήριοι ήταν υ-
πεύθυνοι ή ο Μητροπολίτης γι' αυ-
τά που συνέβησαν; Γιατί δεν έγινε 
κάτι ανάλογο με προηγούμενους 
Μητροπολίτες; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Δεν έφταιγε ο Μη-
τροπολίτης μας. Πίσω απ' όλα αυ-
τά ήταν ο Γιώργος ο Κασιμάτης, ο 
οποίος ποτέ δεν ενημερωσε το Δε-
σπότη. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Σχετικά με τις περι-
βόητες τελευταίες ανασκαφές στον 
Οσιο Θεόδωρο, τ ι έχετε να πείτε; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Το θέμα των ανα-
σκαφών ήταν μεθόδευση του Γιο-
σάκη για να έχει στα χέρια του τον 
Κύριλλο για να μπορέσει να τον 
φάει. Ο Γιοσάκης, όταν επέστρεψε 
από κάποιο ταξίδι του στην Αγγλία, 
ισχυρίστηκε κάποιο κώδικα του 
Αρχιεπισκόπου Κυθήρων Επιφανί-
ου, ο οποίος μαρτυρούσε πως μέ-
σα στο ιερό του Σεργίου και Βάκ-
χου είναι θαμμένοι τρεις Αρχιερείς 
Κυθήριοι. Αν, λοιπόν, ξεθάβονταν 
αυτοί οι Αρχιερείς, θα έπαιρνε αί-
γλη το Μοναστήρι, αλλά και το ό-
νομα του Κυρίλλου, γι' αυτό και 
προχώρησε ο Κύριλλος στις ανα-
σκαφές. Τον παρακάλεσα κι εγώ 
και ο ξάδελφος του ο Κώστας ο 
Νόου, ο οποίος συμμετείχε στις α-
νασκαφές, να μην προχωρήσει 
στις ενέργειες αυτές αν δεν πάρει 
τις ανάλογες άδειες. Ομως η απά-
ντησή του ήταν «να κοιτάζω τις κα-
τσίκες μου ». Ο ίδιος ο πατήρ Κύ-
ριλλος έσκαβε πολλές φορές και 

οι Αλβανοί είδα κάποιο πρωι να 
μεταφέρουν έξω μπάζα. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Κάποια κουβέντα μου 
κάνατε ακόμη για την Εικόνα του 
Οσίου Θεοδώρου. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Το θέμα της Εικόνας 
με έχει προσβάλει ως Κυθηριο 
και ως μοναχό και πιστεύω ολο 
τον Κυθηραϊκό λαό. Είναι σαν να 
έχει βγει η Μυρτιδιώτισσα μας α-
πό το θρόνο της και να πηγαίνο-
με να βρίσκουμε μια άλλη Εικόνα 
στο θρόνο της Παναγίας. Ο πατήρ 
Κύριλλος, ενώ του είπα να μην 
προχωρήσει σ' αυτη την ενέργεια, 
την άνοιξη του 1996 προχώρησε 
αυθαίρετα χωρίς να ρωτήσει κα-
νέναν, χωρίς να ενημερώσει κα-
νέναν. Ξήλωσε δηλαδή τη χρυσή 
ποδιά του παλαιού εικονίσματος 
και την ενσωμάτωσε σε καινούρ-
για εικόνα. Την παλιά εικόνα του 
Οσίου την έχουνε κρεμασμένη εί-
τε στο Μουσείο είτε σε κάποια 
γωνιά της εκκλησίας, την έχουνε 
νομίζω δίπλα απο το Μητροπολιτι-
κό θρόνο. Ο Κύριλλος αυτο το πα-
ρουσίαζε σαν μεγάλη του ανακα-
λυψη και ως σωστό εργο. Πρέπει 
να συμπληρώσω ακόμη πως δεν ή-
μουν στο Μοναστήρι οταν ανοί-
χθηκε ο τέταρτος τάφος, αλλά πι-

Δικαιώθηκαν οι 
γονείς μου, που δεν 

ήθελαν να πάω 
κοντά στον Κύριλλο, 
διότι πραγματικά 
με κατέστρεψε... 

στεύω ότι εφόσον είναι κάτω και 
από το αρχικό δάπεδο του Σέργιου 
και Βάκχου, πριν δηλαδή από τον 
4ο αιώνα, είναι ο πιο ιστορικος. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Πώς νιώθετε τωρα 
που... «επανενταχθήκατε» και ως 
ένα σημείο «υιοθετηθήκατε» απο 
την Κυθηραϊκή κοινωνία; Εγκαινια-
σατε ένα νέο τρόπο επαφής με 
τους συμπατριώτες μας; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Είμαι υπερήφανος 
που είμαι Τσιριγώτης. Θα προσπα-
θήσω να ενεργήσω σαν βάλσαμο σ' 
όλες τις πληγές που έχουν ανοί-
ξει, να σταματήσω εδώ τις πληγές 
της Κυθηραϊκής Εκκλησίας και του 
Κυθηραϊκού λαού. 
Δεν φοβάμαι, αν και απειλήθηκα 
από τα εν λόγω άτομα, που έπια-
σαν προσωπικό μου φίλο στον 
Ποταμό και του είπαν ότι θα με... 
«καρυδώσουν». 
Πρέπει ακόμη να συμπληρώσω 
πως ο Γιοσάκης παρουσιαζόταν 
σαν ο μεγάλος κωδικογράφος και 
αποκρυπτογράφος των δικαστι-
κών μεγάρων. Ελεγε ότι γνώριζε 
ε ισαγγελε ίς και πράγματα και 
μπορούσε να μηνύει. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Είχατε διαπιστώσει ε-
παφές με εισαγγελείς; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ναι, για περιπτώσεις 
δικές του, συχνότατα. Δεν γνωρίζω 
όμως τα ονόματά τους. Ισως ήταν 

ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΣΤΗ ΣΕΛ. 4 



ΣΕΛΙΔΑ 4 Φ Ω Ν Η ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ 

Ο Πατριάρχης της αγάπης, 
της απλότητας και της καλοσύνης 

Τρίτη 23 Ιουλίου, ωρα 6 το απόγευμα. Οι κα-
μπανες σε ολα τα χωριά της Αμοργού κτυ-
πουν πένθιμα. Ο κοσμος βγαίνει στους δρό-
μους για να μάθε ι και σαν αστραπή 

διαδίδεται η θλιβερή είδηση. Πεθανε ο Πατριάρχης. 
Η Ελλαδα ηδη πενθούσε το χαμό μιας μεγάλης πρω-

ταγωνίστριας του θεάτρου, της Αλικης. Ο θανατάς της, 
που ειχε ανακοινωθεί λιγο πριν το μεσημέρι, είχε κάνει 
βαρια την ατμόσφαιρα. Τωρα, στην Αμοργό, οι καμπα-
νες των εκκλησιών κτυπουν νεκρικά και φέρνουν και 
δεύτερη θλιβερή είδηση. Πέθανε ο Πατριαρχης. 

Ο Πατριαρχης Αλεξανδρείας Παρθένιος ο Γ' ε ίχε 
από πολλά χρονιά επιλέξει την Αμοργο ως μητροπολί-
της Καρθαγένης και τα πρώτα χρόνια ερχόταν σαν φι-
λοξενούμενος. Μετά εφτιαξε δικό του σπίτι και οι δε-
σμοί με την Αμοργο μεγαλωσαν πιο πολυ. Οι 
εκκλησιαστικοί κύκλοι της Αμοργού τον δέχθηκαν με α-
γαπη. Ο αείμνηστος Μητροπολίτης Θήρας και Αμοργού 
Γαβριήλ Καλοκαιρινός του επέτρεψε να τελεί ιεροπρα-
ξίες και να κηρύττει στην επαρχία του. Οταν έγινε Πα-
τριάρχης, οι δεσμοί του με την Αμοργο όχι μονο δεν χα-
λαρωσαν αλλα απεναντίας έγιναν ακόμη πιο στενοί. Ο 
νεος Μητροπολίτης Θήρας τον περιέβαλε και αυτός με 
την ίδια αγάπη και εμπιστοσύνη που του είχε δείξει ο 
προκάτοχος του. 

Καθε καλοκαίρι ο Πατριάρχης ε-
πισκεπτόταν τις μικρές ενορίες της 
Αμοργού, ανέβαινε στον Δεσποτι-
κο θρονο των εκκλησιών τους και ε-
κηρυττε. Καθε Κυριακή και σε άλλη 
ενορία. Ευλογούσε γάμους, βάπτι-
ζε παίδια και παρευρισκόταν πάντα 
στα δύο μεγαλα πανηγύρια της 
Αμοργού, της Αγίας 
Παρασκευής και του 
Φωτοδότη στις 6 Αυ-
γούστου. 

Επισκεπτόταν κάθε 
χρόνο τη Μονή Χοζο-
βιωτίσσης, χωρίς να 
υπολογίζει τον κόπο 
που απαι τούσε μια 
τέτοια επίσκεψη, Κα-
θόταν μια ολόκληρη 
μερα στη Μονή. έκα-
νε παρέα στους τέσ-
σερις μονάχους που 
εγκαταβ ιουν εκε ί , 
τους ενδυνάμωνε 
στη δύσκολη αποστο-
λή τους, έψελνε μαζί 
τους τις ακολουθίες 
και έτρωγε μαζί τους 
λιτα, όπως πάντα συ-
νήθιζε. Κι αυτή την 
τ ελευτα ία μέρα της 
ζωής του την είχε α-
φιερώσει για να κάνει 
την καθιερωμένη επί-
σκεψη του στο Μονα-

στήρι. Σηκώθηκε στις 5.00 το πρωί, 
ετοιμάστηκε και στις 5.30 ξεκίνησε 
οταν ήλθε ένας μοναχός της Μο-
νής να τον παραλάβει. Διάβηκαν οι 
δυο τους τα στενά δρομακια της 
Χώρας Αμοργού και κατευθύνθη-
καν προς τα εκεί που ήταν αραγμέ-
νο το αυτοκίνητο της Μονής. Δεν 

ηταν βέβαια καμία MERCEDES. 
Ενα μικρό φορτηγό, που εξυπηρε-
τεί τους μοναχούς στις αγροτικές 
και άλλες ασχολίες τους. 

Εβαλε ο καλόγερος τον Πατριάρ-
χη δίπλα του και ξεκίνησαν. Σε δέ-
κα λεπτά ξεπέζεψαν και πήραν το 
απόκρημνο ανηφορικό μονοπάτι, 

...Αγίασον τους 
αγαπώντας 

την ευπρέπειαν 
του Οίκου σου... 

Ενα πανηγύρι που ακολουθεί αυτό του Αγίου Νι-
κήτα είναι της Αγίας Σοφίας στο σπήλαιο του Κα-
λάμου. Βρέθηκα προσκυνητής στον κατανυκτικό 
χώρο να πάρω την ευλογία του Θεού. Κάθε χρόνο 
πηγαίνω και βρίσκομαι μπροστά σε μια έκπληξη, 
καθώς αντικρύζω μια νέα προσπάθεια, μια συμβο-
λή στον εξωραϊσμό του χώρου. 

Ο ιερέας προσεύχεται για όσους προσφέρουν 
στον ευπρεπισμό του ναού... Εδώ συναντάμε τον κύ-
ριο Αντώνη Σωτήρχο. Εναν τίμιο, ευλαβή χριστιανό, 
που χρόνια τώρα συμβάλλει οικονομικά και χειρω-
νακτικά στη συντήρηση και την αξιοποίηση του ιε-
ρού αυτού χώρου. Παράδειγμα για μίμηση όλων μας 

Η εκκλησία 
της Αγίας 
Σοφίας στο 
σπήλαιο 
του 
Καλάμου. 

ο κύριος Αντώνης συνεχίζει να διαχειρίζεται τις δω-
ρεές των πιστών με τιμιότητα, κάνοντας την προ-
σέλευση τους ευκολότερη στο σπήλαιο, ηλεκτρο-
φωταγωγώντας το, ανακαινίζοντας τη στέρνα του, 
φτιάχνοντας ένα πανέμορφο πλακόστρωτο και δια-
κοσμώντας τον ιερό ναό. 

Προσφέρει ο ίδιος τον καφέ και ποικιλία γλυκι-
σμάτων, δημιουργώντας ένα θερμό κλίμα μεταξύ 
των προσκυνητών, αποκτώντας έτσι το σεβασμό 
και την εκτίμηση από όλο τον κόσμο. Ο Θεός να σου 
δίνει δύναμη και υγεία να εργάζεσαι γΓ αυτόν το σκο-
πό, γΓ αυτό το θεάρεστο έργο σου, κυρ-Αντώνη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΕΓΑΛΟΚΟΝΟΜΟΣ 

που υστέρα απο μισής ωρας κοπια-
στική πεζοπορία σε φέρνει στο μο-
ναστήρι. 

Στις 6.30 ο Πατριάρχης «εβαλε 
ευλογητός» και ετέλεσε αυτη την 
τελευταία Λειτουργία μόνος του, 
σαν απλός ιερέας. Ενας Πατριάρ-
χης μονος του μπροστά στην Αγία 

Τράπεζα, χω-
ρίς δ ιάκους , 
χωρίς ακολου-
θία, χωρίς πα-
ρ α τ ρ ε χ ά μ ε -
νους. Και το 
ε κ κ λ η σ ί α σ μ α 
τέσσερις μονα-
χοί όλο ι κι ό-
λοι. Ο ένας τού 
κρατούσε το 
κερί και το θυ-
μ ιατό σαν α-
πλός νεωκό-
ρος, οι δύο 
έψαλλαν στο 
αναλόγιο και ο 
τέταρτος, ένας 
σεβάσμ ιος υ-
περήλικας, πα-
ρακολουθούσε 
από μια γωνιά 
αυτή τη μυστα-
γωγία. 

Ο Πατριάρ-
χης τ έλεσε τη 
θ ε ί α Ευχαρι-

Συνέντευξη με τον ιερέα Σεραφείμ Μαρσέλο 
ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΠΟ ΤΗ ΣΕΛ. 5 
της περιφέρειας Πειραιά. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Σχετικά με τις δίκες της ε-
φημερίδας μας είχε συζητηθεί κάτι, 
κάποτε στο Μοναστήρι; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: 0 Γιοσάκης ήταν σίγου-
ρος ότι στο τελευταίο δικαστήριο, εσείς 
και ο Καψάνης θα καταδικαστείτε. Το 
πού και το πώς δεν το γνωρίζω. Το γνώ-
ριζε δέκα μέρες πριν ότι θα καταδι-
καστείτε. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Πιστεύετε ότι αυτά τα πρό-
σωπα που βρίσκονται στον Οσιο Θεό-
δωρο από τον Ηγούμενο μέχρι τον τε-
λευταίο πρέπει να φύγουν; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Πιστεύω πως για το 
καλό της Μητροπόλεως, για την υγεία 

Πιστεύω πως για το 
καλό της Μητρόπολης 

μας... το καλό τον 
Κνθηραϊκού λαού, 
τιρέτιει επιτέλους 

ο πατήρ Κύριλλος να 
αποχωρήσει... 

Ξηλώσανε τη χρυσή ποδιά τον παλιού εικονί-
σματος τον Οσίου Θεοδώρου και την ενσωμα-
τώσανε σε καινούργια εικόνα και την παλιά 
την έχοννε κρεμασμένη είτε στο Μονσείο είτε 

σε κάποια γωνιά της εκκλησίας... 
του Μητροπολίτη μας, που δεν αντέχει 
άλλες στενοχώριες, για το καλό του Κυ-
θηραϊκού λαού και της τοπικής μας 
Εκκλησίας, πρέπει και ο Κύριλλος να 
δει ότι κατόρθωσε μέσα στο Νησί να 
μην τον χωνεύουν ούτε οι πέτρες και 
πρέπει επιτέλους να αποχωρήσει σε 
κάποια άλλη Μητρόπολη, να εργαστεί 
το λόγο του Θεού σωστά και να μην 
κάνει τα ίδια λάθη που έκανε στα Κύ-
θηρα. Και πιτέλους πρέπει να καταλά-
βομε για τους μοναχούς ότι δεν είναι 
σπίτι μας και κτήμα μας η κάθε Μητρό-
πολη. Εχω να προσθέσω πως ο Μη-
τροπολίτης είναι καλός άνθρωπος. Και 
το Νησί πρέπει να ενωθεί μαζί του για 
να μπορεί στο μέλλον να αντιμετωπίζει 
καταστάσεις σαν του Γιοσάκη και ο-
ποιωνδήποτε άλλων. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Εμείς, να είστε σίγουρος, 

πως κάναμε κάποια βήματα. Δεν πρέπει, 
λοιπόν, και ο Σεβασμιώτατος να κάνει 
μερικά για να δώσομε τα χέρια; Πάντως 
παράπονο των Κυθηρίων είναι η διαρ-
κής απουσία του και το ότι συνδέθηκε 
το όνομά του αποκλειστικά μ' αυτούς 
τους ανθρώπους. 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Ευθυνόμαστε και μεις. Στο 
Μητροπολιτικό Μέγαρο δεν υπάρχει 
θέρμανση, μία μαγείρισσα, κάτι. Και έ-
τσι ο Σεβασμιώτατος αναγκάστηκε να 
καταφύγει σε μία αδελφότητα, καλή ή 
κακή δεν το εξετάζω, σαν αυτή του Οσί-
ου Θεοδώρου, για να μπορεί να ζήσει. 
Γνώριζε ποιος ήταν ο Γιοσάκης. Τον έ-
φερε όμως στα Κύθηρα με την άκρα 
καλοσύνη του γιατί πίστευε πως είχε 
βάλει μυαλό μετά το πάθημα της Λή-
μνου. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Πετύχατε στη Θεολογική 

Σχολή. Θα σπουδάσετε; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Μα φυσικά ναι, για να κα-
ταξιωθώ μέσα στον κλήρο. 
ΕΡΩΤΗΣΗ: Θα καταθέτατε στα δικα-
στήρια όλα αυτά κι εκείνα που είδατε 
και έχετε ιδίαν αντίληψη; 
ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Εγώ, είτε στα δικαστή-
ρια είτε σε οποιονδήποτε φορέα ε-
φόσον κληθώ και ερωτηθώ, θα κατα-
θέσω πάντα την αλήθεια. Πιστεύω πως 
έγινε αλλοίωση της Κυθηραϊκής ιδεο-
λογίας, των Κυθηραϊκών «πιστεύω», 
ασέβεια προς το ίδιο το Εικόνισμα του 
Οσίου Θεοδώρου, προς τις παραδό-
σεις μας και γενικά προς τα Κύθηρα... 
- Πάτερ Σεραφείμ, σας ευχαριστούμε. 
- Κι εγώ σας ευχαριστώ. 

Ο Γιοσάκης ήτανε σί-
γουρος ότι ο το τελεν-
ταίο δικαστήριο εσείς 

και ο Καψάνης θα 
καταδικαστείτε. 

Το πού και πώς δεν το 
γνωρίζω... 

στια σ' αυτή την τελευτα ία Λει-
τουργία και εδεήθη «υπερ των ι-
δίων αμαρτηματων και των του λά-
ο υ α μ α ρ τ η μ α τ ω ν » . Μ ε τ α 
ξεκουράστηκε στον εξώστη, αγνα-
ντεύοντας το πέλαγος και διαβάζο-
ντας και το μεσημέρι κάθισε στο λι-
τό τραπέζι που είχαν ετοιμάσει οι 
μονάχοι. Αναπαύθηκε λίγο και στις 
4, σύμφωνα με το τυπικό της Μο-
νής, έγινε ο Εσπερινός. 

Είπε το «νυν απολύοις τον δου-
λον σου Δέσποτα», που αυτή τη 
φορά είχε γι' αυτόν ξεχωριστή_ ση-
μασία, αφού σε μία ώρα ακριβώς 0 

Θεός έκανε δεκτή αυτή την τελευ-
ταία του προσευχή και τον ανάπαυ-
σε. Επιστρέφοντας στο σπίτι του, 
με τον ίδιο τρόπο που πηγε, λίγα 
μέτρα πριν φτάσει σ' αυτό, ζήτησε 
να καθίσει σ' ένα πεζούλι να ξεκου-
ραστεί. 

Σ' αυτό το πεζούλι ο Πατριαρχία 
ξεκουράστηκε για πάντα. Παρέδω-
σε το πνεύμα ήσυχα και ειρηνικά 
στον τόπο και στο σημείο που υπε-
ραγαπούσε. Κάτω ακριβώς από μια 
πινακίδα που έ γ ρ α φ ε : ΟΔΟΣ 
ΠΑΤΡΙΑΡΧΟΥ ΠΑΡΘΕΝΙΟΥ. 

«Ο Πατριάρχης Αλεξανδρείας 
Παρθένιος ο Γ' υπήρξε μια μεγάλη 
προσωπικότης. Ηταν ο Πατριάρχη 
της αγάπης, της απλότητας και της 
καλοσύνης». Ετσι ακριβώς είπε Υ1 

αυτόν ο Ηγούμενος της Μονής Χ°" 
s ζοβιωτίσσης, στην επιμνημό-

συνη δέηση που εγινε. Δυ-
στυχώς, παρ' όλο που τον 
συνέδεαν συγγενικοί δεσμό1 

μ ε τ α Κ ύ θ η ρ α , δ ε ν κ α τ έ σ τ η 
δυνατό να τα επισκεφθεί. 

Σε μία σχετ ική ερώτηση 
μου, μου είχε πει πως ίσως 
κάποτε το επ ι τρέψουν οι 
συνθήκες για μια τέτοια επί-
σκεψη. Οι συνθήκες δεν το 
επέτρεψαν ποτέ. Δεν επι-
διώχθηκε να οργανωθεί μί° 
επ ίσκεψη του ΠατριάρχΠ 
στα Κύθηρα. Και βέβαια δεν 
υπήρχε θέμα χρόνου. 

Ο Πατριάρχης έμενε πάνω 
από δύο μήνες κάθε καλο-
καίρι στην Αμοργό. Α σ φ α -
λ ώ ς θα μ π ο ρ ο ύ σ ε ν α δ ιαθέ -
σει και μια βδομάδα για να 
επισκεφθεί το Νησί της μητέ-
ρας του. Ομως τελικά οι συν-
θήκες δεν το επέτρεψαν, ό-
πως έλ εγ ε εκε ίνος. Ποιος 
φταίει; Ετσι χάσαμε την ευ-
καιρία να ανέβει στο Δεσπο-
τικό θρόνο της Μυρτιδιώτισ-
σας ένας Πατριάρχης και 
προπαντός χάσαμε την ευ-
καιρία να έρθε ι ο Αλεξαν-
δρε ίας Παρθένιος ο Γ' να 
μας διδάξει Αγάπη, Απλότη-
τα και Καλοσύνη. Κάτι που ό-
λοι μας έχουμε ανάγκη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ 
ΙΕΡΕΩΣ ΧΑΡΟΣ 

Το μοναστήρι της λΟ 
ζοβιώτισσας στην 
Αμοργό, όπου ο Πα-
τριάρχης Παρθένιος 
Γ τέλεσε την τελευ-
ταία του Λειτουργία. 
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« » Βρέθηκαν 
κάποτε 
τα Κύθηρα... 
Αυτός που πριν από κάμποσα χρόνια είχε με τη 

μουσική του πει, κι είχε ίσως σε πολλούς δώ-
σει το ερέθισμα της ανακάλυψης και της αναζή-
τησης του Νησιού μας, πως τα «Κύθηρα ποτέ δεν 
θα τα βρούμε», ο πασίγνωστος συνθέτης Γιώρ-
γος Κατσαρός, θέλησε το φετινό καλοκαίρι, όχι απλά ο ίδιος να τα βρει 
αλλά και να δώσει για χάρη τους δωρεάν συναυλία... 
Στον παλιό μώλο του Καψαλιού, σε εξέδρα που στήθηκε πρόχειρα, η 
ορχήστρα του Γιώργου Κατσαρού έδωσε ρεσιτάλ, παρουσιάζοντας πα-
λιές και νέες επιτυχίες του. Παρά τον άσχημο καιρό, που εμπόδιζε την 
απόλαυση μιας υπέροχης πανσελήνου, πάνω από 1.500 άτομα παρακο-
λούθησαν τη συναυλία, δημιουργώντας μια σπάνια εικόνα στο Καψάλι. 
Το κάλεσμα αυτό προς το Γιώργο Κατσαρό έγινε έπειτα από πρωτοβου-
λία της νεοσύστατης Επιτροπής Πολιτισμού και Νεολαίας του Επαρχεί-
ου μας και προσπάθειες του ίδιου του Επάρχου μας. 
Πιστεύομε πως αυτή η επιτροπή θα συνεχίσει την προσπάθεια για επα-
νάληψη ανάλογων εκδηλώσεων πνευματικου και ψυχαγωγικού χαρακτή-
ρα και στο μέλλον. Ο ίδιος εξάλλου ο Γιώργος Κατσαρός δήλωσε ενθου-
σιασμένος και πως τώρα που βρήκε το... δρόμο θα επισκέπτεται συχνά 
τα Κύθηρα... 

Νέα από 
το Μελισσοκομικό μας 
Συνεταιρισμό 
Μεγάλη επιτυχία, αλλά και πολλά σχόλια έ-

γιναν για τη νέα ετικέτα του Συνεταιρι-
σμού. Η αναγραφή του ονόματος του κάθε 
παραγωγού μας πάνω απ' όλα δίνει αξιοπιστία 
στο προϊόν και μαζί την ευχέρεια ελεγχου των 
μελών του Συνεταιρισμού. 

Σε χώρο που παραχωρήθηκε από την Κοινό-
τητα Μητάτων, με συμβολικό μίσθωμα, λει-
τουργεί γραφείο του Συνεταιρισμού. 

Αφού τηρήθηκαν οι προβλεπόμενες από τον 
κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ενωσης διαδικα-
σίες, εγκρίθηκε επιδότηση 12,8 Ε ανά κυψέλη. 
Για την μετατροπή του ποσού σε δραχμές 
λαμβανεται υπόψη η ισοτιμία της 1ης του Σε-
πτέμβρη. 

Προγραμματίζεται για το ερχόμενο καλοκαί-
ρι, σε συνεργασία με το Υπουργείο Γεωργίας 
και τη Διεύθυνση Γεωργίας Πειραιά, εβδομα-
δα πολιτιστικών εκδηλώσεων στα Κύθηρα με 
θέμα: «Το μέλι και οι μέλισσες». 

Το Πολιτιστικό Τεχνολογικο Ιδρυμα ΕΤΒΑ, ο 
Μελισσοκομικός Συνεταιρισμός Νικητης Χαλ-

κιδικής και η Κοινότητα Νικητης Χαλκιδικής 
πραγματοποίησαν τριήμερο εργασίας με θέ-
μα: «Η μέλισσα και τα προϊόντα της». Μεταξύ 
των 42 ομιλητών (καθηγητών Πανεπιστημίου, 
οικονομολόγων κ.α.) ήταν και ο Γιάννης Πρω-
τοψάλτης. Πρόεδρος του Αγροτικού Μελισσο-
κομικού Συνεταιρισμού μας, ο οποίος αναπτυ-
ξε το θέμα: «Προκοπειο κυψελών στα Κύθη-
ρα». Στην ομιλία του έγινε λεπτομερής περι-
γραφή, συνοδευόμενη απο διαφανειες, για τον 
τρόπο εξόρυξης του πωρόλιθου, την κατα-
σκευή της γούρνας και τη μετατροπή της σε 
κυψέλη. 

Το θέμα του Γιάννη Πρωτοψάλτη προκάλε-
σε και το ιδιαίτερο ενδιαφερον των προσκα-
λεσμένων και δόθηκαν συγχαρητήρια για τον 
τρόπο ανάπτυξής του. 

Σε συνεργασία με το γεωπόνο Θαναση Μπί-
κο, του Υπουργείου Γεωργίας, ανακοινώθηκε 
εργασία σχετικά με την κινητή κηρύθρα. Εικα-
ζεται μάλιστα ότι η κινητή κηρύθρα ξεκίνησε 
απο τα Κύθηρα, στην αρχαιότητα. 

Κοινότητες και Κοινοτάρχες - Κοινότητα Μητάτων 
Μια κοινότητα του Νησιού μας με με-

γάλες προοπτικές ανάπτυξης, με 
φυσικές ομορφιές, με αρχαιολογι-

κούς χώρους κι αξιοθέατα, είναι η Κοινότη-
τα των Μητάτων. 

Ο Πρόεδρος της Γιώργος Πρωτοψάλτης 
είναι από τους λίγους Προέδρους μας, που 
έχουν επανεκλεγε ί γ ια τρ ί τη φορά. Νέος 
°την ηλικία, κατανοεί τις κοινοτικές ανάγκες 
και δίχως να παραμερίσει τα διάφορα μικρά 
έργα, το κέντρο βάρους των προσπαθειών 
του το έχει ρίξει σε έργα υποδομής. 

Μικρός ξενιτεύθηκε στην Αυστραλία, ακο-
λουθώντας την πορεία των περισσότερων 
συμπατριωτών μας της ηλικίας του. Γρήγο-
ρα όμως επέστρεψε και εγκαταστάθηκε μό-
νιμα, από το 1970, στο αγαπημένο του χω-
Ριό, τα Μητάτα. Ασχολήθηκε με επιτυχία με 
το επάγγελμα του μελισσοκόμου και τον 

τουρισμό. Οι προσωπικές δραστήριο 
τητες και επιχειρήσεις δεν τον εμπό-
δισαν να ασχοληθεί με τις υποθέ-
σεις του χωριού του. 

Μάλιστα η επανεκλογή του για 
τρίτη τετραετία δείχνει την επι-
τυχία του και στα κοινά. 

Οσοι θυμούνται τα Μητάτα, 
τα Βιαράδικα, τον Αυλέμονα, 
την Παλιόπολη, πριν από 10 
χρόνια, μπορούν να διαπιστώ-
σουν την αλματώδη ανάπτυξη 
και τη δ ιαφορά. Τα τ ε λ ε υ τ α ί α 
χρόνια: 

Α σ φ α λ τ ο σ τ ρ ώ θ η κ ε το σύνολο 
σχεδόν των επαρχιακών-κοινοτικών 
δρόμων της Κοινότητας, που παλιότερα 
ήταν αδιάβατοι και επικίνδυνοι. 

Ολοκληρώθηκε το καταφύγιο του Αυλέμο-

να, ασφαλίζοντας την περιουσία 
των καλύτερων ψαράδων του Νη-

σιού μας.Απόκτησαν ύδρευση 
και οι τρεις οικισμοί της Κοινό-
τητας. 

Δενδροφυτεύθηκε η παρα-
λ ία τ η ς Παλ ιόπολης , κάτ ι 
που δεν θ' αργήσει να αλλά-
ξει την εικόνα του χώρου. 

Στα δύο χρόνια που απομέ-
νουν γ ια την ολοκλήρωση 
τ η ς θ η τ ε ί α ς τ ο υ Γ ιώργου 
Πρωτοψάλτη, στόχοι του πα-

ραμένουν κατά κανόνα: Η ολο-
κλήρωση του ρυμοτομικού σχε-

δ ίου τ ο υ Αυλέμονα , που θα 
βοηθήσει στη σωοπτή οικοδομική α-

νάπτυξη του ήδη αναπτυσόμενου χωριού. 
Η αποπεράτωση του κάμπιγκ της Παλιόπο-

λης, που θα βοηθήσει τοσο στην αξιοποίηση 
της παραλίας όσο και στην ευρυτερη τουρι-
στική ανάπτυξη. 

Τέλος, η τουριστική αξιοποίηση της ρεμα-
τιάς των Μητάτων, που θεωρείται απο τις 
γραφικότερες του Νησιού μας. 

Δυστυχώς ένα μεγάλο έργο της Κοινότη-
τας, κι ένα από τα μεγαλύτερα και σημαντι-
κότερα των Κυθήρων, αυτό της λιμνοδεξα-
μενής, στην τοποθεσία Γαλάτη, φαίνεται να 
εμποδίζεται από την Αρχαιολογική Υπηρε-
σία. 

Ετσι η τεραστία λίμνη των 650.000 κυβικών 
μέτρων νερού, που θα άλλαζε τη μορφή του 
κάμπου της Παλιόπολης, προς το παρόν 
φαίνεται να παραμένει στο στάδιο της μελέ-
της, αφού έχοντας «οπτική επαφή» με το 
Παλιόκαστρο και τον Αγιο Κοσμά, αποτελεί 
αξεπέραστο αρχαιολογικό πρόβλημα... 

Καλοκαιρινοί απόηχοι... 
Τουρισμός 

Τελικά αποδείχθηκε πως 
δεν ήταν τόσο άσχημη, ό-
σο προβλεπόταν, η φετινή 
τουριστική σεζόν για τους επαγ-
γελματίες μας. 

Διαπιστώθηκε πάντως η μετα-
τόπισή της, αφού για τρίτη συνε-
χόμενη χρονιά, ο Ιούλιος παρα-
χώρησε τη θέση του στο Σεπτέμβρη, 
από άποψη κίνησης. Ακόμη φά-
νηκε πως υπάρχει πληροφόρηση 
του επισκέπτη και γίνεται επιλο-
γή από μέρους του. 

Ετσι δούλεψαν οι σωστοί ε-
παγγελματίες. Σίγουρα η τουρι-
στική κίνηση θα ήταν σημαντική 
και το Σεπτέμβρη, αν δεν ερχόταν 
η προκήρυξη των εκλογών. Οι 
περισσότεροι από τους τουρίστες 
ήταν Ελληνες, με δεύτερους τους 
Ιταλούς. 

Συγκοινωνία 
Προβληματικό 
για μία ακόμη 
φ ο ρ ά το 
«ΜΑΡΘΑ» διέ-
κοψε ξαφνικά 
τα δρομολόγιά του, ύστερα από 
μηχανική βλάβη, στο κέντρο της 
σεζόν, και συγκεκριμένα από 11 
μέχρι και 25 Αυγούστου. 

Παρατηρήθηκε προς στιγμήν έ-
να κομφούζιο με φοβερές επι-

πτώσεις στον τουρισμο 
μας. Ο φόβος του απο-
κλεισμού, η αναβολή έ-
ναρξης των διακοπών για 
κάποιους, η αίσθηση συ-

γκοινωνιακής αβεβαιότητας ήταν 
ό , τ ι χ ε ι ρ ό τ ε ρ ο στα μέσα τ ο υ 
Αυγούστου. 

Η επέμβαση και οι άμεσες ε-
νέργειες του Επάρχου μας είχαν 
ως συνέπεια τη δρομολόγηση του 
Ο/Γ «Πρωτεύς». 

Μεγαλύτερο και γρη-
γ ο ρ ό τ ε ρ ο από τ ο 
«Μάρθα», εξυπηρέ-
τησε τις ανάγκες του 
Νησιού, αλλά και δη-
μιούργησε απαιτήσεις 
μονιμοποίησής του, 
κάτι που τελικά δεν 
επιτεύχθηκε, αφού έ-
χοντας την άδεια της 
γραμμής, μετά την ε-
πιδιόρθωση των ζη-
μιών του, συνέχισε τα 
δρομολόγιά του το 
«Μάρθα». 

Μεγάλη εξυπηρέ-
τηση πρόσφεραν τα 
τρία δρομολόγια την 
ημέρα της Ολυμπιακής 
Αεροπλοίας. 

φωνα με τα καθιερωμένα, της Αγίας 
Ελέσας, της Αγίας Μόνης και 
της Παναγίας της Μυρτιδιώτισσας. 
Χαρακτηριστική, ωστόσο, η α-
πουσία του Μητροπολίτη μας, τό-
σο από το πανηγύρι της Αγίας 
Μόνης, όσο και της Μυρτιδιώτισσας. 

Αιτία; Η μη καταβολή οικονομι-
κής ενίσχυσης προς τη Μητρόπολη, 
από την Επιτροπή της Εγχώριας 
Περιουσίας. Μάλιστα για τον πα-
ραπάνω λόγο δεν παραβρέθηκε 

Πανηγύρια 
Πολύς ο κόσμος 

στα πανηγύρια, σύμ-

Συγχαρητήρια τηλεγραφήματα απέστειλε 
η Κοινότητα στους βουλευτές Α' Πειραιά 

κ. Στ. Σουμάκη, Μαν. Μπεντενιώτη, Παν. Μελά, 
Β. Μιχαλολιάκο και Γ. Καλό για την επανεκλογή 
τους καθώς και στον επίσης επανεκλεγμένο 
βουλευτή της Β' Αθηνών, Αντικυθήριο, Θόδω-
ρο Κατσανέβα. Μεταξύ των άλλων στα τηλε-
γραφήματα, η Κοινότητα εκφράζει και τη βε-
βαιότητα της ότι θα βοηθηθεί, όπως και στο 
παρελθόν, έτσι ώστε να αναβαθμιστεί η ποιό-
τητα ζωής των λιγοστών κατοίκων της. 

Από τη ΔΕΗ προγραμματίστηκε η επέκταση 
του δικτύου της για την ηλεκτροδότηση του 
Α/Τ ΟΤΕ Αντικυθήρων και των οικισμών Γαλα-
νιανών, Χαρχαλιανών και Μπατουδιανών. Σαν 
συμμετοχή για την ηλεκτροδότηση, απαιτείται 
ποσόν περίπου 9.000.000 δρχ., για τα οποία η 
Κοινότητα ζήτησε σχετική επιχορήγηση. 

Στα τηλεοπτικά κανάλια και στον αθηναϊκό 
Τύπο παρουσιάστηκε το έντονο πρόβλημα της 
συγκοινωνίας του Νησιού, όπως διαμορφώθη-
κε ύστερα από τη διακοπή των δρομολογίων 
του Ο/Γ «Θησεύς», από τον Πρόεδρο κ. Ευ-
στράτιο Κατσανεβάκη. 

στα πανηγύρια αυτά ούτε ένας 
επιπλέον ιερέας για πρώτη φο-
ρά- πλην του εφημερίου. Σίγουρα 
είναι αδιανόητος και ανερμήνευ-
τος ενας τέτοιος συσχετισμός χρή-
ματος - Εκκλησίας - θρησκείας... 

Διαφήμιση 
Πολυδιαφημίστηκε το φετινό κα-

λοκαίρι το Νησί μας από τον α-
θηναϊκό Τύπο. Προφανώς, έπει-

τα από τον κορεσμό 
των άλλων Νησιών ήλ-
θε η σειρά η δική μας. 

Ετσι ο «Ελεύθερος 
Τύπος», ο «Αδέσμευτος 
Τύπος», τα «Νέα», η 
«Καθημερ ινή» , η 
«Ελευθεροτυπία», η 
«Ναυτεμπορική», το 
«Αθηνόραμα», το 
«Τηλέραμα», το «Είναι», 
το «ΜΕΝ» αφιέρωσαν 
ολόκληρες στήλες 
τους εγκωμιαστικές 
για τα Κύθηρα. 

Εξάλλου πέρα από 
τον κ. Παπαδάκη, τον 
κ. Καψή και την κ. 
Λεονάρδου, που εί-
ναι μόνιμοι επισκέ-
πτες του Αυλέμονα, 
πάρα πολλοί επώνυ-
μοι δημοσιογράφοι 
του ANTENNA και του 
MEGA κυρίως πέρα-

σαν τις διακοπές τους στο Νησι 
μας. 

Γιορτές 
Γιορτή του Κρασιού, με μεγά-

λη επιτυχία και φέτος στα Μητάτα. 
Γ ι ο ρ τ ή - πανηγύρ ι τ η ς 

«Πορτοκαλιάς»στον Καραβά κι 
ακόμη Γεωργοκτηνοτροφικη Εκθεση 
στα Φράτσια. Συνηθισμένες πια 
εκδηλώσεις του Αυγούστου στα 
Κύθηρα, με χαρακτηριστικό τη 
σταδιακή υποχώρηση και τον πε-
ριορισμό του παραδοσιακού μας 
στοιχείου. 

Είναι κάτι που πρέπει να προ-
σέξουν σ ίγουρα οι υπεύθυνοι 
οργανωτές τους. 

Δυσφήμηση 
Αποκρουστικό θέαμα, αλλα και 

τεράστιο πρόβλημα δυσοσμίας 
δημιούργησε, τους καλοκαιρινούς 
μήνες στο Καψάλι το άδειασμα 
των βόθρων, καθώς πολλές φο-
ρές μάλιστα συνέπεσε με προ-
σεγγίσεις κρουαζιερόπλοιων. 

Απαράδεκτη εικόνα, με σωρούς 
σκουπιδ ιών , παρουσ ίασε τα 
Σαββατοκύριακα του Ιουλίου και 
του Αυγούστου ο κεντρικός δρό-
μος της Χώρας. 

Αξ ίζε ι άραγε μια τ έ τ ο ι α δυ-
σφήμηση το πιο διαφημισμένο κομ-
μάτι του Νησιού μας; 
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15 ΦΡΙΛΙΓΚΙΑΝΙΚΩΝ 149 4 2 - - 2 1 - - I 

ΣΥΝΟΛΟΝ 2.847 107 52 11 12 24 4 20 3 

ΚΚΕ 
ΕΚΛΟΓΙΚΟ 
ΤΜΗΜΑ 

1 ΑΝΤΙΚΥΘΗΡΩΝ 
2 ΑΡΩΝΙΑΔΙΚΩΝ 
3 ΚΑΡΑΒΑ 

ΨΗΦΙΣΑΝΤΕΣ 

4 ΚΟΝΤΟΛΙΑΝΙΚΩΝ 
5 ΚΑΛΑΜΟΥ 
6 ΚΑΡΒΟΥΝΑΔΩΝ 
7 ΚΥΘΗΡΩΝ 
8 ΛΟΓΟΘΕΤΙΑΝΙΚΩΝ 
9 ΜΥΛΟΠΟΤΑΜΟΥ 

10 ΜΥΡΤΙΔΙΩΝ 
11 ΜΗΤΑΤΩΝ 
12 ΛΕΙΒΑΔΙΟΥ 
13 ΠΟΤΑΜΟΥ 
14 ΦΡΑΤΣΙΩΝ 
15 ΦΡΙΛΙΓΚΙΑΝΙΚΩΝ 

ΣΥΝΟΛΟΝ 2.847 

43.44 41.62 4.14 3.75 2.31 1.51 

Π Α Σ Ο Κ Ν Α Σ Υ Ν Δ Η Κ Κ Ι Κ Κ Ε Π Ο Λ Α Ν 

Τα ποσοστά 
των κομμάτων γ ποτονικη, " 0 0 

ά λ λ ο τ ε , υπΠΡ, 
προεκλογική ' 
και στο Νπσι J, 
χως σπρέι κβ 

σ ε ς , δ ί χ ω ς n o v o και 
ντρώσεις, δίχως καν 
συζητήσε ις και με χαΡ° 
στ ική την απουσία oW δόν των υποψηφίων. l 

Σίγουρα δεν ήτανμ° < 
α ιφνιδ ιαστ ική πρ°*ΐ 
που δεν άφησε fl^J 

κλογικής προετο ιμασία 

α ιφνιδ ιαστ ική πρ£ 

τα ν και η πολιτική 
πογοήτευση και γιατί . £ 
αλλαγή νοοτροπίας, £ 
θηκε στο εκλογικό 
ση, με αποτέλεσμα την JL 
νατισμού και των ακροτη 

Ετσι διαμορφώθΠκ^κ , 
τ ι κό προεκλογ · * 0 -
«ευχής έργον» νο . 

χή μιας νέας εποχής· ^ 
μας, οι παραδοσιακοί 0 
παφοι από προεκλογ ική 
χαραγμένα μόνο τα.·; % 
να κάποιων... πολιτ ικά0 

όΧ1 

ΠΟΛΙΤΙΚΗ 
ΑΝΟΙΞΗ 

ΕΚΛΟΓΙΚΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΕΣ ΣΥΝΟΛΟΝ 

Μ 
© Μ 

i i ^ 
I : 1. Μ 
Γ3 ί aSt i-i 

ΤΜΗΜΑ 

1 ΑΝΤΙΚΥΘΗΡΩΝ 
2 ΑΡΩΝΙΑΔΙΚΩΝ 
3 ΚΑΡΑΒΑ 

62 
90 

199 

ΨΗΦΩΝ 
ΚΟΜΜΑΤΟΣ 

1 
2 

4 ΚΟΝΤΟΛΙΑΝΙΚΩΝ 145 
5 ΚΑΛΑΜΟΥ 134 
6 ΚΑΡΒΟΥΝΑΔΩΝ 259 
7 ΚΥΘΗΡΩΝ 358 
8 ΛΟΓΟΘΕΤΙΑΝΙΚΩΝ 182 
9 ΜΥΛΟΠΟΤΑΜΟΥ 110 

10 ΜΥΡΤΙΔΙΩΝ 
11 ΜΗΤΑΤΩΝ 

113 
189 

1 
1 
2 

10 
4 

1 
2 

2 
4 

1 

12 ΛΕΙΒΑΔΙΟΥ 
13 ΠΟΤΑΜΟΥ 

267 
415 

14 ΦΡΑΤΣΙΩΝ 
15 ΦΡΙΛΙΓΚΙΑΝΙΚΩΝ 

ΣΥΝΟΛΟΝ 

175 
149 

2.847 43 



1ΡΩΝ ΣΕΛΙΔΑ 

S εκλογών, 
:'ϋώρια προε-
> Υ ά ν δ α ς , ή-
κ ο μ μ α τ ι κ ή α . 

^ότητα και η 
^παρατηρή -
|νελλαδική βά-
Ρυνση του φα-

1(<)τόγνωρο θε-
θα ήταν 

J*6i την απαρ-
Λ τ α γεφύρια 

εΜειναν ανέ-
^τολογ ία, με 
Λ κατά κανό-
ν ω ν . 

πό άποψη, ωστόσο, απο-
χής, δεν παρουσιάστηκε 
μεγάλο ποσοστό, αν ανα-

λογιστούμε ότι, περίπου εκατό 
λιγότεροι δεν προσήλθαν να ψη-
φίσουν, από τ ις προηγούμενες 
εκλογές. 

εγάλη χαμένη στα Κύθη-
ρα η Ν.Δ. που από τις ε-
κλογές του 1989 διέθετε 

την πλειοψηφία. Το ΠΑΣΟΚ πή-
ρε το προβάδισμα, ενώ οι αριστερές λεγόμε-
νες δυνάμεις επανήλθαν στη δύναμη που εί-
χαν το 1980-90 κι ε ίχαν χάσει στις εκλογές 
του 1993. Η Πολιτική Ανοιξη είχε τη σχετική 
πτώση της, ενώ το νεοεμφανιζόμενο κόμμα 
του κ. Τσοβόλα, με δεδομένη την υποψηφιό-
τητα σ' αυτό του άλλοτε Επάρχου μας κ. Στερ-
γιούλη (σε άλλη βέβαια περιφέρεια) πήρε ψη-
λό ποσοστό ψήφων. 

Αξ ίζε ι να σημε ιωθε ί πως η αύξηση της 
δ ύ ν α μ η ς τ ο υ ΠΑΣΟΚ στο Νησ ί μας 
προήλθε από μετακίνηση ψηφοφόρων 

της Ν.Δ. που ίσως και στον τόπο μας προτί-
μησαν την αξιοπιστία του κ. Σημίτη, άλλοτε 
βουλευτή και σημερινού υποψήφιου στην πε-
ριφέρειά μας, ενώ τόσο οι αριστερές δυνά-
μεις, όσο και το ΔΗΚΚΙ, τροφοδοτήθηκαν από 
απογοητευμένους ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ. 
Εξάλλου θεαματική ήταν η πτώση της Ν.Δ. σε 
παραδοσιακούς της χώρους, όπως η Κοινότη-
τα Κυθήρων, η Κοινότητα Καρβουνάδων και η 
Κοινότητα Λειβαδίου 

Τέλος, ο Συνασπισμός πήρε τΙς περισσό-
τερους ψήφους στις δύο μεγαλύτερες 
Κοινότητες μας (Ποταμού και Χώρας), το 

ΚΚΕ στον παραδοσιακό του χώρο στον Ποτα-
μό, η Πολιτική Ανοιξη στη Χώρα και η Κοινό-
τητα Φρατσίων έδωσε τους περισσότερους 
σταυρούς στο ΔΗΚΚΙ. 

Από πλευράς υποψηφίων, πρώτος σε 
σταυρούς στα Κύθηρα ο κ. Μιχαλολιά-
κος της Ν.Δ. με 684 και δεύτερος ο κ. 

Σουμάκης του ΠΑΣΟΚ με 658. Ψηφίστηκαν α-
κόμη, οι κ. Μελάς (457) και Καλός (377) ψή-
φοι, από τη Ν.Δ. και Μπεντενιώτης (503) ψή-
φοι από το ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι και εκλέχθηκαν 
στην Περιφέρειά μας. Πρώτος από το Συνα-
σπισμό, ο συμπατριώτης υποψήφιος φαρμα-
κοποιός Μάνος Τριφύλης με 87 ψήφους, από 
το ΚΚΕ ο κ. Χαλβατζής με 47 ψήφους, από το 
ΔΗΚΚΙ ο κ. Ηλιόπουλος με 52 και από την Πο-
λ ιτ ική Ανο ιξη ο κ. Σαββόπουλος με 24 ψή-
φους. 
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ΕΚΛΟΓΙΚΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΕΣ ΣΥΝΟΛΟΝ 
ΤΜΗΜΑ ΨΗΦΩΝ 

ΚΟΜΜΑΤΟΣ 
1 ΑΝΤΙΚΥΘΗΡΩΝ 62 35 - 3 18 - - 1 9 31 5 | 
2 ΑΡΩΝΙΑΔΙΚΩΝ 90 44 - 10 18 - 6 - 1 22 
3 ΚΑΡΑΒΑ 199 77 - 13 28 6 25 5 9 34 - I 
4 Κ0ΝΤ0ΛΙΑΝΙΚΩΝ 145 77 - 4 33 4 8 2 9 52 3 
5 ΚΑΛΑΜΟΥ 134 39 3 - 8 5 12 8 1 12 
6 ΚΑΡΒΟΥΝΑΔΩΝ 259 102 13 11 53 11 11 5 6 40 4 
7 ΚΥΘΗΡΩΝ 358 138 19 4 75 6 31 1 7 60 1 | 
8 ΛΟΓΟΘΕΤΙΑΝΙΚΩΝ 182 71 - 4 28 - 11 1 4 51 
9 ΜΥΛΟΠΟΤΑΜΟΥ 110 39 - - 11 9 12 1 3 13 - | 

10 ΜΥΡΤΙΔΙΩΝ 113 49 - 11 7 4 3 - _ 39 
11 ΜΗΤΑΤΩΝ 189 98 - 19 51 5 7 2 11 58 11 
12 ΛΕΙΒΑΔΙΟΥ 267 113 - 14 34 15 27 5 1 46 3 
13 ΠΟΤΑΜΟΥ 415 195 - 22 78 7 27 16 10 132 11 
14 ΦΡΑΤΣΙΩΝ 175 85 - 8 46 40 12 3 1 17 2 
15 ΦΡΙΛΙΓΚΙΑΝΙΚΩΝ 149 75 - 7 15 1 17 2 4 51 11 

ΣΥΝΟΛΟΝ 2.847 1237 35 130 503 113 209 52 76 658 21 

Ν λ 
ΕΚΛΟΓΙΚΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΕΣ ΣΥΝΟΛΟΝ 
ΤΜΗΜΑ ΨΗΦΩΝ 

ΚΟΜΜΑΤΟΣ 
1 ΑΝΤΙΚΥΘΗΡΩΝ 62 24 2 4 1 14 17 2 _ _ 3 | 
2 ΑΡΩΝΙΑΔΙΚΩΝ 90 30 4 - _ 21 13 _ 1 4 9 
3 ΚΑΡΑΒΑ 199 89 20 - _ 24 66 6 6 4 7 | 
4 ΚΟΝΤΟΛΙΑΝΙΚΩΝ 145 57 33 _ _ 18 15 _ 1 6 5 
5 ΚΑΛΑΜΟΥ 134 80 39 1 1 27 44 1 4 8 10 | 
6 ΚΑΡΒΟΥΝΑΔΩΝ 259 138 38 3 - 56 86 1 3 23 15 
7 ΚΥΘΗΡΩΝ 358 142 42 3 _ 67 76 3 6 14 25 | 
8 ΛΟΓΟΘΕΤΙΑΝΙΚΩΝ 182 91 28 _ _ 17 71 11 6 12 
9 ΜΥΛΟΠΟΤΑΜΟΥ 110 52 27 - - 8 32 _ 3 11 10 | 

10 ΜΥΡΤΙΔΙΩΝ 113 53 20 1 - 14 22 _ 1 5 15 
11 ΜΗΤΑΤΩΝ 189 77 34 2 1 30 29 1 9 6 10 | 
12 ΛΕΙΒΑΔΙΟΥ 267 115 36 3 2 36 76 _ 3 9 12 
13 ΠΟΤΑΜΟΥ 415 133 31 - 3 61 85 _ 18 8 9 | 
14 ΦΡΑΤΣΙΩΝ 175 62 14 - _ 30 43 1 2 2 10 
15 ΦΡΙΛΙΓΚΙΑΝΙΚΩΝ 149 42 9 1 - 34 9 1 _ 4 10 1 

ΣΥΝΟΛΟΝ 2.847 1.185 377 18 8 457 684 16 68 110 162 

ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΣ 
ΕΚΛΟΓΙΚΟ 
ΤΜΗΜΑ 

1 ΑΝΤΙΚΥΘΗΡΩΝ 
2 ΑΡΩΝΙΑΔΙΚΩΝ 
3 ΚΑΡΑΒΑ 
4 ΚΟΝΤΟΜΑΝΙΚΩΝ 
5 ΚΑΛΑΜΟΥ 
6 ΚΑΡΒΟΥΝΑΔΩΝ 
7 ΚΥΘΗΡΩΝ 
8 ΛΟΓΟΘΕΤΙΑΝΙΚΩΝ 
9 ΜΥΛΟΠΟΤΑΜΟΥ 

10 ΜΥΡΤΙΔΙΩΝ 
11 ΜΗΤΑΤΩΝ 
12 ΛΕΙΒΑΔΙΟΥ 
13 ΠΟΤΑΜΟΥ 
14 ΦΡΑΤΣΙΩΝ 175 
15 ΦΡΙΛΙΓΚΙΑΝΙΚΩΝ 149 

ΣΥΝΟΛΟΝ 2.847 

ΨΗΦΙΣΑΝΤΕΣ ΣΥΝΟΛΟΝ 
ΨΗΦΩΝ 

ΚΟΜΜΑΤΟΣ 
62 -

90 
199 6 
145 
134 2 
259 5 
358 24 
182 3 
110 3 
113 
189 4 
267 8 
415 38 

5 
13 

118 



ΣΕΛΙΔΑ 8 Φ Ω Ν Η ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ 

•ψ ιτκαινούργια σχολική χρονιά άρχισε. 
Τα παιδιά με τις προσπάθειες τους 

JL JL θα δώσουν και φέτος τη δική τους 
μάχη για να πετύχουν αυτό που προσδο-
κούν. Η νέα χρονιά βέβαια θα είναι πιο δύ-
σκολη από την περσινή και ιδίως για τα παί-
δια που θα δώσουν Γενικές Εξετάσεις, θα 

είναι αρκετά κοπιαστική. Για τους μαθη-
τές της Γ' Λυκείου το μεγάλο άγχος θα 
είναι ένας επιπλέον αντίπαλος στην προ-
σπαθειά τους να πετύχουν την εισαγωγή 
τους στο Πανεπιστήμιο. 

Στο όμορφο Νησί των Κυθήρων βρί-
σκομαι 14 μήνες. Κάνω τη θητεία μου 
ως μετεωρολόγος και έχω σπουδάσει 
Φυσικός. Είχα την ευκαιρία στο διάστη-
μα αυτό να βοηθήσω αρκετά παιδιά σε 
ορισμένα μαθήματα, να ζήσω από κοντά 
την αγωνία τους και τις προσπάθειές 
τους, να ακούσω τους προβληματι-
σμούς τους για το σημερινό εκπαιδευτι-
κό σύστημα και να μάθω τι προσδοκούν 
από το σχολείο τους και τους καθηγητές 
τους. 

Στο προηγούμενο τεύχος της «Φωνής 
των Κυθήρων», ο κ. Λυκειάρχης, μέσα α-
πό ένα πολύ ενδιαφέρον άρθρο, αναζή-
τησε τις ευθυνες, οι οποίες είναι υπαί-
τιες για το ποσοστό επιτυχίας των μαθη-
τών στο Νησί, στις Πανελλήνιες εξετά-
σεις, τα τελευταία χρόνια. Οι ευθύνες 
τελικά δεν ανήκουν μόνο στους μαθη-
τές, συμφωνά πάντα με το άρθρο, αλλά 
σε γονείς και καθηγητές. Οι λύσεις δε 
που προτείνονται είναι η σωστή αξιολό-
γηση των μαθητών, η περισσότερη μελέ-
τη και η καλύτερη συνεργασία μεταξύ 
μαθητών, γονιών και καθηγητών. 

Διαβάζοντας λοιπόν αυτό το άρθρο, 
σκέφθηκα πως θα μπορούσε να γίνει α-
κόμη πιο διαφωτιστικό αν τα ίδια τα παι-
διά κατέθεταν τις απόψεις τους πάνω σ' 
αυτό το θέμα. Συνέταξα λοιπόν ένα ερω-
τηματολόγιο, το οποίο μοιράστηκε σε 20 
παιδιά, απ' όλες τις τάξεις του Γυμνασί-
ου και του Λυκείου των Κυθήρων. Το ε-
ρωτηματολόγιο περιλάμβανε 4 ενότητες 
ερωτήσεων. Η πρώτη ενότητα είχε δύο 
ερωτήσεις γενικού περιεχομένου: α) «Το 
σημερινό εκπαιδευτικό σύστημα σας ι-
κανοποιεί, στη μορφή που υπάρχει σή-
μερα;» β) «Σας ικανοποιούν τα σχολικά 
εγχειρίδια;». Ως προς το πρώτο ερώτη-
μα 15 στους 20 μαθητές δεν παρουσιά-
ζονται ικανοποιημένοι, ενώ μόλις 5 απά-
ντησαν θετικά. Αξίζει να σημειωθεί ότι οι 
ικανοποιημένοι είναι οι μαθητές των μι-
κρών τάξεων του Γυμνασίου. Σίγουρα το 
εκπαιδευτικό σύστημα δεν είναι ό,τι κα-
λύτερο κι είναι υπαίτιο, όπως και η έλλει-
ψη σωστών προτύπων, για το φθηνό 
τρόπο σκέψης και ζωής των παιδιών γε-
νικότερα. Ως προς το δεύτερο ερώτημα 
οι 14 από τους 20 μαθητές των Κυθή-
ρων εκφράστηκαν θετικά για τα βιβλία 

τους. 
Οχι βέβαια για όλα. Κοινή παρατήρησή 

τους όμως ήταν ότι μερικά απ' αυτά πρέπει 
να αλλάξουν (όπως η Φυσική της Β' Λυκεί-
ου), έτσι ώστε τα παιδιά να ενημερώνονται 
για το τι γίνεται σήμερα και όχι μόνο πριν α-
πό μερικές δεκαετίες. Η λύση όμως αυτών 

Οι μαθητές 
χων Κυθήρων 

δίνουν απαντήσεις 
στα σημερινά 

χους εκπαιδευχικά 
προβλήματα 

των προβλημάτων εναπόκειται περισσότε-
ρο στους κρατικούς φορείς, οι οποίοι πολ-
λές φορές δείχνουν αδιαφορία. Οι δυνατό-
τητες λοιπόν μαθητών, γονιών και καθηγη-
τών για να αλλάξουν κάτι είναι μηδαμινές 
ως προς το εκπαιδευτικό σύστημα. Οι προ-
σπάθειές τους πρέπει να δρομολογηθούν 
προς άλλη κατεύθυνση. 

Η δεύτερη ενότητα ερωτήσεων περιλάμ-
βανε τα εξής ερωτήματα: α) «Η διδασκαλία 
στο σχολείο σας είναι αυτή που θέλατε; Αν 
όχι, τι είναι αυτό που προτείνετε;» β) «Το ότι 
οι περισσότεροι καθηγητές είναι αναπλη-
ρωτές, το γεγονός αυτό ενισχύει την κακή 
διδασκαλία;» γ) «Η φροντιστηριακή σας κά-
λυψη είναι επαρκής; Ως προς το πρώτο ε-
ρώτημα όλοι οι μαθητές είναι ευχαριστημέ-
νοι από τη διδασκαλία των καθηγητών τους 
και την χαρακτηρίζουν από μέτρια μέχρι 
πολύ καλή. 

Ολοι όμως προτείνουν και από κάτι έτσι 
ώστε να γίνει ακόμη καλύτερη. Μερικές α-
πό τις πιο σημαντικές παρατηρήσεις και 
προτάσεις ήταν αν υπάρχει συμμετοχή των 
μαθητών και στην παράδοση του μαθήμα-
τος, στα θετικά μαθήματα να γίνονται πει-
ράματα στο εργαστήριο, να λύνονται όσο 
το δυνατόν περισσότερες απορίες και το 
ενδιαφέρον των καθηγητών να είναι το ίδιο 
τόσο για τους καλούς όσο και για τους μέ-
τριους μαθητές. Αξίζει να σημειωθούν τα 
καλά λόγια μερικών από τους μαθητές, που 
αποφοίτησαν φέτος από το Λύκειο Κυθή-
ρων, για την προσπάθεια των καθηγητών 
της Γ' Λυκείου, στο να βοηθήσουν όσο γίνε-
ται περισσότερο τα παιδιά, στο δικό τους α-
γώνα για την εισαγωγή τους σε κάποια Σχο-
λή. Ως προς το δεύτερο ερώτημα, όλοι ανε-
ξαιρέτως οι μαθητές έχουν παράπονα από 
τους αναπληρωτές καθηγητές. 

Οχι βέβαια από όλους, αλλά από ένα πο-
λύ μεγάλο ποσοστό. Διαμαρτύρονται ότι οι 
περισσότεροι αδιαφόρησαν για τους μαθη-
τές και το μόνο που τους ενδιέφερε ήταν η 
απολαβή των πλεονεκτημάτων που τους 
προσφέρει ο διορισμός τους στο Νησί. Κι 

αν ακόμη κάποιοι είναι καλοί, όπως λένε πά-
ντα τα παιδιά, την επόμενη χρονιά θα φύ-
γουν και κάποιοι άλλοι θα έρθουν στη θέση 
τους και το πρόβλημα θα συνεχίζεται. Ως 
προς το 3ο ερώτημα, η φροντιστηριακή κά-
λυψη είναι ανεπαρκής έως μέτρια το πολύ, 
σύμφωνα με τη γνώμη των παιδιών. Ετσι 
πολλά παιδιά, κυρίως στη Γ' Λυκείου, ανα-
γκάζονται να πηγαίνουν στην Αθήνα και να 
αναζητούν εκεί την τύχη τους σε κάποιο ορ-
γανωμένο φροντιστήριο, χωρίς όμως πάλι η 
λύση αυτή να δίνει πάντα τα ποθητά αποτε-
λέσματα, δηλαδή την επιτυχία στο Πανεπι-
στήμιο. 

Η τρίτη ενότητα περιλάμβανε τα εξής ε-
ρωτήματα: α) «Ποιο είναι το επίπεδο στην 
τάξη σας;» β) «Πόση ώρα διαβάζετε την η-
μέρα;» γ) «Οι γονείς σας σας βοηθάνε στο 
διάβασμα;» δ) «Προετοιμαστήκατε για την 
καινούργια σχολική χρονιά;». Η ενότητα αυ-
τή των ερωτήσεων αναφέρεται στους μαθη-
τές και οι απαντήσεις είναι πολύ ενδιαφέ-
ρουσες. Στο α' ερώτημα όλοι οι μαθητές ό-
λων των τάξεων (εκτός από τους απόφοι-
τους της Γ' Λυκείου) απάντησαν ότι το επί-
πεδο της τάξης είναι μέτριο προς χαμηλό. 
Και οι ώρες οι οποίες διαβάζουν κυμαίνο-
νται από δύο ως το πολύ 4 την ημέρα. Οι α-
πόφοιτοι της Γ' Λυκείου Κυθήρων απάντη-
σαν ότι το επίπεδο της τάξης τους ήταν αρ-
κετά καλό και ότι οι ώρες που διάβαζαν ή-
ταν 5-8 την ημέρα. Στο ερώτημα αν οι γο-
νείς τους τους βοηθάνε στο διάβασμα, οι 
μαθητές των μικρών τάξεων του Γυμνασίου 
απάντησαν πως τους βοηθάνε όσο μπο-
ρούν, ενώ οι μαθητές μεγαλύτερων τάξεων 
απάντησαν αρνητικά. Η προετοιμασία για 
τη νέα χρονιά έγινε από 7 ερωτηθέντες, ε-
νώ μόνο 5 μαθητές απάντησαν πως διαβά-
ζουν εξωσχολικά βιβλία. 

Τέλος η τέταρτη ενότητα περιλάμβανε 
τις εξής ερωτήσεις: α) «Οι γονείς σας ενη-
μερώνονται από τους καθηγητές σας; Αν 
ναι, κάθε πόσο;» β) «Είναι ενημερωμένοι για 
το υπάρχον εκπαιδευτικό σύστημα;» γ) «Εί-
ναι ευχαριστημένοι από τους καθηγητές 

σας;» δ) «Ο σύλλογος γονέων ασχολείται 
με τα προβλήματα των παιδιών;» Στο πρώτο 
ερώτημα οι απαντήσεις ήταν θετικές αλλά 
μόνο κάθε τρίμηνο, δηλαδή μόνο όταν μοι-
ράζονται οι έλεγχοι. Τρεις μόνο μαθητές α-
πάντησαν πως οι γονείς τους ενημερώνο-
νται πιο τακτικά. Στο επόμενο ερώτημα, α-
πάντησαν πως οι γονείς τους είναι ενημε-
ρωμένοι για το υπάρχον εκπαιδευτικό σύ-
στημα, αλλά σίγουρα η ελλιπής πληροφό-
ρηση τους προξενεί αρκετές απορίες. Από 
τους καθηγητές τους απάντησαν πως οι 
Κυθήριοι γονείς είναι γενικά ευχαριστημέ-
νοι από αρκετούς (όχι όμως απ' όλους), αλ-
λά περιμένουν περισσότερα πράγματα απ' 
αυτούς. Οσον αφορά το τελευταίο ερώτη-
μα οι απαντήσεις ήταν μοιρασμένες. Δώδε-
κα μαθητές απάντησαν ότι ο σύλλογος γο-
νέων δεν ασχολείται σοβαρά με τα προβλή-
ματα των παιδιών. Αλλά και οι άλλοι οκτώ 
που υποστήριξαν το αντίθετο υπογράμμι-
σαν ότι οι λύσεις που δίνουν δεν είναι πά-
ντα οι καλύτερες ή ακόμα και στη χειρότε-
ρη περίπτωση ότι δεν υπάρχουν. 

Οι τέσσερις αυτές ενότητες των ερωτή-
σεων έγιναν με σκοπό να ακουστεί η γνώμη 
των παιδιών των Κυθήρων, έτσι ώστε τώρα 
που αρχίζει η νέα σχολική χρονιά, να αντι-
μετωπιστούν ορισμένα προβλήματα καλύτε-
ρα. Ειδικότερα για την αύξηση του ποσο-
στού των εισακτέων στα Πανεπιστήμια, θα 
πρέπει να βοηθήσουν όλοι οι καθηγητές, 
γονείς και παιδιά. Η καλή προσπάθεια πρέ-
πει να αρχίσει να γίνεται από τις μικρές τά-
ξεις και όχι μόνο στην τελευταία τάξη του 
Λυκείου. Τα παιδιά πρέπει να αγαπήσουν το 
βιβλίο, να μην το βλέπουν σαν αγγαρεία και 
σ' αυτό πρέπει να τους βοηθήσουν τόσο οι 
καθηγητές τους με τη σωστή διδασκαλία, 
όσο και οι γονείς τους με την ειλικρινή βοή-
θεια και συμπαράστασή τους. 

Η εισαγωγή στο Πανεπιστήμιο είναι μια ε-
πιτυχία. Δεν είναι όμως η μοναδική. Το σχο-
λείο προσφέρει πολλά χρήσιμα πράγματα. 
Πριμοδοτεί το μαθητή με χρήσιμες πληρο-
φορίες και σωστά πρότυπα, που θα του 
χρησιμεύσουν στη ζωή του, αλλά και θα 
του διαμορφώσουν το χαρακτήρα του. Αυ-
τή η ψυχολογική πίεση που έχουν τα παιδιά 
για την εισαγωγή τους στο Πανεπιστήμιο, 
πρέπει να εκλείψει και ιδίως οι γονείς να γί-
νουν γνώστες των δυνατοτήτων των παι-
διών τους και να στηρίζουν και να συμμετέ-
χουν στις αποφάσεις τους χωρίς όμως ψυ-
χολογική πίεση. Η καλή συνεργασία επίσης 
γονιών και καθηγητών και όχι μόνο η ενημέ-
ρωσή τους κάθε τρίμηνο μπορεί να αποτε-
λέσει την αρχή, έτσι ώστε οι επιτυχίες στα 
Κύθηρα να είναι περισσότερες. 

Σ' αυτό το σημείο θέλω να ευχαριστήσω 
τους μαθητές για τη συμμετοχή τους και 
τον κ. Λυκειάρχη για τη φιλοξενία του άρ-
θρου στις στήλες της «Φωνής των Κυθή-
ρων». Εύχομαι στα παιδιά καλή επιτυχία 
στις προσπάθειές τους και στην καινούργια 
σχολική χρονιά, οι στόχοι που έχουν θέσει 
να πραγματοποιηθούν στο ακέραιο. Οι δυ-
νατότητες σίγουρα υπάρχουν, το μόνο που 
χρειάζεται είναι προσπάθεια, επιμονή και 
θέληση. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ 
ΦΥΣΙΚΟΣ 

•

Ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεμόνων του Γυμνασίου 
Κυθήρων διέθεσε το ποσόν των 372.000 δρχ. και 
αγόρασε έξι (6) παραδοσιακές κυθηραϊκές αν-

δρικές στολές τις οποίες και δώρησε στο Γυμνάσιο 
Κυθήρων για να καλύψει τις ανάγκες των παρελάσεων 
κατά τις Εθνικές μας εορτές και τις κάθε άλλου είδους 
πολιτιστικές εκδηλώσεις. 
Ο Σύλλογος εκτιμά ότι οι ανάγκες των σχολείων μας 
(Γυμνάσιο - Λύκειο) είναι μεγάλες και ελπίζει ότι η προ-
σφορά αυτή θα γίνει αφορμή για να ακολουθήσουν και 
άλλες προσφορές Κυθηράίκών Σωματείων ή ιδιωτών. 

ΤΟ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ 

"ΦΩΝΗ ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ" 

ΙΔΡΥΤΗΣ: ΠΑΝ. ΤΣΙΤΣΙΛΙΑΣ (1879) 1924-1972 

ΙΔΙΟΚΤΗΤΗΣ: ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΚΟΜΗΝΟΥ 
ΕΚΔΟΤΗΣ-ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ: ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΜΗΝΟΣ 
ΥΠΕΥΘΥΝΟΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ: ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΜΗΝΟΣ 

ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΙ ΑΥΣΤΡΑΛΙΑΣ: 
ANDREAS G. CONOMOS (20 FROST ST, ΜΤ-
GRAVATTE 4122, BRISBANE OLD) 
J&K MALLOS (16 MONTEREY STREET, MONTEREY 
SYDNEY N.S.W 2217) 

ΣΥΝΔΡΟΜΕΣ: ΕΤΗΣΙΑ ΔΡΧ. 2.000 - ΕΞΩΤΕΡΙΚΟΥ 35$ 
ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ - ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ ΔΡΧ. 3.500 - ΤΙΜΗ ΦΥΛΛΟΥ ΔΡΧ. 150 

ΕΔΡΑ - ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ: ΧΩΡΑ - ΚΥΘΗΡΑ ΤΗΛ. (0735) 31234 - 31655 

Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ποταμού μόλις πληροφορήθηκε τον 
αιφνίδιο θάνατο του τέως γραμματέα της Κοινότητας Ποταμού 
ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΕΥΣΤ. ΣΟΥΡΗ σε έκτακτη συνεδρίαση 

ΑΠΟΦΑΣΙΣΕ 
1. Να παρακολουθήσει το Κοιν. Συμβούλιο την κηδεία του. 
2. Να διατεθεί στη μνήμη του το ποσόν των 30.000 δραχμών, 
στον Ιερό Ναό Αγίας Πελαγίας Κυθήρων, αντί στεφάνου. 
3. Να επιδοθεί το παρόν στην οικογένεια του εκλιπόντος. 
4. Να δημοσιευθεί το παρόν στον Κυθηραϊκό Τύπο. 

ΓΙΑ ΤΟ ΚΟΙΝΟΤΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ 
Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΡΩΤΟΨΑΛΤΗΣ 

Αναστολή Παραλαβής Αιτήσεων στα 
πλαίσια Καν. 3699/93 γα το Μέτρο 

Οριστικής Παύσης Σκαφών 
ΑΠ 241272/8-8-96 έγγραφο 

<ό 
ΣΧΕΤ. 
υπουργείου Γεωργίας σχετικό με 
το θέμα. Μετά το ανωτέρω σχετι-
κό ΠΛΗΡΟΦΟΡΟΥΜΕ τους 
επαγγελματίες αλιείς πλοι-
οκτήτες αλιευτικών σκα-
φών νια την προσωρινή ανα-
στολή υποβολής αιτήσεων οριστικής 
παύσης σκαφών από 15-9-96 μέχρι νεωτέρας. 
Παρακαλούμε τις τοπικές εφημερίδες όπως δη-
μοσιεύσουν την ανακοίνωση αυτή. 
Ο Προϊστάμενος Γρ. Παρ/σης Τομέων Παρ/γής 

Α. ΜΠΟΥΡΝΑ 

Μ Η γιορτή του 
Αγίου Μύρωνα 
στα Αντικύθηρα 

• ε λαμπρότητα γιορτά-
στηκε και φέτος η μνή-
μη του πολιούχου των 

Αντικυθήρων Αγίου Μύρωνα. 
Πολλοί ήταν οι προσκυνητές 
που έφτασαν από την Κρήτη, 
με επικεφαλής τον Αντικυθήριο 
συμπατριώτη μας Τριαντάφυλ-
λο Κατσιπατάκη, όπου έκαμε και το πανηγύρι, παρά τη μεγάλη καθυ-
στέρηση του πλοίου. Τον Εσπερινό τέλεσε ο παπα-Αντώνης. Ακο-
λούθησε τραπέζι κατά το οποίο σερβιρίστηκε σε όλους αρκετό κρέ-
ας και κρασί. Σύμφωνα με τη συνήθεια, άλλωστε, άρχισε ο κρητικός 
χορός και το τραγούδι, που κράτησε ως τα ξημερώματα. Την επόμε-
νη ημέρα της γιορτής του Αγίου η Θεία Λειτουργία, ο καθιερωμένος 
αγιασμός και η λιτάνευση της σεπτής εικόνας του. 

Μετά τη Λειτουργία ξανάρχισε το φαγοπότι και το γλέντι μέχρι αρ-
γά το βράδυ. Το χορό έσυρε ο επί 27 χρόνια προσκυνητής Κρητικός 
βρακοφόρος Ανδρέας Κουτσογιαννάκης. Χαιρετισμούς α π η ύ θ υ ν α ν ο 
πρόεδρος της Κοινότητας Αντικυθήρων κ. Ευστράτιος Κ α τ σ α ν ε β ά -
κης, ο επίτιμος πρόεδρος της Ενώσεως των Απανταχού Αντικυθη-
ρίων κ. Μύρων Αλεβιζάκης και ως εκπρόσωπος της Ενώσεως ο κ. 
Διονύσιος Νικολακάκης. Από μέρους των Κρητικών προσκυνητών ε-
ξάλλου μίλησε ο καλλιτέχνης κ. Πέτρος Καρπαθάκης. 

Ο επίλογος του γλεντιού έγινε στο μαγαζί των αδελφών Κατσανε-
βάκη στον Ποταμό. Για την ιστορία σημειώνεται πως έπαιξαν βιολί ο 
Κώστας Παπαδάκης και λαούτο ο Πέτρος Καρπαθάκης, που μάλιστα 
ήλθαν για πρώτη φορά στα Αντικύθηρα και ακόμη λύρα ο Βασίλης 
Κατσιπατάκης και βιολί ο Χρήστος Χαρχαλάκης. Ιδιαίτερα «ευχαρι-
στώ» αξίζουν στον ιερέα μας, στην επιτροπή, σ' όλους που βοήθη-
σαν για τη γιορτή, στον Τριαντάφυλλο Κατσιπατάκη και σ' όλη την 
παρέα των Κρητικών. Από τα Κύθηρα, ύστερα από πολλά χρόνια δεν 
ήλθαν προσκυνητές εξαιτίας μη εκτελέσεως δρομολογίου του πλοί-
ου. 

I. ΓΛΥΤΣΟΣ 



ΦΩΝΗ ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ 

Μήνυμα 
αγάπης 

Αισθάνομαι την ανάγκη, σαν βέρος 
Τσ ιρ ιγώτης , μέσα από τ ι ς σ τήλες 

των εφημερίδων μας, να εκφράσω κά-
ποιες σκέψε ις και προβληματ ισμούς 
προς τον υπέροχο Κυθηραϊκό λαό που 
τόσο με τίμησε στη μεγάλη μου χαρά και 
με έκανε να αισθανθώ υπερήφανος, που 
είμαι Τσιριγώτης. Μου δείξατε, αγαπη-
μένοι μου συμπατριώτες, πως κάτι και-
νούργιο γεννήθηκε στα Κύθηρα, αφήνο-
ντας πίσω τις παλιές και κακοφορμισμέ-
νες πληγές, κι αυτό δεν ήταν τίποτα άλ-
λο από τον καρπό του Ευαγγελίου μας, 
την αγάπη. 

Ναι, αδέλφια μου, μόνο με αγάπη, με 
ομόνοια και κατανόηση θα μπορέ-

σουμε να ζήσουμε σαν λαός αγέρωχοι 
και περήφανοι, όπως είμαστε. Εγώ πρώ-
τος κλίνω ευλαβ ικά το γόνυ στην κυ-
ρίαρχο της ζωής μου και βασίλισσα της 
καρδιάς μου Παναγία Μυρτιδιώτισσα και 
στον πολιούχο και πατέρα μας Οσιο Θε-
όδωρο και τους ζητάω να με ενισχύσουν 
και να με αξιώσουν να σταθώ όρθιος στο 
Ιερό Βήμα, αλλά και να πάρω το σταυρό 
να ξεκινήσω μία εκστρατεία αγαπης για 
να σβήσουν μια για πά\Λτα τα προβλήμα-
τα της τοπικής μας Εκκλησίας, με όλους 
τους φορείς και με οποιονδήποτε πόλο 
αντιπαράθεσης και οξύτητας. 

Ο Κύριος ημών συχώρεσε τους σταυ-
ρωτός του, αλίμονο αν οι σημερινοί 

λειτουργοί Του δεν συγχωρούμε και δεν 
αγαπάμε. 

Ζητάω δημόσια συγγνώμη σαν κληρι-
κός του Θεού, αλλά και σαν Κυθή-

ριος για οποιανδήποτε αντιπαράθεση, α-
ντιδικία είχα με οποιονδήποτε Κυθήριο. 
Κι αυτό το κάνω γιατ ί έτσι με έμαθε ο 
βράχος της καλοσύνης και αδαμάντινος 
χαρακτήρας, ο ποιμενάρχης μας κ.κ. Ιά-
κωβος Κορόζης. Ναι, αδέρφια μου, στη-
ρίξτε τον Δεσπότη μας, που με την άμε-
τρο καλοσύνη του έπεσε θύμα της «Γιο-
σάκειας» ραδιουργίας με αποτέλεσμα να 
οδηγηθούμε σε όλα τα γνωστά και φρι-
κτά για όλους μας και για μένα πρώτα, 
επεισόδια. Δε ίξτε στους άρχο\π:ες των 
δικαστικών διώξεων ότι τα Κύθηρα δεν 
είναι ΛΗΜΝΟΣ και ο Μητροπολίτης μας 
δεν θα γίνει βορά στις ανίερες φιλοδο-
ξίες ενός ανθρώπου, που χρησιμοποιεί 
την πλούσια μόρφωσή του για να ξεσπι-
τώνει παιδιά των Κυθηρίων από τη Μονή 
της μετανοίας τους και να παίρνει «κε-
φάλια» ηγουμένων υποκινώντας τους σε 
λανθασμένες και παράνομες ενέργειες. 

Δεν θα επεκταθώ περισσότερο γιατ ί 
δεν αξίζει. Αλλωστε είναι γνωστά σε 

όλους σας τα τεχνάσματα και ο τρόπος 
που «ποιμαίνουν» τα Κύθηρα οι πολυμα-
θείς και νέου τύπου παπάδες μας. Δείξ-
τ ε τους με τον τρόπο σας ότι τα Κύθηρα 
δεν είναι πεδίο μαχών και αντιδικιών. 

Συστρατευθε ί τ ε κάτω από τη ράβδο 
του αγίου αυτού ανθρώπου κ.κ. Ιακώ-

βου για το καλό της Εκκλησίας μας, των 
πιστών, και των Κυθήρων και να είστε σί-
γουροι ότ ι θα βαδίσουμε μπροστά και 
θα γραφτούν νέες και όμορφες σελίδες 
της Κυθηραϊκής Εκκλησίας και ιστορίας. 
Εκτός από τους ανθρώπους που καταδι-
κάστηκαν εξα ι τ ίας και της δικ ιάς μου 
μαρτυρίας, οφείλω ένα συγγνώμη από 
την καρδιά μου στο γέροντα και πατέρα 
μας παπα-Ευθύμιο και στον φίλο μου 
Κώστα Καλλ ίγερο ως προς το άρθρο 
μου, που αναφερόταν στη δράση του γέ-
ροντα. Η αναφορά στο πρόσωπο του 
γράφτηκε από τον κ. Γιοσάκη σε μια ε-
φαρμογή της τακτ ικής του «διαίρει και 
βασίλευε» για να με βάζει να σκοτώνομαι 
με τους πατριώτες μου, για να είμαι εύ-
κολη λεία στα χέρια του. 

Συγχωρέστε με αν σας κούρασα. Μα-
κάρι να μπορούσα να κάνω την καρ-

διά μου χίλια κομμάτια και να σας την έ-
δινα γιατί σας αγαπάω όλους. 

Με εκτίμηση 
ΙΕΡΟΜΟΝΑΧΟΙ 

ΣΕΡΑΦΕΙΜ ΜΑΡΣΕΛΟΣ 

Μουσική διαστρέβλωση 
Ζ,ίιΑΙΑΛ y 

Κάποτε, λίγες δεκαετίες 
πριν, το διδακτικό πρόγραμ-
μα του Γυμνασίου εμπεριείχε 
το μάθημα της μουσικής. Κά-

ποτε. Στην εποχή της «συντήρησης», του 
«σκοταδισμού», του «κατεστημένου». Ηλθε 
όμως η εποχή, όπου ο καθε προγραμματι-
σμός έπρεπε να εναρμονιστεί με την πολιτι-
κή σκοπιμότητα των αυτοαποκαλούμενων 
«προοδευτικών». Αλλά και οι της άλλης ό-
χθης, με το αφελές επιχείρημα να αντιπαρα-
τάξουν, δηλαδή, στους «προοδευτικούς» τα 
ίδια τους τα όπλα, αποτελείωσαν το κακό. 

ΤΟΥ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗ ΜΑΣ ΔΗΜΗΤΡΗ ΡΙΖΟΥ 

Δεν έχω την πρόθεση ουτε άλλωστε την ι-
κανότητα να θίξω, τοσούτω μάλλον να λύσω 
το θέμα παιδεία. Θέμα. που επι δεκαετίες 
πασχίζουν να επιλύσουν τοσο και τόσοι σο-
φοί δασκαλοι αλλά και μαθητευόμενοι μάγοι. 
Απο κει όμως επρεπε να αρχίσω, επειδή θε-
ωρώ ότι είναι ένας από τους τρεις συντελε-
στές της μουσικής παιδείας (μαζί με τους 
άλλους δύο, την οικογένεια και τα μίντια). 
Αλλοτε βέβαια ήταν οι δύο πρώτοι. Τωρα 
μάλλον, τα τελευταία χρονιά, μας προέκυ-
ψαν και τα μίντια, που είτε εκτοπίζουν είτε, 
το χειροτερο, απονευρώνουν τους άλλους 
δύο. Γιατί η μουσική, όπως και το θέατρο, 
παιδεύει και μετά ψυχαγωγεί. Σήμερα, η «ευ-

ρείας καταναλώσεως» μουσική δεν παιδεύει 
αλλά διαστρεβλώνει. Και δεν ψυχαγωγεί αλ-
λά «ψυχοφθείρει». 

Το είδος της μουσικής, αυτο που ακούγε-
ται ευχάριστα και δεν ταλαιπωρεί την ακοή, 
αυτό που δεν προτρέπει για χορό (διάβαζε 
τσιφτετέλι) αυτό που εξυψώνει, εκείνο που ε-
πιτέλους παιδεύει, εκπέμπεται τη μεγάλη ε-
βδομάδα η όταν έχομε εθνικό πένθος. Υπάρ-
χουν βέβαια και τα πολυκαταστήματα, ας εί-
ναι καλα, οπου, μεταξύ μιας προσφοράς και 
μιας παρακλησης - έκκλησης για κάποιο αυ-
τοκίνητο, που εμποδίζει την έξοδο άλλου, α-
κούγεται καποια μελωδία! 

Απομένει το τελευταίο οχυρό, η οικογέ-
νεια, που ευτυχώς ακόμα εχει «αντισώματα». 
Δυστυχώς όμως τέτοιες οικογένειες είναι όχι 
πολλές. Είναι τόσες που θυμίζουν οάσεις 
στο κατάξερο μουσικό τοπίο. 

Μακάρι ολες αυτές οι απαισιόδοξες, οι με-
λαγχολικές, οι ισοπεδωτικές επισημάνσεις 

μου να προέρχονται από έ-
ναν που «φοράει μαύρα 
γυαλιά». Δυστυχώς ομως 

ηλθε η εκδήλωση του 
Γιώργου Κατσαρού 
Αυτη η σπανία μουσι-
κή πανδαισία, σπανία, 
όχι μόνο για το Νησι 

Jib ^ 

μας. αλλα και για το είδος 
της, Αυτη από μόνη της ε-
πιβεβαίωσε την αυστηρη 
κριτική μου. Γιατί μια τρίω-
ρη μουσική μυσταγωγία 
την μετατρεψαμε σε απερίγραπτη οχλαγω-
γία. Γιατί οι πιο πολλοί απο μας, δεν το είδα-
με σαν υπαίθρια συναυλία, οπως και ηταν. 
αλλά σαν πανηγύρι. 

Ναι, είμαστε απόλυτα συνεπείς και δημι-
ουργήσαμε μια τελεία ατμόσφαιρα λαϊκού 
πανηγυριου. Κουβεντολοι ακατασχετο, αστε-
ϊσμοί, φωνές, ακόμα και βόλτες, οχι μονο 
στους υπάρχοντες διάδρομους αλλά και 
μπροστά από τη σκηνή. 

Παίδια να περιφέρονται, να κυνηγιούνται, 
να παίζουν γενικώς. Χαρά στην υπομονή και 
στην ανεκτικότητα του κ. Κατσαρού. Ομως 
δεν άντεξε μέχρι τέλους. Οταν δηλαδη, στην 
προτροπή του για χορό είπε, βλέποντας μια 
κυρία να λικνίζεται «τσιφτετελιστικα> Χορο, 
όχι τσιφτετέλι... Γιατί το τσιφτετελι δεν είναι 
χορος. 

Τι λετε, κ. Γιώργο! Το τσιφτετελι δεν είναι 
χορος; Λάθος! Οχι μονο είναι χορος αλλα εί-
ναι και μουσική. Είναι αυτο δηλαδη που α-
κούγεται περισσοτερο σ' ολη την Ελλαδα 
Καθολου απίθανο να ακουστεί καποια μερα 
ο εθνικός μας ύμνος διασκευασμένος σε 
ρυθμό «τσιφτετελιου». 

Τα ιπτάμενα δελφίνια «CERES » στο Διακόφτι 

ιπτάμενο δελφίνι στο Διακόφτι κατά την πρώτη του προσέγγιση. 

Από το Ναυτικό-Ταξιδιωτικό-Τουριστικό Πρακτο-
ρείο «KITHIRA TRAVEL» του Κ. Κορωναίου, Κε-

ντρ. Πρακτορείου «CERES»- ΙΠΤΑΜΕΝΑ ΔΕΛΦΙΝΙΑ, 
ΑΝΑΚΟΙΝΟΥΤΑΙ ΟΤΙ, 
Από 1/10/1996, τα ΙΠΤΑΜΕΝΑ ΔΕΛΦΙΝΙΑ της εται-
ρείας «CERES», που εξυπηρετούν επί σειρά ετών με 
συνέπεια και ταχύτητα την επιβατηγή κίνηση του 
Νησιού μας, 
OA ΠΡΟΣΕΓΓΙΖΟΥΝ ΜΟΝΙΜΑ ΚΑΙ ΟΡΙΣΤΙΚΑ ΣΤΟ 
«ΔΙΑΚΟΦΤΙ». 
Το λιμάνι του Διακοφτιού θεωρείται πλέον από την 
εταιρεία και τους πλοιάρχους της, λιμένας πλήρους 
ασφάλειας, δήλωσαν δε, ότι οι προσεγγίσεις των 
ΙΠΤΑΜΕΝΩΝ ΔΕΛΦΙΝΙΩΝ εκεί, θα είναι ΣΙΓΟΥΡΕΣ 
και με δυσμενείς καιρικές συνθήκες, που στο πα-
ρελθόν δεν επέτρεπαν πράξη στον λιμένα Αγ. Πελα-
γίας. 
Οι κάτοικοι στην πρώτη επίσημη προσέγγιση στις 
6/10/96, επεφύλαξαν θερμή υποδοχή στο ιπτάμενο 
δελφίνι (βλ. φωτογρ.) και προσέφεραν παραδοσια-
κά γλυκά των Κυθήρων. 
ΤΑ ΔΡΟΜΟΛΟΓΙΑ ΣΥΝΕΧΙΖΟΝΤΑΙ ΚΑΙ ΤΟ 
ΧΕΙΜΩΝΑ! 
Τηλ. & πληροφορίες: 31.390, Κώστας Κορωναίος. 

Π ολύ μεγάλη επιτυχία σημείωσε η 
Μουσικοφιλολογική βραδιά που δόθηκε 
στις 8 Αυγούστου στην Πλατεία του Πο 
ταμου και την παρακολούθησαν πάνω 
από 1.000 θεατές που έμειναν από κα-
τενθουσιασμένοι μέχρι και συγκινημέ-
νοι, γιατί τους δόθηκε η ευκαιρία να 
γνωρίσουν μερικούς από τους καλλι-
τέχνες του Νησιού μας και να νιώ-
σουν το υψηλό πολιτιστικό επίπεδο 
των κατοίκων του, πράγμα που, όπως 
επισήμαναν πολλοί επώνυμοι κι ανώ-
νυμοι παραθεριστές, δεν βρίσκεις σε 
άλλα μέρη της πατρίδας μας. 

Αυτή ήταν μια προσπάθεια της Φι-
λαρμονικής για να αποδείξει με τέ-
τοιες βραδιές το πραγματικά πλού-
σιο καλλιτεχνικό δυναμικό που ζει 
στο Νησί μας. Η βραδιά ξεκίνησε με 
τη Φιλαρμονική. Στη συνέχεια έγινε 
από τη δημοσιογράφο Κορίνα Οεο-
δωρακάκη παρουσίαση του ποιητή 
μας Διονύση Κουλεντιανού, ο οποί-
ος παρουσίασε χαρακτηριστικά ποι-
ήματά του. Στο ενδιάμεσο έκαναν 
την εμφάνισή τους νέα «φυντανάκια» 
της Φιλαρμονικής. Τα μέλη της τοπι-
κής ορχήστρας Μανώλης Σαρρής -
Πέτρος Γαλάνης - Πέτρος Τσολάκος 
- Νίκος Κασιμάτης, το συγκρότημα α-
δελφών Κασιμάτη (Σπιθέα) με τον 
Κοσμά Καραβουσάνο, παρουσίασαν 
τη δουλειά τους και καταχειροκροτή-
θηκαν. 

Εντύπωση προκάλεσε σε όλους η 
Ελένη Μαρίνη (ανερχόμενο και πολλά 
υποσχόμενο ταλέντο) που εκτέλεσε 
στο πιάνο δύο κλασικά κομμάτια. Η 
βραδιά έκλεισε με τη Φιλαρμονική, που 
παρουσίασε έργο βασισμένο στις αυθε 
ντικές Τσιριγώτικες μελωδίες. 

Η3 
j/i) 

Κυνηγετικά νέα 
3 ε π έ ρ α σ α ν καθε όριο πρόβλε-
— ψης τα φετ ινά περάσματα 
τρυγονιών και ορτυκιών στα Κύ-
θηρα. Στις 17 του Σεπτεμβρη τα τρυ-
γόνια θύμιζαν παλιές καλές εποχές και 
η «Ορδυκέα» στις 2 του Οκτώβρη θύ-
μισε εκείνη του 1929. Γέμισαν οι τσά-
ντες και των πιο «ατζαμήδων», ενώ οι 
«καλοί» κυνηγοί κατά κανόνα σκότωσαν 
από πενήντα μέχρι εκατό! Παρά τη δυ-
σκολία της εξήγησης αυτού του κυνη-
γετικού φαινομένου που παρατηρείται 

για δεύτερη χρονιά στο Νησι 
μας, το ευχάριστο είναι η ύ-

παρξη των περαστικών πουλιών, 
που τα τελευταία χρόνια είχε αμφι-
σβητηθεί. 
Πάντως, πρέπει να σημειώσουμε πως 
οι γεμάτοι τουρβαδες προκαλεσαν ε-
ντονες διαμαρτυρίες οικολογων, που 
θεώρησαν ότι γίνεται προκλητικη κατα-
στρατήγηση του νόμου θήρας που προ-
βλέπει μονο δώδεκα ορτύκια σε καθε 
κυνηγετική έξοδο... 

Βροχές και πρώιμος χειμώνας 
Αρκετές φορές έβρεξε στο Νησι μας τον φετινό Σεπτέμβρη. Το υψος 

των βροχοπτώσεων αυτών άγγιξε τα 4 εκατοστά! Πέρα από τις ωφέ-
λιμες επιπτώσεις στη γεωργία και ειδικά στις ελιές, το σπάνιο για τον 
τόπο μας φαινόμενο, τουλάχιστον τα τελευταία χρόνια, είχε τις αρνητι-
κές του συνέπειες στον τουρισμό. Η παράλληλη πτώση της θερμοκρα-
σίας άλλαξε ριζικά τη συνηθισμένη εικόνα του Σεπτέμβρη, με τις ηλιό-
λουστες μέρες και τα όμορφα μπάνια. 

Α Α 
11 Φ Λ Ρ ® 1 JJ 

ΛΟΓΙΣΤΙΚΟ - ΦΟΡΟΤΕΧΝΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ - ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ 
«SHARP» - ΤΑΜΕΙΑΚΩΝ ΜΗΧΑΝΩΝ - FAX - ΦΩΤ/ΚΩΝ 

ΤΗΡΗΣΗ ΒΙΒΛΙΩΝ Α', Β', Γ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑΣ 
ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΑ - ΛΟΓΙΣΤΙΚΑ - ΜΙΣΘΟΛΟΓΙΚΑ ".>. ΕΤΑΙΡΙΚΑ - ΔΑΝΕΙΑ -

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ ΦΩΤΟΤΥΠΙΕΣ - ΔΑΚΤΥΛΟΓΡΑΦΗΣΕΙΣ 
SERVICE ΤΑΜΕΙΑΚΩΝ ΜΗΧΑΝΩΝ «SHARP» 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Γ. ΦΑΡΟΣ 
ΠΤΥΧΙΟΥΧΟΣ ΑΣΟ Ε Ε - ΜΕΛΟΣ: ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΕΛΛΑΔΟΣ 

ΠΟΤΑΜΟΣ ΚΥΘΗΡΩΝ Τ.Κ. 80200 THA.-FAX: 0735 33130 
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ΣΕΛΙΔΑ 10 Φ Ω Ν Η ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ 

Η ώρα της δικαίωσης 
ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΠΟ ΤΗ ΣΕΛ. 7 

τα μιας μοναστηριακής - μοναχικής ζωής, που εμείς πρώ-
τοι αμφισβητήσαμε. Μιας κατάστασης, μιας Εκκλησιαστι-
κής αναστάτωσης, που ζει σήμερα ολόκληρο το Νησί μας. 
Μιας κατάστασης με εξόφθαλμες παρατυπίες, με επανα-
λαμβανόμενες προκλήσεις, που αδικαιολόγητα προσυπο-
γράφει ο Μητροπολίτης μας και ανέχεται, αφού δεν ενο-
χλείται από τον υπεύθυνο, ολόκληρη η Ιεραρχία μας. 

Ωστόσο η τοπική μας κοινωνία νιώθει την απόρριψη και 
αθόρυβα καταδικάζει. Για εμάς, για την εφημερίδα μας, ήλ-
θε η ώρα της δικαίωσης, κι ας πέρασε αυτή μέσα απο το 
βαρύ δρόμο των δικαστικών αγώνων. Μιας δικαίωσης που 
πιστεύομε δεν σταματά εδώ. 

Ηδη η ποινική διαδικασία φαίνεται να παίρνει αντίστροφα 
το δρόμο της. Και πιστεύομε πως οι δικολαβικές κορόνες, 
η προβολή του Σχήματος... και τα «κηρύγματα» δεν θα πα-
ραπλανήσουν τη Δικαιοσύνη... 

m 
1 

Ευχαριστήριο 
Φέτος στις 6 Αυγούστου, 
στο πανηγύρι του χωριού 
μας στο Κεραμωτό Κυθή-
ρων, εορτή της Μεταμόρ-
φωσης του Χριστού, ο με-
λωδικός ήχος της καμπά-
νας ήταν διαφορετικός α-
πό τ ις άλλες φορές . Οι 
γνωστο ί και από άλλες 
προσφορές τους στο Νησί 
Νίκος και Ειρήνη Λεοντσίνη (Μπλούκος) από το Κε-
ραμωτό σε συννενόηση με την Εκκλησιαστκή Επιτρο-
πή του Ιερού Ναού Μεταμορφώσεως Σωτήρος Χρι-
στού Κεραμωτού Κυθήρων, προσφέρθηκαν να δωρί-
σουν καινούργιες καμπάνες στον ιερό μας ναό συνολι-
κής αξίας 1.300.000 δρχ., καθότι οι παλιές ήταν μικρές 
και σπασμένες και ακούγονταν μόνο από τα γειτονικά 
σπίτια. Ετσι οι τρεις καμπάνες που τώρα κρεμάστηκαν 
είναι ηλεκτρικές με οκτώ σταθερές μελωδίες και οκτώ 
μεταβλητές και ο ιερέας μπορεί να σημάνει μέσα από 
το Ιερό του ναού, με όποια μελωδία θέλει, ανάλογα 
βέβαια την ακολουθία ή την τελετή. 
Η εκκλησιαστική επιτροπή του εν λόγω ναού εκφράζο-
ντας και τα συναισθήματα όλων των συγχωριανών, διά 
του προέδρου της, ευχαριστεί θερμά τους εξαίρετους 
δωρητές Νίκο και Ειρήνη Λεοντσίνη και εύχεται ο Σω-
τήρας Χριστός να τους χαρίζει υγεία και ευτυχία για 
πολλά ακόμη χρόνια, καθόσον τέτοιους ανθρώπους 
τούς έχει ανάγκη όχι μόνο το μικρό μας χωριό, αλλά 
και ολόκληρο το Νησί μας. 

Η Εκλησιαστική Επιτροπή 

Ο Πρόεδρος 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ 
ΛΟΥΡΑΝΤΟΣ 

Πρωτοπρεσβύτερος 

Τα Μέλη 
ΜΑΤΘΑΙΟΣ ΤΟΡΑΚΗΣ 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΡΑΤΖΑΣ 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΕΟΝΤΣΙΝΗΣ 

Για την έκδοση διαβατηρίου των ομο-
γενών χρειάζεται οπωσδήποτε ελ-

ληνική ταυτότητα. 
PASSPORT 

Για την έκδοση ταυτότητας πρέπει 
να είναι εγγεγραμμένοι στα δημοτολό-
για της Ελλάδος. 

Για να εγγραφούν στα ελληνικά δη-
μοτολόγια θα πρέπει να απευθύνονται 
στα ελληνικά προξενεία του τόπου διαμονής τους για 
ενημέρωση και παραλαβή δικαιολογητικών. 

Ο Επαρχος EMM. ΚΑΣΙΜΑΤΗΣ 

Η γλώσσα 
^ Ί της Εκκλησίας μας 

Ενα από τα σοβαρότερα προβλήμα-
τα που απασχολεί σήμερα την 

Εκκλησία μας, ε ίναι το θέμα της 
γλώσσας. Από τη μια υπάρχουν οι 
«εκσυγχρονιστές» που υποστηρίζουν 
πως η γλώσσα που χρησιμοποιεί η 
Εκκλησία, αλλά και όλη η απαρχαιο-
μένη στάση που κρατεί απέναντι στο 
σύγχρονο κόσμο π.χ. ενδυμασία ιερέ-
ων, συντηρητικές ιδέες σε διάφορα 
θέματα, την κρατούν μακριά με απο-
τέλεσμα να μην μπορεί να επιτελέσει 
το σκοπό της, που είναι η σωτηρία 
των πιστών. Από την άλλη βέβαια βρί-
σκονται αυτοί που υποστηρίζουν πως 
η Εκκλησία, με τη μορφή που έχει και 
τη γλώσσα που χρησιμοποιεί δεν κιν-
δυνεύει ποτέ να τεθεί στο περιθώριο, 
διότι τα μηνύματα τα οποία εκπέμπει 
είναι διαχρονικά, γιατί δεν έχει σημα-
σία πως τα λέει αλλά τ ι λέει. Επικε-
ντρώνοντας το ενδιαφέρον μας, στο 
θέμα της γλώσσας επισημαίνουμε τα 
εξής: 

Είναι γεγονός ότι οι συγγραφείς 
της Αγίας Γραφής και δη της Καινής 
Διαθήκης έγραψαν στη γλώσσα της ε-
ποχής τους. Εγραψαν απλά όπως μι-
λούσαν. Να σημειώσουμε ότι εκτός 
του Ευαγγελιστή Λουκά, οι άλλοι δεν 
είχαν κάποια ιδιαίτερη μόρφωση για 
να χρησιμοποιήσουν και μια πιο λόγια 
γλώσσα. Αργότερα οι πατέρες της 
Εκκλησίας μας (π.χ. Χρυσόστομος, 
Βασίλειος κ.α.), οι οποίοι πραγματικά 
υπήρξαν Πανεπιστήμονες και αυτοί έ-
γραψαν και ερμήνευσαν τις αλήθειες 
της πίστης μας στη γλώσσα της επο-
χής τους. 

Δεν χρησιμοποίησαν μια ιδιαίτερη 
εκκλησιαστική γλώσσα, αντίθετα χρη-
σιμοποίησαν όρους της «θύραθεν 
γραμματείας» -με τον όρο υποδηλού-
με την εκτός Εκκλησίας φιλοσοφική 
γλώσσα π.χ. τη γλώσσα του Πλάτωνα, 
του Αριστοτέλη- για να δηλώσουν τις 
αλήθειες της πίστης μας από τη μια, 
και από την άλλη πως χριστιανισμός 
και φιλοσοφία αλληλοβοηθούνται, 
πως Εκκλησία και κόσμος συμπορεύο-
νται. 

Πέρα απ' αυτά οι χριστιανοί θεολό-
γοι «χρησιμοποίησαν» με άνεση και 
τελείως φυσικά τον όλο κόσμο τους, 
τις περισσότερες μορφές επικοινω-
νίας, τον όλο τρόπο που ζούσαν, σκέ-
πτονταν, δημιουργούσαν και ήλπιζαν 
οι άνθρωποι της εποχής. 

Τον άνθρωπο, που ε ίνα ι στην 
Εκκλησία αλλά και ως άνθρωπος ζει 
στον κόσμο. Εκείνο που πραγματικά 
ενδιέφερε τους μεγάλους θεολόγους 
δεν ήταν να δώσουν με τη γλώσσα 
τους αίγλη και δύναμη στην αλήθεια, 

ΤΟΥ ΘΕΟΛΟΓΟΥ ΠΑΝ. ΜΕΓΑΛ0Κ0Ν0Μ0Υ 
εφόσον την είχε από μόνη της αλλά 
να μην ξεφύγουν από την αλήθεια. 
Δεν τους ενδιέφερε ο τύπος αλλά η 
ουσία. 

Από την άλλη πλευρά στάθηκαν οι 
υμνογράφοι, οι οποίοι έκαναν τις αλή-
θειες της πίστης μας «τραγούδι» και 
οι οποίοι γλωσσικά χωρίς να αλλοιώ-
νουν το περιεχόμενο κινήθηκαν πιο ε-
λεύθερα χάριν του στίχου. Σε όλα αυ-
τά οφείλομε να επισημάνομε το εξής: 
Ολοι αυτοί οι ιεροί συγγραφείς οι θε-
ολόγοι, οι υμνογράφοι, έγραψαν, ερ-
μήνευσαν και μελοποίησαν υπό την 
καθοδήγηση και φωτισμό του Αγίου 
Πνεύματος, γι' αυτό και κατάφεραν να 
ανεβάσουν το θρησκευτικό συναίσθη-
μα των πιστών στα ύψη και να συντη-
ρήσουν έτσι τη μακραίωνη παράδοση 
της Εκκλησίας μας. 

Το πρόβλημα βέβαια είναι: Ολα αυ-
τά δεν πρέπει να ξαναγραφούν στη 
σημερινή γλώσσα για να γίνουν κατα-
νοητά από τους σύγχρονους πιστούς: 
Πώς θα πλησιάσει την Εκκλησία ο ση-
μερινός άνθρωπος, όταν δεν μπορεί 
να καταλάβει τη γλώσσα της; Αλλά 
και αυτός που βρίσκεται κοντά της 
μήπως παρακολουθεί τις ακολουθίες 
από συνήθεια και μόνο, χωρίς να έχει 
σαφή επίγνωση των λεγομένων μέσα 
σ' αυτές; Τα ερωτήματα αυτά έχουν 
κάποια βάση και είναι δικαιολογημένα 
αλλά δεν αποτελούν και κύριο λόγο α-
πομάκρυνσής μας από την Εκκλησία. 

Κατ' αρχήν όλα τα πεζά κείμενα π.χ. 
Αγία Γραφή, Λόγοι και Επιστολές των 
πατέρων της Εκκλησίας μας, ευχές 
της Εκκλησίας μας, έχουν μεταφρα-
στεί και έχουν ερμηνευθεί από σύγ-
χρονους θεολόγους και μελετητές 
των Γραφών. Οι ύμνοι έχουν και αυτοί 
αποδοθεί οι περισσότεροι σε ελεύθε-
ρη μετάφραση προκειμένου να βοη-
θηθούν στην παρακολούθησή τους οι 
έχοντες περισσότερη ανάγκη από 
τους πιστούς. Στην καθημερινή χρήση 
όμως κατά τις ακολουθίες είναι πολύ 
δύσκολο να δοθούν, αν και έχουν γί-
νει προσπάθειες. Κι αυτό γιατί τα κεί-
μενα αυτά έχουν αξία ν' ακούγονται ό-
πως γράφτηκαν από τους φωτισμέ-
νους συγγραφείς τους. 

Εξάλλου οι ύμνοι μελωποιήθηκαν 
πάνω σε συγκεκριμένους στίχους, με-
ταφράζοντάς τους λοιπόν οφείλομε ν' 
αλλάξουμε και τη μουσική τους. Αυτό 
όμως σημαίνει ότι θα δημιουργήσομε 
φτηνές και κακές απομιμήσεις.Υπάρ-
χει όμως κι ένα άλλο πρόβλημα. Ποι-
ος θ' αναλάβει το βάρος και την ευθύ-
νη για μια τέτοια καινοτομία; Χρειάζο-

νται φωτισμένοι θεολόγοι για να προ-
χωρήσουν σε μια τέτοια εργασία. Αυ-
τά τότε γράφτηκαν, υπό την καθοδή-
γηση και φωτισμό του Αγίου Πνεύμα-
τος. Για να γίνει η ερμηνεία και η με-
τάφραση αυτών πρέπει να βρεθούν οι 
κατάλληλοι άνθρωποι, που θα έχουν 
το θείο φωτισμό. 

Διαφορετικά κινδυνεύουν να παρρ-
χαραχθούν οι αλήθειες της Πίστεως 
μας και όπως επισημαίνει κάποιος 
σύγχρονος θεολόγος «οι κατεξοχήν 
μεγάλοι θεολόγοι έδειξαν ότι μπορού-
σαν να διακρίνουν τη φιλοσοφική σκέ-
ψη από την αλήθεια της Εκκλησίας»· 
Υπήρχαν όμως άλλοι που στο άθλημα 
τούτο δεν είχαν επιτυχίες ή ακόμη εί-
χαν σαφείς αποτυχίες. 

Αποτέλεσμα το μη ορθόδοξο έργο 
τους, που συχνά οργανωνόταν σε κα-
κόδοξη διδασκαλία, η οποία νόθευε 
την ταυτότητα της Εκκλησίας και προ-
καλούσε φοβερούς θεολογικούς αγώ-
νες. Η σαφής διάκριση τής θείας αλή-
θειας από τη φιλοσοφική - κοσμογινι-
κή σκέψη είναι τόσο δύσκολο επίτευγ-
μα, ώστε δεν έλειψαν περιπτώσεις ού-
τε μεγάλων θεολόγων, που σε κάποιο 
σημείο έσφαλαν. Ολοι όμως οι προ-
βληματισμοί αυτοί υπογραμίζουν τον 
κανόνα ότι η θεολογία της Εκκλησίας 
γνώρισε πολλές δοκιμασίες, που απεί-
λησαν τη ταυτότητά της, αλλά τις ξε-
πέρασε με θαυμαστή επιτυχία. 

Εμεινε όπως τη θέλησε και όπως 
την καθοδήγησε το Αγιο Πνεύμα. 
Εξάλλου όπως προαναφέρθηκε η 
γλώσσα από μόνη της δεν απομακρύ-
νει τον άνθρωπο που επιθυμεί να ζή-
σει κοντά στην Εκκλησία. Τα κείμενα 
μπορεί να είναι σε αρχαία γλώσσα αλ-
λά με ελάχιστη προσπάθεια γίνονται 
κατανοητά γιατί γράφτηκαν σε απλη 
και εύκολη γλώσσα. 

Το πρόβλημα λοιπόν είναι κατά πό-
σο εμείς ως μέλη προσπαθούμε να ε-
νταχθούμε, όσο γίνεται πιο συνειδητά 
σ' αυτόν τον «οργανισμό» που λέγεται 
Εκκλησία. Ενα πράγμα πρέπει να προ-
σεχθεί απ' αυτούς που ερμηνεύουν 
τις αλήθειες της Πίστης μας και κα-
λούν το κόσμο να τις ενστερνιστεί. 

Η γλώσσα που χρησιμοποιούν να εί-
ναι απλή, η γλώσσα του λαού διότι ό-
πως είπαμε οι αλήθειες δεν έχουν α-
νάγκη από βαρύτιμες ενδυμασίες που 
θα τις κάνουν απόμακρες και θα τις α-
πομονώσουν από τον κόσμο. Εχουν α-
νάγκη να μην νοθεύονται και να τη-
ρούνται . Και οι χριστιανοί αυτό οφεί-
λουν να κάνουν. Οχι να απομακρύνο-
νται από το κόσμο, αλλά να διατηρούν 
χωρίς φόβο τις ιδέες τους, και να κη-
ρύττουν με παρρησία την αλήθεια. 

ΚΕΝΤΡΟ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΟΥ 

ΠΡΑΤΗΡΙΟ ΥΓΡΩΝ ΚΑΥΣΙΜΩΝ TOTAL 
ΠΛΥΝΤΗΡΙΟ - ΛΙΠΑΝΤΗΡΙΟ - ΒΟΥΛΚΑΝΙΖΑΤΕΡ 

& ΕΜΠΟΡΙΑ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ 
- ΑΞΕΣΟΥΑΡ - ΑΝΤΑΛΛΑΚΤΙΚΑ 

Το ΔΙΚΟ ΣΑΣ μαγαζί στο κέντρο του Νησιού 
ΚΟΝΤΟΛΙΑΝΙΚΑ ΤΗΛ. και FAX 31.570 

ρ-Αχυχημαχα σχο Νησί μας 
Μοιραίες στάθηκαν οι διακοπές στο Νησί μας, για τη γιατρό Δήμητρα Ρουφαγάλη, που το πρωί της 

31ης Ιουλίου βρέθηκε νεκρή κάτω από τις Ν.Δ. επάλξεις του Κάστρου της Χώρας. Παρέα με το φίλο 
της Αγγελο Βαρβιτσιώτη, διάλεξε τα Κύθηρα για τόπο καλοκαιρινής ξεκούρασης όπου και βρισκόταν 
ήδη δέκα περίπου μέρες. Το τελευταίο βράδυ διασκέδαζε μαζί με το φίλο της σε κάποιο μπαράκι και 
στη συνέχεια ανέβηκαν στο Κάστρο να απολαύσουν την πανσέληνο. 

Οπως δήλωσε στην αστυνομία ο φίλος της, ύστερα από κάποια φιλονικία τους, την εγκατέλειψε στο 
συγκεκριμένο σημείο, τις πρωινές ώρες. Ανησυχώντας όμως από τη μη επιστροφή της, εγύρισε στο 
Κάστρο την επομένη το πρωί κι αντίκρυσε το πτώμα της. 

Πάντως παρά τις πολλές συζητήσεις που δημιούργησε η όλη υπόθεση και η κατάσταση του σχεδόν 
γυμνού πτώματος της άτυχης κοπέλας, που έπεσε από ύψος 45 περίπου μέτρων, και παρά τη συνέχεια 
των ερευνών της αστυνομίας, οι πιθανότητες ατυχήματος φαίνεται να υπερισχύουν. Εξάλλου, δεν πρό-
λαβε να πατήσει το πόδι του στο Νησί μας ο Ιταλός Σιμόνεο Σίλβιο, 28 χρόνων, και σκοτώθηκε. Κατεβαίνο 
ντας από το πλοίο, στην πρώτη κιόλας παραλιακή στροφή της Αγίας Πελαγίας, έχασε τον έλεγχο της μοτο 
σικλέτας του, ξέφυγε από το δρόμο και πέφτοντας σε μεγάλη πέτρα άφησε την τελευταία του πνοή. 

Ακτοπλοϊκή εξυπηρέτηση Νήσου και Κοινότητας Αντικυθήρων 
Λόγω της οριστικής διακοπής των 
δρομολογίων του Ε/Γ-ΟΓ «ΘΗΣΕΥΣ», 
παραμένει το Νησί μας αποκλεισμέ-
νο από την υπόλοιπη Ελλάδα, από την 
23/9/1996 (επόμενη ημέρα των εκλο-
γών). 
Η αγανάκτηση των λιγοστών ακόμα 
Ακριτών κατοίκων του Νησιού μας εί-
ναι δικαιολογημένη, αφού επί δύο ε-
βδομάδες -και άγνωστο μέχρι πότε-
η μοναδική ακτοπλοϊκή εξυπηρέτησή 
μας από τον Πειραιά με το παραπά-

νω πλοίο, δεν υφίσταται. 
Επιβάλλεται να ληφθεί άμεσα από-
φαση με πρωτοβουλία του κ. Υπουργού 
Εμπορικής Ναυτιλίας, ούτως ώστε ε-
πί του παρόντος και μέχρι οριστικής 
επίλυσης του προβλήματος, να τε-
θεί σε εφαρμογή η παραπάνω στο 
θέμα απόφαση του κ. Υπουργού (δρο-
μολόγηση πλοίου έστω μία φορά την 
εβδομάδα) και στη συνέχεια να τεθεί 
σε ισχύ η Π.Υ.Σ. που έχει δημοσιευ-
θεί στο ΦΕΚ 270/29.12.95 για τις ά-

γονες επιδοτούμενες ακτοπλοϊκές 
γραμμές». 
Εκτιμούμε δε ότι η μόνη ακτοπλοϊκή 
εξυπηρέτηση που μπορεί να καλύψει 
τις ανάγκες του Νησιού μας, είναι δρο-
μολόγηση του πλοίου από τον Πειραιά, 
όπως εδώ και πάρα πολλά χρόνια γί-
νεται. 

Αντικύθηρα 3/10/1996 
Με τιμή 

Ο Πρόεδρος της Κοινότητας 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ I. ΚΑΤΣΑΝΕΒΑΚΗΣ 

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ 
Ο Πρόεδρος της Κοινότητα 
Αντικυθήρων, το Κοινοτικ0 

Συμβούλιο και οι κάτοικοι τ°υ 

Νησιού ευχαριστούν θερΜ° 
τον Πρόεδρο και το Δ ι ο ι κη τ ι κά 
Συμβούλιο του Τριφυλλείοϋ 

Ιδρύματος Κυθήρων, για τΠν 

απόφασή τους να επιχορΤ 
γούν ετησίως την Κοινότητ° 
με ποσόν 200.000 δρχ. art0 

το προϊόν τής υπό μεταγρ0 ' 
φή περιουσίας του Ιδρύματος 
Το ποσόν αυτό θα διαθέτει 1 
Κοινότητα για την κάλυψη 
πανών στον τομέα της υγε1' 
ας των κατοίκων στο Νησί· 
Ο Πρόεδρος της Κοινότητα^ 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ I. ΚΑΤΣΑΝΕΒΑΚΗ' 

ΕΠΙ ΤΟΥ ΠΙΕΣΤΗΡΙΟΥ 

Τραγικό θάνατο βρήκε ο 27χρονος για-
τρός Δημήτρης Βλάχος, ο οποίος υπη-
ρετούσε τη θητεία του σε μονάδα της 
Ξάνθης. Προσπαθώντας να περάσει με 
το αυτοκίνητο του σιδηροδρομική διά-
βαση, παρασύρθηκε από διερχόμενο τρέ-
νο και σκοτώθηκε μαζί με δύο φίλους 
του, συνεπιβάτες. Ο Δ. Βλάχος είχε υ-
πηρετήσει στο Νησί μας, κάνοντας το 
αγροτικό του το 1995 και γΓ αυτό το λό-
γο υπήρξε ιδιαίτερα γνωστός στα Κύθηρα. 
• Πέθανε ξαφνικά στην Αθήνα από 
καρδιακό πρόβλημα, σε ηλικία 67 χρό-
νων, ο Νικήτας Φιλοσοφώφ. 



ΦΩΝΗ ΤΩΝ ΚΥΘΗΡΩΝ 

Νέα 
από τα 
Σχολεία 
μας 

ΣΕΛΙΔΑ 11 

Από αριστερά: Γρηγ. Καλλιγέρου, Αγγλ. Φιλ. Θεσ/νίκης. - Σεραφείμ Μαρσέλος, 
Θεολογ. Αθηνών. - Μαυρουδή Φανή, Πολ. Επιστ. Δημ. Διοίκ. Αθήνας. 

Σημαντική επιτυχία σημείωσαν οι φετινοί υποψή-
φιοι του Λυκείου μας, στις Ανώτερες κι Ανώτατες 
Σχολές. Το ποσοστό εισαγομένων άγγιξε το 30%, 
Ποσοστό που έχει αρκετά χρόνια να σημειωθεί στο 
Σχολείο μας. Από τους οκτώ επιτυχόντες οι τρεις 
"Πέρασαν» σε Ανώτατες και οι πέντε σε Ανώτερες 
Σχολές. 

Συγκεκριμένα, η Καλλιγέρου Γρηγορία-Νεκτα-
Ρία από τα Πιτσινιάνικα πέρασε στο τμήμα Αγγλι-
κής Φιλολογίας Θεσ/νίκης, ο Σεραφείμ Μαρσέλος 
(παπάς) από την Καρβουνάδα σε τμήμα της Θεο-
λογικής Αθηνών, η Μαυρουδή Φανή από το Λει-
βάδι στο Τμήμα Πολιτικών Επιστημών Δημόσιας 
Διοίκησης Αθήνας, ο Βάρδας Γιαννακός, από το 
Λειβάδι πέρασε στο ΤΕΙ Δασοπονίας Καρπενησί-
ου, ο Κασιμάτης Παναγιώτης, από το Λειβάδι, στο 
ΤΕΙ Ηλεκτρονικής Πειραιά, ο Λογοθέτης Ιωάννης 
από την Αγία Πελαγία, στα ΤΕΙ Τεχ. Τροφίμων Αθή-
νας, ο Μαγουλάς Νικόλαος, από τη Χώρα, στο ΤΕΙ 
Συντηρ. Αρχ. Εργων Τέχνης Αθήνας και ο Μεγα-
λοκονόμος Παναγιώτης, από τον Κάλαμο, στα ΤΕΙ 
Ηλεκτρονικής Λαμίας. 

• Με προβλήματα ξεκίνησε η φετινή σχολική χρο-
νιά για το Γυμνάσιο-Λύκειό μας. Η καθυστερημένη 
Πρόσληψη αναπληρωτών καθηγητών δημιούργησε 
ΠΡοβλήματα λειτουργίας και προκάλεσε αντιδρά-
°εις από μέρους τόσο των γονέων, όσο και των 
Μαθητών. Αξίζει να επαναλάβομε πως το όλο πρό-
βλημα είναι αποτέλεσμα των επαναλαμβανόμενων 
αποσπάσεων των καθηγητών, που έχουν τοποθε-
τ ε ί εδώ και χρόνια στα σχολεία μας. 

Ετσι για μια ακόμη φορά αποδείχθηκε πως το 
ξεκίνημα του Γυμνασίου - Λυκείου μας είναι υπό-

θεση των ντόπιων καθηγητών μας και μόνο. 
• Εγινε ήδη η προμελέτη για την επέκταση του 

κτιριακού συγκροτήματος του Γυμνασίου - Λυκείου 
μας. Προβλέπεται μέχρι το τέλος του χρόνου, να 
συνταχθεί η μελέτη και μέσα στο 1997 να αρχίσει η 
κατασκευή. Το όλο έργο οφείλεται αποκλειστικά 
στις επίμονες κι επίπονες προσπάθειες του Επάρ-
χου μας κ. Μανώλη Κασιμάτη 

Κι άλλοι επιτυχόντες σε ΤΕΙ και ΑΕΙ 
Εκτός από τους απόφοιτους του Λυκείου μας, 

τους οποίους αναφέρομε σε άλλη στήλη, πέτυχαν 
σε Ανώτερες κι Ανώτατες Σχολές, οι παρακάτω 
συμπατριώτες υποψήφιοι, απόφοιτοι άλλων σχο-
λείων: 

Μαζαράκης Κωνσταντίνος του Εμμανουήλ, στο 
Γεωλογικό Τμήμα της Φυσικομαθηματικής Αθη-
νών. 

Μαρσέλος Αντώνιος του Ηλία, στο ΤΕΙ Τοπο-
γράφων Αθήνας. 

Μεγαλοκονόμος Γεώργιος του Ιωάννου (Ντο-
ντόγιαννη) στο Οικονομικό Τμήμα του Πανεπι-
στημίου του Αιγαίου. 

Χάρος Σταύρος του Βασιλείου, στη Σχολή Η/Υ 
ΤΕΙ Πειραιά. 

Κρητικού Γαρυφαλιά του Παναγιώτη, στη Σχο 
λή Πολιτικών Μηχανικών Δομικών Εργων ΤΕΙ Πει-
ραιά. 

Ζαΐμη Αφροδίτη του Ευαγγέλου, Γυμναστική 
Ακαδημία Θεσσαλονίκης. 

Η εφημερίδα μας συγχαίρει όλους τους παρα-
πάνω και τους εύχεται καλή συνέχεια. 

ΓΕΝΝΗΣΕΙΣ: 
Στο Παρίσι, στις 17 Ιουλίου, η 
Μπερναντέτ Β. Κουλεντιανού 
Υέννησε κοριτσάκι. 
Η Ρίτσα σύζυγος Ιωάν. Κασιμάτη 
(Τρουλόπαπα) γέννησε κοριτσάκι. 
Η Γεωργία Βενέρη σύζυγος Π. 
'Ρηγοράκη από τα Αρωνιάδικα γέν-
νησε κοριτσάκι. 
Η Αγγελική σύζυγος του I. Κασιμάτη 
°πό τις Αλεξανδράδες γέννησε 
Ογοράκι. 
Η εφημερίδα μας εύχεται στους 
ευτυχισμένους γονείς, να τους ζή-
σουν. 

ΑΡΡΑΒΩΝΕΣ: 
0 Μανώλης Καλλίγερος, φοιτητής 
τΠς Φυσικομαθητικής από τα 
Πιτσινιάνικα και η Φρόσω Κασιμάτη, 
Φοιτήτρια του Παντείου, από το 
Κεραμουτό, αρραβωνιάστηκαν 
Το καλοκαίρι. 
Αρραβωνιάστηκαν ο Κωνσταντίνος 
Προβατάρης, Λιμενάρχης Καψαλίου, 
και η Δέσποινα Κατσανεβάκη, κό-
ΡΠ του Προέδρου των Αντικυθήρων. 
Αρραβωνιάστηκε ο Παναγιώτης Β. 
Κασιμάτης με τη Δήμητρα Α. Κομηνού 
Οπό τον Ποταμό. 
Η εφημερίδα μας τους εύχεται 
"Καλά στέφανα». 

ΓΑΜΟΙ: 
Φώτης Σάμιος - Μαρία Πρωτοψάλτη: 
Στις 25 Αυγούστου, στην Ιλαριώτισσα 
του Ποταμού παντρεύτηκαν ο Φώτης 

Σάμιος από τα Αλοϊζιάνικα, γνω-
στός επιχειρηματίας και η Μαρία 
Πρωτοψάλτη, κόρη του Δημήτρη 
Πρωτοψάλτη (Πορφυρούσα). 
Κουμπάρος ο Γρηγόρης Γλυτσός. 
Δημήτρης Καλούτσης - Δέσποινα 
Μεγαλοκονόμου: 
Στον Αγιο Σπυρίδωνα του Πειραιά, 
Τέλεσαν τους γάμους τους ο χη-
Μΐκός Δημήτρης Καλούτσης, γιος 
Του συνταξιούχου οδοντογια-
τρού Αντώνη Καλούτση από το 
Μανιτοχώρι και η δασκάλα Δέσποινα 
Α. Μεγαλοκονόμου (Τζώρτζη) από 
Το Κάτω Λειβάδι. Κουμπάρα η Ελένη 
Μπρίμπου. 
Νίκος Φατσέας - Ματίνα Κουταλέα: 
Στον Αγιο Νικόλαο Αχαρνών τέ-
λεσαν τους γάμους τους ο Νίκος 
I. Φατσέας, από τα Φατσάδικα, κα-
θηγητής φυσικής, και η φιλόλογος 
καθηγήτρια Ματίνα Κουταλέα. 
Η εφημερίδα μας εύχεται σε ό-
λους να ζήσουν ευτυχισμένοι. 

ΘΑΝΑΤΟΙ: 
Ευθαλία Γ. Τζάννε: Πέθανε, σε 
Ηλικία 80 χρόνων, στο Λειβάδι, η 
Ευθαλία Τζάννε ή Κορωνίτη. 
Μαρούλη Σαμίου: Σε ηλικία 87 
Χρόνων πέθανε στα Καστρισιάνικα, 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΑ 
όπου ταφηκε και η 
σορός της, η 
Μαρούλη Σαμίου. 
Νικόλαος Μαρέντης: 
Ξαφνικά, σε ηλικία 
85 χρόνων, πέθανε 
στις 19 Αυγούστου 
ο Νικόλαος Μαρεντης 
(παπα-Λανάτος) α-
πό τα Φράτσια. 
Καλλιόπη Βλαντή: 
Στις 19 Αυγούστου, 
πέθανε στο 
Γηροκομείο μας, σε 
ηλικία 97 χρόνων, 
η Καλλιόπη Βλαντή. 
Η σορός της μετα-
φέρθηκε και τάφη-
κε στο κοιμητήρι του χωρίου της, 
στις Καλοκαιρινές. 
•"ωγώ Μαρσέλου: Σε ηλικία μό-
λις 42 χρόνων, κι ύστερα από με-
γάλη πάλη με την επάρατη, πέ-
θανε στην Αθήνα η Γωγώ Μαρσέλου, 
σύζυγος του γνωστού ντετέκτιβ 
Δημήτρη Μαρσέλου από την 
Καρβουνάδα. 
Αναστάσιος Πασπαλάς: Σε ηλικία 
86 χρόνων, πέθανε στην Αθήνα, α-
πό καρδιακή προσβολή ο Αναστάσιος 
Πασπαλάς από το Κάτω Λειβάδι. 
Η σορός του μεταφέρθηκε στα 
Κύθηρα και τάφηκε στο κοιμητή-
ρι της Παναγίας της Κεράς. 
Εμμανουήλ Μαλάνος: Πέθανε σε 
ηλικία 85 χρόνων, στην Αυστραλία, 
ο Εμμανουήλ Μαλάνος (Λεουσάκης) 
από τη Χώρα. Πριν από λίγους μή-
νες είχε χάσει την κόρη του Ελένη 
από την επάρατη. Συχνός επισκέ-
πτης του Νησιού μας, ετοιμαζό-
ταν για ένα ακόμη ταξίδι, που ό-
μως δεν πρόλαβε να πραγματο-
ποιήσει. 
Σταύρος Γαλιάτσης: Πέθανε, σε 
ηλικία 85 χρόνων, στον Πειραιά ο 
Σταύρος Γαλιάτσης από τα 
Αντικύθηρα. 
Νικόλαος Πλουμίδης: Σε ηλικία 
93 χρόνων, πέθανε και τάφηκε στο 
Καστέλλι Κισσάμου Κρήτης ο 
Νικόλαος Πλουμίδης από τα 
Αντικύθηρα. 
Παναγιώτης Στρατηγός: Πέθανε, 
στις 23 του Σεπτέμβρη, στο 
Μυλοπόταμο, όπου και τάφηκε, ο 
Παναγιώτης Στρατηγός (Μαθές) 
σε ηλικία 77 χρόνων. 
Μπάμπης Κασιμάτης: Από ανα-
κοπή της καρδιάς πέθανε ξαφνι-
κά, στην Αθήνα, σε ηλικία 56 χρό-
νων, ο Μπάμπης Κασιμάτης 
(Μπακάλης). Ηταν νεφροπαθής, 
αλλά πριν από λίγα χρόνια είχε υ-

ποβληθεί σε πε-
τυχημένη μεταμό-
σχευση νεφρού. Η 
σορός του μετα-
φέρθηκε και τά-
φηκε στο χωριό 
του, τα Πιτσινιάνικα. 
Κυριακή πρεσβυ-
τέρα Σταύρου 
Χάρου: Την 
Κυριακή, 22 
Σεπτέμβρη, πέ-
θανε στο 
Νοσοκομείο μας, 
στον Ποταμό, από 
οξύ εγκεφαλικό ε-
πεισόδιο, η πρε-
σβυτέρα Κυριακή 

Σταύρου Χάρου, σε ηλικία 81 χρό-
νων. Η γνωστή σε όλους κυρα-
παπαδιά άφησε την ανάμνηση ε-
νός καλοκάγαθου ανθρώπου, σε-
μνού, που υπήρξε πρότυπο συζύ-
γου και μητέρας. Εργάστηκε πο-
λύ σκληρά στη ζωή της, από μι-
κρό παιδί που ξεκίνησε από τα 
Φράτσια. Πάντα ευγενική και φι-
λόξενη, δέχθηκε στο σπίτι της και 
φιλοξένησε πάρα πολλούς αν-
θρώπους, οι οποίοι τη θυμούνται 
με αγάπη. Μέσα σ' αυτούς, ιερο-
σπουδαστές, υποψήφιοι ιερείς, θε-
ολόγοι, φίλοι και συγγενείς και οι 
τοποτηρητές Μητροπολίτες αεί-
μνηστοι Δημήτριος και Σωτήριος, 
οι οποίοι την εκτιμούσαν ιδιαίτε-
ρα και φιλοξενήθηκαν στο σπίτι 
της από έλλειψη Μητροπολιτικού 
Μεγάρου. Η κηδεία της έγινε 
πάνδημη, τη Δευτέρα, 23 του 
Σεπτέμβρη, από τον ιερό Ναό 
του Εσταυρωμένου. Τάφηκε στο 
κοιμητήρι του Αγίου Κοσμά στο 
Μανιτοχώρι, δίπλα στον αείμνηστο 
σύντροφο της παπα-Σταύρο. 
Θεόδωρος Σουρής: Τραγικό θά-
νατο βρήκε στις 25 του Σεπτέμβρη 
ο Θεόδωρος Σουρής από το Γερακάρι, 
επιστρέφοντας, και κοντά στο σπί-
τι του στην Αγία Πελαγία. Το τρί-
κυκλο αγροτικό όχημα που οδη-
γούσε, ανατράπηκε, τραυματίζο-
ντάς τον σοβαρά. Μεταφέρθηκε 
στο Νοσοκομείο του Ποταμού 
αλλά επέζησε λίγες μόνο ώρες. 
Ο πασίγνωστος Θοδωρής διατέ-
λεσε για χρόνια γραμματέας της 
Κοινότητας Ποταμού. Ηταν πανέ-
ξυπνος και λόγιος. Η σορός του 
μεταφέρθηκε στο κοιμητήρι του 
Γερακαριού, όπου και εκφωνήθη-
κε επικήδειος από τον εκπρόσω-
πο των Κοινοτικών υπαλλήλων του 
Νησιού μας, Μαθιό Αγγελιουδάκη. 
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Είναι δηλωμένη η σύνδεση μου με το Νησί 

των Κυθήρων και τον ευγενικό κοσμο 
του. Σε κείμενο μου στην εφημερίδα «Φωνή 
των Κυθήρων» (Ιαν. - Φεβρ. 1996), είχα τονί-
σει μάλιστα τους δεσμούς μου με το Νησί, 
τότε για άλλους λόγους. Ο τίτλος εκείνου 
του κειμένου μου ήταν: «Εδώ σε ετούτο το 
Νησί μπορείς να ιδρύεις όνειρα, να βρεις τη 
γαλήνη». 

Από τις ευγενικές παρουσίες αυτού του 
τόπου, αν και μόνιμοι κάτοικοι Αθηνών, ο 
Νικήτας Φιλοσοφώφ με τη φιλόπονη σύζυ-
γο του την κ. Ελένη, αληθινοί λάτρεις του 
Τσιρίγου και οι δύο, ήξεραν και μπορούσαν 
όχι μόνο να ιδρύουν όνειρα, αλλα και να τα 
υλοποιούν προς όφελος του Νησιού. Την 
λεπτή και ονειροπόλα γυναικεία αίσθηση 
της κ. Ελένης με τους γνωστούς σε όλους 
πνευματικούς στόχους της για την πρόοδο 
του Τσιρίγου, συμπλήρωνε και υλοποιούσε 
ακούραστος πάντα μαζί της ο μειλίχιος 
σύζυγος της. Η γνωριμία και η επικοινωνία 
μαζί τους αρκούσε για να νιώσει ο κάθε 
ξένος τα Κύθηρα ως τόπο δικό του. Και δεν 
αναφέρομαι μόνο στη δική μου περίπτωση, 
αλλά καθώς το διαπίστωνα διά ζώσης και 
οιη φιλόξενη επαφή τους με όλους, εγχώ-
ριους και μη. Εστω κι αν δεν έμεναν οι ίδιοι 
μόνιμα στο Νησί. 

Το πνευματικό έργο τους στα Κύθηρα και 
στον Αλιμο, που άλλωστε έχει αποδώσει 
καρπούς, δεν έχει ανάγκη από ιδιαίτερες 
μνείες (γι' αυτό και δεν θα το πράξω εδώ), 
αφου εξάλλου δεν θα ταίριαζε και στη μνή-
μη ενός άξιου και σεμνού πνευματικού 
ανθρώπου, όπως αληθινά ήταν ο εκλιπών 
Νικήτας Φιλοσοφώφ, αλλά ούτε και θα το 
επιθυμούσε η εξαίρετη σύντροφος του. 

Ας μου επιτραπεί, όμως, από την αξιαγά-
πητη κ. Ελένη Φιλοσοφώφ, να κάνω μία μόνο 
αναφορά στο έργο τους, που διαπίστωσα η 
ίδια από την πρόσφατη επίσκεψή μου στα 
Κύθηρα κατά τα τέλη Ιουλίου και την επι-
κοινωνία που είχα μαζί τους στο πλαίσιο της 
απαράμιλλης φιλοξενίας που μου παρείχαν. 

Ας μου επιτραπεί, λοιπόν, να μιλήσω για 
τις εντυπώσεις μου και το θαυμασμό μου για 
την πραγματικά άλλη όψη που αντίκρυσα 
στο εσωτερικό του ενοριακού ναού των 
Αγίων Πάντων της Χώρας των Κυθήρων. Ο 
εξωραϊσμός του ναού οφείλεται βέβαια και 
στη σύμπνοια και αρωγή του σεβαστού 
ιερέα Φρουμεντίου, της φιλόπονης γυμνα-
σιάρχη κ. Ελένης Χάρου, του δασκάλου κ. 
Δημήτρη Λουράντου και της συζύγου του. 
Ομως, η συμβολή των κ. Νικήτα και Ελένης 
Φιλοσοφώφ, με κοινή παραδοχή όλων, 
υπήρξε καθοριστική. 

Τα καινούργια στασίδια, φτιαγμένα όμοια 
με τα πρώτα, χάρη στη φροντίδα του εκλι-
πόντος Νικήτα Φιλοσοφώφ, που έδωσε 
αντίγραφο στον τεχνίτη, ως ελάχιστο δείγ-
μα σεβασμού των ανακαινιστών στο εσωτε-
ρικό του ναού. Τα παλαιά πορσελάνινα καν-
δήλια, τα δύο τουλάχιστον πιθανότατα από 
την περίοδο της βενετοκρατίας, έπειτα από 
καθαρισμό τους που ανέλαβε να πραγμα-
τοποιήσει ο ίδιος ο εκλιπών ζητώντας τη 
γνώμη ειδικών και για την προσθηκη εσω-
τερικών θηκών, προσέδωσαν στην εκ νέου 
χρήση τους μια άλλη λάμψη στο τέμπλο της 
εκκλησίας. Η γενικότερη έπειτα συντήρηση 
του ναού που οφείλεται βέβαια στο συλλο-
γικό έργο όσων ανέφερα παραπάνω και έχει 
φυσικά τη σφραγίδα όλων, χάρη όμως στο 
ιδιαίτερο μεράκι του πολυπράγμονα και 
σεμνού εκλιπόντος Νικήτα, απέδωσε κατα 
τρόπο αξιοθαύμαστο. 

Η πίστη και ο ενθουσιασμός στην πραγ-
μάτωση αυτού του στόχου τους είχε, για 
τους κ. Νικήτα και Ελένη Φιλοσοφώφ, πλέ-
ον, φέρει τους αναμενόμενους πνευματι-
κούς καρπούς, όπως κάθε φορά άλλωστε 
που έβαζαν ανάλογους στόχους. Το έργο 
είχε συντελεσθεί χάρη στην πολύτιμη αρω-
γή των επίσης άξιων συνεργατών τους και 
η κ. Ελένη Φιλοσοφώφ, όπως μου ανέφερε 
τότε, οραματιζόταν πια την έκδοση βιβλίου 
της ιστορίας του ναού των Αγίων Πάντων. 

Στη συγγραφική της αυτή προσπάθεια θα 
ήταν αρωγός της πολύτιμη η γυμνασιάρχης 
κ. Ελένη Χάρου. Αλλά και η υποφαινόμενη 
υποσχέθηκε να βάλει το δικό της «κανίσκι» 
από την προσωπική της έρευνα στο αρχείο 
του Νησιού και βρήκε μάλιστα και μια άλλη 
καλή φίλη του Τσιρίγου, την ιστορικό της 
τέχνης κ. Γιάννα Μπίθα για να επιμεληθεί τα 
κείμενα για τον εσωτερικό διάκοσμο του 
ναού. Ο κ. Νικήτας Φιλοσοφώφ για μια ακό-

μη φορά είχε δώσει την έγκριση του, να καρ-
πίσει και αυτό το όνειρο της αγαπημένης 
του συντρόφου. Θα φρόντιζε και πάλι στην 
υλοποίηση και αυτού του στόχου της, αφου 
μάλιστα διαπίστωσε ότι στον ενθουσιασμό 
της κ. Ελένης προστέθηκε και ο δικός μου. 
Γνώριζε πλέον οτι είχε σχηματισθεί ένα «δυ-
νατό και αποφασισμένο μέτωπο», μας 
παρότρυνε και ο ίδιος να προχωρήσουμε 
δηλώνοντας, με τη γνωστή ευγενική προ-
θυμία του να προσφερει, οτι θα ηταν συμπα-
ραστάτης μας. 

Αν γράφω, τωρα, αυτές τις γραμμές είναι 
από συγκίνηση και σεβασμό στη μνημη 
αυτού του έξοχου ανθρώπου που η αγγελία 
του θανάτου του, σήμερα, πράγματι με 
συγκλόνισε. Για να δηλώσω και από τη θέση 
αυτή τη δική μου ηθική δεσμευση οτι θα υλο-
ποιήσουμε με την επιμέλεια της αγαπημέ-
νης του συντρόφου κ. Ελένης αυτη την 
έκδοση, που θα είναι αφιερωμένη στη μνή-
μη του ως ελάχιστο αντίδωρο της δικής του 
γενικότερης και αδιάλειπτης πνευματικής 
προσφοράς, αλλα και αυτής της ξεχωρι-
στής συμβολής του στη συντήρηση και τον 
εξωραϊσμό του ναού των Αγίων Πάντων της 
γειτονιάς του στη Χώρα, που τόσο αγάπη-
σε. 

Η αφιέρωση της έκδοσης θα είναι ό,τι 
ελάχιστο από μας σε εκείνον που μας 
ενθάρρυνε να προχωρήσουμε για να κάνου-
με πράξη το όνειρο. Γιατί χρόνιατώρα ακού-
ραστα και αθόρυβα, σεμνά, όπως άρμοζε 
στην μειλίχια προσωπικότητά του, δημι-
ουργούσε το ίδιο επιτυχώς τόσο στην οικο-
γένειά του, όσο και στην κοινωνία. Και έχαι-
ρε της καθολικής εκτίμησης όλων των Κυθη-
ρίων γι' αυτό το λαμπρό δημιουργικό του 
έργο. Για τούτο ο αδόκητος θάνατος του 
Νικήτα Φιλοσοφώφ προκάλεσε σεισμό στην 
κοινωνία της Χώρας των Κυθήρων. «Συντε-
λέστηκε στα Κύθηρα σεισμός εκατόν Ρίχτερ» 
ήταν η εισαγωγική φράση της συνομιλή-
τριάς μου και φίλης γυμνασιάρχη κ. Ελένης 
Χάρου για να με προετοιμάσει ψυχολογικά 
στο άκουσμα της επώδυνης τηλεφωνικής 
αγγελίας! 

Ο ίδιος σεισμός που θα συντελέστηκε 
έξω και πέρα από τα όρια της αγαπημένης 
του γειτονιάς των Κυθήρων, στην ουράνια 
πολιτεία με τις γειτονιές των αγγέλων. Αφου 
την είσοδο του και εκεί φυσικά θα συνό-
δευσε η ίδια φωτεινή λάμψη της μειλίχιας 
προσωπικότητάς του και του σημαντικού 
εγκόσμιου πνευματικου έργου του. 

Ας είναι αιωνία η μνήμη του. 
Υ.Σ. Είχα τελειώσει το κείμενο, όταν ο 

καλός φίλος κ. Μιχάλης Μεγαλοκονόμος, 
προϊστάμενος του Ιστορικού Αρχείου Κυθή-
ρων, μου μετέδωσε την επομένη εκ νέου την 
είδηση. Και όχι τυχαία, γιατί γνώριζε τη σύν-
δεση μου με την οικογένεια Φιλοσοφώφ, 
καθώς και το ενδιαφέρον της για το Αρχείο. 
Γιατί, όταν το φθινόπωρο του έτους 1988 
ανέλαβα μαζί με την κ. Μαίρη Ζουμπουλη το 
έργο της ταξινόμησης στο αρχείο, υπό την 
επιστημονική εποπτεία της καθηγήτριας κ. 
Χρύσας Μαλτέζου, το πρώτο σπίτι των Φιλο-
σοφώφ κάτω από το Κάστρο άνοιξε με αγά-
πη και ζεστασιά φιλόξενα τις πόρτες του για 
να μας στηρίξει πατρικά στο δύσκολο έργο 
μας και να απαλύνει τη μοναξιά μας. Ηταν, 
πράγματι, άρχοντες φιλοξενίας και αγάπης 
οι κ. Νικήτας και Ελένη Φιλοσοφώφ. 

Στην αναφορά στο ήδη δημοσιευμένο 
κείμενο μου της «Φωνής των Κυθήρων» (Ιαν. 
- Φεβρ. 1996), στον όμορφο κόσμο του 
Νησιού που γνώρισα, είχα δηλώσει για να 
μην μακρηγορησω μόνο δύο ονόματα (της 
σεβαστής κ. Βούλας Αρώνη και της κ. Ελέ-
νης Χάρου), ζητώντας να με συγχωρήσουν 
οι πολλοί και εκλεκτοί φίλοι, που δεν ονό-
μασα, και το έγραψα, βέβαια, γνωρίζοντας 
την ευαισθησία όλων. Αυτή την ιδιαίτερη 
ευαισθησία και αγάπη των Νικήτα και Ελέ-
νης Φιλοσοφώφ διαπίστωσα και κατά το 
πρόσφατο ταξίδι μου στα Κύθηρα. 

Ας με συγχωρήσει και από τη θέση αυτή 
η ευγενέστατη και αξιαγάπητη κ. Ελένη, 
σύντροφος του αείμνηστου Νικήτα Φιλοσο-
φώφ, αφού στον ίδιο δεν πρόφθασα να το 
πω προσωπικά. Ισως η επιθυμία μου για την 
αφιέρωση της έκδοσης του ναού των Αγίων 
Πάντων στη μνήμη του να αντισταθμίσει την 
μεγάλη, πράγματι, παράλειψή μου. 

Ηράκλειο Κρήτης, 10/10/1996 
Μαρία Γ. Πατραμάνη 



Σημαντικό, αλλά... 
και αμφισβητούμενο έργο 
Ενα βασικό και πολύχρονο αίτημα, 

τόσο των επαγγελματιών όσο και 
των ερασιτεχνών ψαράδων του Καψα-
λιού, υλοποιήθηκε, κατά σημαντικό 
μέρος του, αυτές τις μέρες. 
Η Λιμενική Επιτροπή Κυθήρων, στο 
πλαίσιο της πολιτικής που εφαρμόζει 
για την ενίσχυση του Τσιριγώτη ψαρά 
και την προστασία της περιουσίας του, 
προχώρησε στη συντήρηση και περισ-
σότερο στη βελτίωση του αλιευτικού 
καταφυγίου Πίσω Γιαλού Καψαλίου. 
Σε πρώτη φάση το έργο περιελάμβανε 
την τοποθέτηση ογκόλιθων, σε ύψος 2,5 
μέτρων από την επιφάνεια της θάλασ-
σας, για ενίσχυση του παλιού κυματο-
θραύστη. 

Σε δεύτερη φάση θα ακολου-
θήσει κατασκευή εσωτερικού 
περιφερειακού μώλου και δια-
μόρφωση μ' αυτό τον τρόπο 
μαρίνας, που θα εξασφαλίσει 
το λιμενισμό σε 30 μεγάλα και 
40 μικρά σκάφη. Για την κατα-
σκευή του έργου διέθεσε από 
δικούς της πόρους η Λιμενική 
Επιτροπή το ποσό των 35 εκα-
τομμυρίων δρχ., ενώ για την ολοκλή-
ρωσή του, που θα πραγματοποιηθεί 
μέσα στο 1997, αναμένεται και σχετική 
κρατική επιχορήγηση. 
Ετσι προστέθηκε, ύστερα από εκείνα 
του Αυλέμονα και της Αγίας Πατρικίας, 
ένα ακόμη αλιευτικό καταφύγιο στο 
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Νησί μας. Πάντως αξίζει να σημειωθεί 
ότι υπήρξαν σημαντικές αντιδράσεις και 
επιφυλάξεις από πλευράς ορισμένων 
ατόμων, που θεώρησαν ότι το έργο 
πάνω απ' όλα αλλοιώνει το περιβάλλον, 
το τοπίο και γενικά τη σπάνια γραφικό-
τητα του Καψαλιού. 

Το Νησί μας σε... άλλο πλανήτη... 
Με έκπληξη διαπιστώθηκε πως σε πρόσφατα 

μέτρα δέσμης φοροαπαλλαγών, που πήρε η 
προηγούμενη κυβέρνηση, και αφορούσαν νησιά με 
πληθυσμό κατοίκων μέχρι και 3.000, εξαιρέθηκε το 
Νησί μας. 

Επειτα από τη γνωστή απουσία του μειωμένου 
συντελεστή ΦΠΑ, που ίσχυσε για άλλα νησιά, και 
μάλιστα ιδιαίτερα αναπτυγμένα, του Αιγαίου, ήλθε 
μία καινούργια εξαίρεση προσφοράς κινήτρων -
παλλαγών. Με τη δικαιολογία της διοικητικής μας εξάρτη-

φοροα-

Ψάχνω να καταλάβω τι είναι 
αυτό που υπάρχει μέσα 
μας (στους Τσιριγώτες) 

και μας αφήνει αδιάφορους για 
ό,τι καλό υπάρχει ή θα μπορούσε 
να γίνει απάνω στο Νησί μας. 
Αδιάφοροι είμαστε σε ό,τι έχει 
σχέση με την ιστορία μας, τα 
μνημεία μας, τις παραδόσεις 
μας, την πολιτιστική μας κληρο-
νομιά, τις κοινωνικές μας σχέ-
σεις, τα έθιμά μας. Αδιάφοροι ως 
προς τη χαλάρωση των θρησκευ-
τικών μας θεσμών και αξιών. 
Αδιάφοροι και ως προς τα εγκλή-
ματα που διαπράττονται εις βά-
ρος της φύσης με πολλούς και 
διάφορους τρόπους. 

Αδιαφορία λοιπόν για την ιδιαί-
τερη πατρίδα μας, για το μέλλον, αλλά και 
για τα ίδια τα παιδιά μας; Ψάχνω να βρω τι 
φταίει, που ενώ καταλαβαίνομε όλοι ότι έχου-
με μέσα μας τη μεγάλη αυτή αρρώστια, δεν 
κάνουμε τίποτα να απαλλαγούμε απ' αυτήν. 

Αυτή που δεν μας αφήνει να νιώσουμε την 
περηφάνια και το δέος και το σεβασμό που ο-
φείλομε σε «ιερούς» χώρους, όπως π.χ. στην 
Παλιόχωρα, που ανεχόμαστε αυτή την τραγι-
κή εικόνα της εγκατάλειψης. 

Ισως το φοβερό φάντασμα της σκλαβιάς 
που για χρόνια έσκιαζε το είναι και τη βούλη-
ση των προγόνων μας, σκιάζει κι εμάς, αφαι-
ρώντας μας το θάρρος να ζητάμε αυτό που 
μας ανήκει. 

Το δικαίωμα μιας ποιοτικής ζωής με αληθι-
νές αξίες και νόημα, αυτό πρέπει να γίνει α-
παίτησή μας και στόχος μας. Το χρωστάμε 
κυρίως στα παιδιά μας. Η μάστιγα του προ-
σωπικού «βολέματος», που κατάντησε τρό-
πος ζωής μας, παίρνει στις μέρες μας ανησυ-
χητικές διαστάσεις. 

Ολο και λιγότεροι ασχολούνται με τα κοινά, 
όλο και λιγότεροι προσφέρουν κάτι ελάχιστο 
στον τόπο μας, έστω και με τη σωστή διεκδί-
κηση ή διαμαρτυρία κοινής όμως ωφέλειας. 

Οι σελίδες της ιστορίας που γράφονται τώ-
ρα είναι μουντές μέχρι σκοτεινές. Το ενδια-
φέρον μας επικεντρώνεται στα εύκολα, στα 
σίγουρα, στα γρήγορα. Τρέμω τη στιγμή που 
θα πρέπει να απολογηθούμε κάποτε στα παι-
διά μας. 

Τι θα είναι η κληρονομιά που θα τους αφή-
σομε; Φτωχή, πολύ φτωχή! Ολοι εμείς των 
διαφόρων ηλικιών, η... «επίλεκτη κοινωνία» 
του Νησιού μας, οι απλοϊκοί, οι βολεμένοι, οι 
άνθρωποι κάθε μορφής εξουσίας, τουλάχι-
στον ας ευαισθητοποιηθούμε κατά της αδια-
φορίας, πριν είναι πολύ αργά... 

Η ΑΓΙΟΠΕΛΑΓΙΩΤΙΣΣΑ 

σης από τον Πειραιά, θεωρηθήκαμε για μία ακόμη 
φορά «προνομιούχοι»... Και βέβαια, αναρωτιέται κα-
θένας μας πώς μένουν οι βουλευτές της περιφέρειάς 
μας απλοί θεατές τέτοιων αντιαναπτυξιακών αποφά-
σεων και νόμων. 

Εκτός αν αυτά αποτελούν συνέχεια των γνωστών 
και άλυτων δασικών, πολεοδομικών, μεροληπτικών 
αρχαιολογικών προβλημάτων, που πρέπει να αντιμε-

τωπίζουν ειδικά οι νέοι που επιθυμούν να μείνουν στα Κύ-
θηρα, στα Κύθηρα κάποιου άλλου πλανήτη... 

Στον αξέχαστο 
'ιώονο Κουντάνη 

5ο Συνέδριο 
Οικονομικής 

Ιστορίας 
Σ τη μεγάλη αίθουσα του Πνευματι-

κού και Πολιτιστικού Κέντρου 
Φρατσίων, πραγματοποιήθηκε 

από 30 Αυγούστου μέχρι και 1η Σεπτέμ-
βρη το 5ο Εθνικό Σνέδριο Οικονομικής 
Ιστορίας. Πρόεδρος της Οργανωτικής 
Επιτροπής ήταν ο συμπατριώτης οικο-
νομολόγος και διευθυντής της «Κυθη-
ραϊκής Ιδέας» κ. Ηλίας Μαρσέλος. Θέμα 
του Συνεδρίου: «Η Οικονομική Ιστορία 
της Επτανήσου κατά τον 19ο και 20ό αιώ-
να». Παραυρέθηκαν αξιόλογοι επιστή-
μονες, όπως ο πρύτανης του Πανεπι-
στημίου Πειραιά κ. Λάζαρος Χουμανί-
δης, ο Δημήτρης Νικολετόπουλος, ο 
συμπατριώτης Γιώργος Λεοντσίνης κ.ά. 
Το Συνέδριο τίμησαν με την παρουσία 
τους πολλοί τοπικοί παράγοντες, πρόε-
δροι Κοινοτήτων μας, ο Επαρχος μας, ο 
πρόεδρος της Εγχώριας Περιουσίας μας 
και πρόεδροι τοπικών συλλόγων. Απεύ-
θυναν χαιρετισμό ο συμπατριώτης 
συνταγματολόγος καθηγητής κ. Γιώργος 
Κασιμάτης, η καθηγήτρια του Παντείου 
Πανεπιστημίου κ. Κούλα Κασιμάτη, ο 
πρόεδρος της Εταιρείας Κυθηραϊκών 
Μελετών κ. Δημήτρης Κόμης, ο τ. βου-
λευτής κ. Γρηγόρης Κασιμάτης, ο Επαρ-
χος, ο νομαρχιακός σύμβουλος Μηνάς 
Μαλακός, ο πρόεδρος της Κοινότητας 
Κυθήρων, η γυμνασιάρχης Ελένη Χάρου 
και ο δάσκαλος Χαράλαμπος Παυλάκης. 
Αξιόλογες υπήρξαν οι εισηγήσεις που 
αφορούσαν γενικά τα Επτάνησα, αλλά 
και τα Κύθηρα και έγιναν σημαντικές 
αναφορές στο συσχετισμό Επτανησια-
κής δραστηριότητας και κυθηραϊκής 
ζωής. 

Πέρασαν δεκαεννιά ολό-
κληρα χρόνια από τότε... 

Δεκαεννιά χρόνια πολύτιμης, 
ίσως ανεκτίμητης, προσφο-
ράς. 

Ηταν τότε που το Νησί μας 
ήταν δυσπρόσιτο και στη 
σκέψη... Που κανένας δεν 
τολμούσε το άνοιγμα κάποι-
ου φαρμακείου. Και σένα δεν 
σε πτόησε ούτε η ολιγαν-
θρωπία, ούτε το άγνωστο 
του τόπου, ούτε η άγονη 
γραμμή. Διάλεξες την επι-
στροφή στην ύπαιθρο, τη 
δεμένη με τις πιο όμορφες 
παιδικές αναμνήσεις του 
χωριού σου. 

Ηλθες και ξεκίνησες από 
το μηδέν, με έντονο το συναί-
σθημα της προσφοράς σαν 

μοναδικό όπλο. Καταξιώθη-
κες, υιοθετήθηκες κι έγινες 
ένα μετοντόπο μας. Απ' όταν 

διάλεξες για σύντροφο σου 
Τσιριγώτισσα, μας βεβαίω-
σες πως δεύτερη πατρίδα 
σου έγιναν τα Κύθηρα. Και 
μεις, νέοι και γέροι, σαν Τσι-
ριγώτη σε νιώθαμε, σαν φαρ-
μακοποιό και γιατρό μαζί, σε 
ετοιμότητα μέρα και νύχτα 
να δώσεις ελπίδα και ζωή. 

Και συ μας ήξερες όλους, 
με τα παρατσούκλια μας 
ακόμη, που δεν δίσταζες να 
τα σημειώνεις στις εκατο-
ντάδες κουτάκια φάρμακα 
που διοχέτευες σε κάθε 
χωριό και συνοικισμό. 

Η μοίρα σού έκλεισε πρό-
ωρα το δρόμο. Τώρα που οι 
δύσκολες εποχές είχαν για 
σένα περάσει , τώρα που 
καμάρωνες το καινούργιο 

σου, με αθηναϊκές προδια-
γραφές, φαρμακείο, τώρα 
που μπορούσες να απολαύ-
σεις την οικογενειακή θαλ-
πωρή και το μεγάλωμα των 
παιδιών σου... 

Σε έκλαψε ένα ολόκληρη 
Νησί, κρυφά ή φανερά. Και 
αν οι νεότεροι συνάδελφοι 
σου σε υποκαταστήσουν 
επαγγελματικά, θα μας λεί-
ψει το ανεπανάληπτο θυμο-
σοφικό σου ύφος, η παρέα 
σου, η χιουμοριστική γλωσ-
σοπλαστική σου ικανότητα.·· 

Η δεύτερη πατρίδα σου, τα 
Κύθηρα, θα σε κρατούν για 
πάντα στο χώμα τους κι οι 
Τσιρ ιγώτες πάντα θα σε 
θυμούνται... 

Γ.Κ 

Εταιρεία Κυθηραϊκών Μελετών 
ΥΠΟΤΡΟΦΙΕΣ Κ Λ Η Ρ Ο Δ Ο Τ Η Μ Α Τ Ο Σ NIK. Α Ρ Ω Ν Η (ΑΥΣΤΡΑΛΙΑΣ) 

Π ρ ό σ κ λ η σ η για ε κ δ ή λ ω σ η ε ν δ ι α φ έ ρ ο ν τ ο ς 

Το Διοικητικό Συμβούλιο 
της Εταιρίας Κυθηραϊκών 

Μελετών αποφάσισε να 
χρηματοδοτήσει από τα 
έσοδα του κληροδοτήματος 
Νικ. Αρώνη (Αυστραλίας) την 
έρευνα και εκπόνηση μελέτης 
της παλαιοντολογικής 
περιόδου των Κυθήρων. 
Η παραπάνω εργασία δεν θα 
πρέπει να αποτελεί μέρος ή 
σύνολο υπό εκπόνηση ή ήδη 
εκπονηθείσης μεταπτυχιακής 
εργασίας ή διδακτορικής 
διατριβής. 
Απαιτούμενα προσόντα: 
α) Πτυχίο Πανεπιστημίου, 
β) μεταπτυχιακές σπουδές 
(σε συναφές προς το θέμα 
της έρευνας γνωστικό 
αντικείμενο) ή και 
αποδεδειγμένη ερευνητική 

εμπειρία 
γ) συγγραφική 
δραστηριότητα, δ) γνώση 
ξένων γλωσσών. 
Οι ενδιαφερόμενοι καλούνται 
να καταθέσουν στα γραφεία 
της Εταιρείας 
(Θεμιστοκλέους 5, 8ος 
όροφος - Αθήνα τηλ.: 
3838190 και 3820293) αίτηση 
με τα ακόλουθα 
δικαιολογητικά: 
α) Βιογραφικό και 
εργογραφικό σημείωμα, 
β) αντίγραφο των πτυχίων και 
των τίτλων σπουδών. 
Η προθεσμία υποβολής 
υποψηφιοτήτων λήγει στις 
30-9-1996, το δε ποσό της 
υποτροφίας ανέρχεται στο 
ποσό του 1.500.000 δρχ. 

Η Ελληνική 
Σημαία 

στα Αντικύθηρα 
Την Ελληνική 
σημαία, στην 
προβλήτα του 
λιμανιού των 
Αντικυθήρων, 
έστησε 
ο μαθητής 
του 
Γυμνασίου 
Αθηνών, 
Ευστράτιος 
Χαρχαλάκης. 
Στο επόμενο 
φύλλο 
μας 
περισσότερες 
λεπτομέρειες. 
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